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نعمت اله شهبازی
مدیرمسوول

صنعت فولاد یکی از بنیان  ها و شــاخص  های مهم رشد و توسعه اقتصادی کشورها به شمار می رود؛ به گونه ای که امروزه مصرف ///
ســرانه فولاد به عنوان شــاخص صنعتی بودن یک کشــور مطرح است. در طول دهه های اخیر نیز ســرمایه گذاری ها و اقدامات 
قابل تقدیری در زمینه توسعه زنجیره صنعت فولاد در ایران صورت گرفته است. به همین دلیل امروز در کشور ما نیز صنعت فولاد؛ 

نقش و جایگاه بسیار مهمی را در اقتصاد ملی کسب کرده است.
بر اساس آمار و ارقام؛ در اوایل انقلاب اسلامی حجم تولیدات کل زنجیره فولاد کشور حدود 2.3 میلیون تن بوده است که امروز این 
رقم به 212 میلیون تن رسیده و به این ترتیب حدود 100 برابر شده است. در همین راستا طبق برنامه ها و سند چشم  انداز قرار 
است در افق 1404 ظرفیت فولاد کشور به 55 میلیون تن برسد که برای تحقق این مهم، سرمایه  گذاری برای تامین سنگ آهن، 

آهن اسفنجی، گندله و ایجاد سایر زیرساخت های اصلی در دستور کار دولت به ویژه وزارت صنعت، معدن و تجارت قرار دارد.
همچنین با همت و تلاش سرمایه گذاران و فولادسازان؛ ایران توانسته در جمع 10 تولیدکننده برتر فولاد جهان قرار گیرد و به یکی 
از صادرکنندگان عمده صنعت فولاد در دنیا تبدیل شود. نکته مهمتر آنکه به موازات رشد ظرفیت و تولید فولاد در کشور؛ موضوع 
خودکفایی و بومی شدن این صنعت نیز مورد توجه قرار گرفته و امروز صنعت فولاد برای ایرانیان یک صنعت بومی به شمار می آید.

به همین دلیل با وجود تشدید روزافزون تحریم های ظالمانه علیه کشورمان؛ طی 8 ماهه سالجاری تولید فولادخام 6.5 درصد و 
تولید محصولات فولادی 8.5 درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل رشد داشته است.

یکی از اقدامات تحســین برانگیز وزارت صنعت، معدن و تجارت در ســال »رونق تولید«؛ برنامه   ریزی برای تکمیل زنجیره فلزات 
اساسی از جمله فولاد است که تاکنون اقدامات خوبی در این زمینه صورت گرفته و توفیقاتی نیز حاصل شده است.

جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران با رویکرد بومی سازی، توسعه تکنولوژی و افزایش توان تامین پایدار که دو سال است با حضور 
تولیدکنندگان، تامین کنندگان، بازرگانان و متخصصان صنعت فولاد ایران برگزار می شود؛ فرصت خوبی برای تقویت زنجیره فولاد 
در کشور است. در همین راستا سال گذشته بیش از 220 تفاهمنامه بین فولادسازان و تامین  کنندگان داخلی به ارزش تقریبی 
900 میلیارد تومان در این جشــنواره منعقد شــد که بر اساس گزارشات منتشر شده؛ تاکنون حدود نیمی از آنها به مرحله عقد 

قرارداد و تولید و تحویل رسیده است.
طبق اظهارات دبیر دومین جشــنواره و نمایشــگاه ملی فولاد ایران در سالجاری نیز در مدت 4 روز نمایشگاه 500 میلیون یورو 

قرارداد برای بومی سازی، صرفه جویی ارزی و توسعه صنعت فولاد به امضاء رسید. 
بومی ســازی مفهوم وسیعی است که باید برای تحقق ابعاد آن تشــکیلاتی با حضور بخش خصوصی ایجاد کرد تا بتوان حرکتی 

منسجم انجام داد و در نهایت دستاوردهای ملموسی نصیب اقتصاد کشور کرد.
در این شرایط که مقامات تراز اول کشور بومی سازی و استفاده از ظرفیت  های داخلی را مورد تاکید قرار داده اند؛ باید بتوان مسیر 
پیش  رو را به درستی تعریف کرد که سازندگان تجهیزات، قطعات و همچنین شرکت های فولادی قادر باشند با آگاهی کامل هر 

کدام بخشی از چرخ این جریان را به حرکت درآورند.
علاوه بر آشنایی فولادسازان با ظرفیت های داخلی؛ ارتباط میان تامین کنندگان و فولادسازان، نقش شرکت ها و تامین کنندگان در 
توسعه و پشتیبانی صنعت فولاد و تامین کنندگان تجهیزات فولادی و نیز تلاش فولادسازان در مقابل تحریم ها با رویکرد حمایت 

از شرکت های فولادی داخلی و بومی سازی در زنجیره فولاد ضرورت دارد.
در همین راســتا صاحبان صنایع فولادی و شرکت های سازنده تجهیزات خواهان شکل گیری تشکلی هستند که بتواند در قالب 

انجمن قطعه سازان فولاد پا به عرصه گذارد و به رفع دغدغه شرکت های تولیدکنندگان فولاد بپردازد.
بومی ســازی صنعت فولاد، فرصتی طلایی و بسیار ارزشــمند برای کمک به رشد و توسعه پایدار اقتصادی در کشور ایجاد کرده 
است که باید با همدلی، هماهنگی و برنامه ریزی منسجم و یکپارچه با مشارکت دولت و بخش خصوصی حداکثر ظرفیت سازی و 

ارزش افزوده و خلق ثروت را برای کشور به ارمغان آورد.

نعمت اله شهبازی
مدیرمسئول

 بومی سازی زنجيره فولاد
در مسير تحقق

 گردهمایی بزرگ 
 فولادکاران در
  دومین جشنواره

  و نمایشگاه ملی 
فولاد ایران 
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وزیر صنعت، معدن و تجارت در یادداشــتی به مناســبت 
برگزاری دومین جشــنواره ملی صنعت فولاد؛ خودکفایی 
 در زنجیــره صنعت فــولاد را مصداق بــارز تعبیر جمله 
»ما می  توانیم« دانست. دکتر رحمانی در این یادداشت در 

خصوص این جشنواره چنین شرح داده است:
به حول وقوه الهــی امروز جزو صادرکنندگان عمده این صنعت در 
دنیا هستیم و معتقدم در زنجیره صنعت فولاد که صنعت بومی ما 

شده است؛ خودکفا شده ایم.
صنعــت فولاد را می تــوان یکی از بنیان های مهــم اقتصاد در هر 
کشــوری برشــمرد؛ به  گونه ای که مصرف ســرانه فولاد به  عنوان 
شاخص صنعتی بودن یک کشور مطرح است. امروز در کشور ما نیز 
فولاد با حضور در بخش های مهم تولیدی و صنعتی نقش بســیار 

مهمی ایفا می کند.
 نظر بــه نامگذاری امســال از ســوی مقام معظم رهبــری به نام 
»رونق تولید«؛ 7 محور کاری کــه یکی از آنها حوزه معدن بود را 
تقدیم دولت کردیم. در این حوزه 5 برنامه داریم که تکمیل زنجیره 
فلزات اساسی از جمله فولاد؛ مهمترین این برنامه ها است که البته 
خوشبختانه تاکنون دستاوردهای خوبی را نیز به همراه داشته است.

در اوایل انقلاب شکوهمنداســلامی زنجیره فولاد کشور2 میلیون و 
300 هزار تن بوده اســت که در سال 92 این رقم به 123 میلیون 
تــن افزایش یافت و امروز این زنجیــره تولید به 212 میلیون تن 
رســیده که بیش از 100 برابر نســبت به ابتدای پیروزی انقلاب 

اسلامی رشد داشته است.
در همین راستا قرار اســت در افق 1404 ظرفیت فولاد کشور به 
55 میلیون تن برســد که برای تحقق این مهم تامین سنگ آهن، 

آهن اسفنجی و گندله به عنوان پیش  نیاز در دستور کار قرار دارد.
از ســوی دیگر با تلاش فولادگران و سرمایه گذاران ایران جزو 10 

تولیدکننــده برتر فولاد جهان قرار گرفته؛ این در حالی اســت که 
سال 92 رتبه ایران 15 بوده است.

به حول وقوه الهــی امروز جزو صادرکنندگان عمده این صنعت در 
دنیا هستیم و معتقدم در زنجیره صنعت فولاد که صنعت بومی ما 

شده است؛ خودکفا شده ایم.
در ســالجاری و با وجود تشدید تحریم ها؛ شــرایط به وجود آمده 
مؤیــد عبارت »ما می توانیم« در میدان عمل بوده اســت و طی 8 
ماهه ســالجاری در تولیدات منتخب کالایی از جمله فولاد بیش از 
6.5 درصد و محصولات فولادی 8.5 درصد افزایش تولید داشته ایم.

همچنین طی  دو ســال اخیر سعی کرده ایم زنجیره فلزات اساسی 
تا رسیدن به محصول نهایی به صورت نسبی متوازن شود که برای 

این کار برنامه ریزی های لازم نیز صورت گرفته است.
برای رســیدن به این منظور همواره بر نقش انجمن ها و تشکل ها 
تأکید داشــته ایم و معتقدیــم که با حضور و مشــارکت پر رنگ 
بخش خصوصی؛ شــاهد موفقیت های چشــمگیری در این عرصه 
خواهیم بود. اما در این مســیر مطمئنا با نگاه ویژه ای که به نهضت 
ســاخت داخل داریم؛ لزوم اســتفاده از توانمندی های داخلی برای 
بومی سازی ضروری خواهد بود و باید اهدافی همچون رصد زنجیره 
تامین صنعت فولاد اطلاع رســانی شــود تا مخاطبــان طرح با آن 
آشنایی کامل داشته باشند که برگزاری اینگونه همایش  ها در این 

راستا موثر است.
علاوه بر آشــنایی فولادسازان با ظرفیت های داخلی؛ ارتباط میان 
تامین کنندگان و فولادســازان، نقش شرکت ها و تامین کنندگان 
در توسعه و پشــتیبانی صنعت فولاد و تامین کنندگان تجهیزات 
فولادی و نیز تلاش فولادســازان در مقابــل تحریم ها با رویکرد 
حمایت از شــرکت های فولادی داخلی و بومی سازی در زنجیره 

فولاد ضرورت دارد.

دکتر رضا رحمانی 
وزیر صنعت، معدن و تجارت

 خودکفايی 
 در زنجيره فولاد؛

تعبير عملی جمله 
>ما می توانيم«
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رئیــس گــروه اقتصــادی دفتــر 
اینکه  اعــلام  با  مقام معظم رهبــری 
بر صنعت فولاد کشور  اثری  تحریم ها 
نخواهد گذاشت؛ از پرتاب یک ماهواره 

جدید در آینده نزدیک خبر داد.
دکتر علی آقامحمدی در دومین جشنواره 
ملی فولاد ایران گفت: در گذشته با اتفاقاتی 
ساده تر از این هم در کشور تلاطم می شد؛ 
اما در حال حاضر اینگونه نیســت. من در 
گوناگون  اصناف  با  نشســت های مختلفی 
حضور داشــتم که از جمله آنها حضور در 
نشست صنف طلاوجواهر بود که نتیجه آن 

نشان می دهد بازار به ثبات رسیده است.
عضــو مجمع تشــخیص مصلحــت نظام 
ادامه داد: همچنین در نشستی با موضوع 
ماهواره حاضر شــدم و قرار است به زودی 
آقامحمدی  پرتاب کنیم. دکتر  ماهواره ای 
با بیان اینکه سال 98 سال متفاوتی است 
خاطرنشــان کرد: زمانی در صنعت فولاد 
مشــکلات زیادی داشتیم. در مجالس اول 
و دوم وقتــی می خواســتیم فولادمبارکه 

را راه انــدازی کنیم؛ بارها به ایتالیا ســفر 
می کردیم تا مشــکلات فنی آن را برطرف 
کنیــم. در واقع بــرای ابتدایی ترین نیازها 
مشکل داشــتیم، اما در حال حاضر از این 

مرحله عبور کرده ایم.
مدیر گــروه اقتصادی دفتــر رهبر معظم 
انقلاب اسلامی با اشــاره به توافقنامه های 
منعقد شده در دومین جشنواره و نمایشگاه 
ملی فولاد؛ از حرکت در مســیر پیشــرفت 

صددرصدی تولید فولاد کشور خبر داد.
وی همچنین در حاشــیه بازدید از دومین 
جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران گفت: 
نمایشگاه امســال از لحاظ وسعت و حجم 
اقدامات انجام شده نسبت به سال گذشته 
که اولیــن دوره برگزاری این نمایشــگاه 
بود؛ روند رو به رشــدی داشته است و این 
امر نشــان می دهد که بومی سازی صنعت 
فولاد کشــور در مسیر پیشــرفت است. 
همچنین توان صادرات تولیدکنندگان نیز 
افزایش  یافته و از لحاظ ساخت داخل نیز 

پیشرفت های قابل  توجهی داشته اند.

وی در ادامــه تصریح  کرد: خوشــبختانه 
در مراســم افتتاح این نمایشگاه نیز 500 
میلیون یورو توافقنامه در راستای ساخت 
داخل منعقد شــد که امیدواریم به زودی 
شــاهد حرکت از تولیــد 28 میلیون تن 
فعلی به سمت 55میلیون تن هدف گذاری 
شده باشیم. وی در ادامه خاطرنشان  کرد: 
نمایشگاه را بسیار موفق و کار فولادسازان 

را خیلی خوب ارزیابی می کنم.
مدیر گــروه اقتصادی دفتــر مقام معظم 
رهبری پیرامون تحریم جدید آمریکا علیه 
صنایع فلزی ومعدنی کشور نیز اظهارداشت: 
آمریکا برای چندمین بار اســت که کشور 
و صنایــع  فلزی ومعدنی کشــور را تحریم 
می کند، اما ما هم راه خود را بلد هستیم و 
در مسیری که او مسدود می کند؛ حضور 
نداریــم. بنابراین  تحریم های آمریکا علیه 
صنایع فلزی ومعدنی ایران نیز بجز نمایش 
نوشتن و امضاءهای آنچنانی آقای ترامپ 
چیزی نیســت و اثری بــر صنعت فولاد 

کشور نخواهد گذاشت.

دکتر آقامحمدی عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام:

 تحریم ها اثری بر صنعت فولاد کشور
 نخواهد گذاشت
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دکتر ستاری معاون علمی وفناوری رئیس جمهور:

 آماده حمایت مالی از پروژه های 
دانش بنیان حوزه فولاد هستیم

باعثشرمندگیاستبهدلیلقطعاتیمانندکُکیاکُکسوزنیتحریممیشویم

از  رئیس جمهور  معاون علمی وفنــاوری 
فروش 90 هزار میلیارد تومانی شرکت های 

دانش بنیان خبر داد.
دکتر ســورنا ستاری در دومین جشنواره ملی 
فــولاد ایران با بیــان اینکــه واردکردن خط 
تولید از خارج کشور و ماشین آلات آن نیاز به 
دانشــگاه ندارد و نام آن صنعت نیست، گفت: 
به این روند می توانیــم کارخانه بگوییم که از 
آن محصول خارج می شود، اما نیاز به دانشگاه 
ندارد؛ فقط چند تکنیسین می خواهد که اگر 
قطعه ای خراب شــد، همان را وارد و تعویض 
در  رئیس جمهور  علمی وفنــاوری  کند.معاون 
ادامه افزود: اگر قرار اســت میان دانشــگاه و 
صنعت ارتباطی برقرار شود؛ باید این کارخانه 
جمع آوری شــده و پیش از آن نیز باید تفکر 

آن را جمــع کنیم. در واقــع زمانی که درباره 
صنعتی صحبت می کنیم؛ باید خط تولید آن 

را در داخل راه اندازی کنیم.
وی بــا تاکیــد بــر اینکه محصــول؛ حاصل 
پژوهش  ســرمایه گذاری بخش خصوصی در 
است و از پژوهش های دولتی محصول بیرون 
نمی آید، گفت: دولت فقط می تواند زیرساخت 
پژوهش ها را فراهم کند. در نتیجه تا زمانی که 
پول بخش خصوصی وارد پژوهش نشــود؛ به 
محصول صنعتی دست نخواهیم یافت. در واقع 
ماهیت دولت ها این اســت که سرمایه گذاری 
دولت در پژوهش نتیجه نمی دهد.دکتر ستاری 
یادآورشــد: بهترین شــرکت های دانش بنیان 
در دانشــگاه ها هســتند. این در حالی است 
که از هیچ دانشــگاهی واکســن و دارو بیرون 

نمی آید؛ بلکه شــرکت ها آن را می سازند.وی 
خاطرنشان  کرد: دانشگاه فقط محلی برای انجام 
پژوهش هــا و تولید دانش اســت. ضمن  اینکه 
دانشگاه های کشور نیز به این نتیجه رسیده اند 
که با پول دولت؛ ســقف آرزوهایشان محدود 
است و سرمایه گذاری را باید بخش خصوصی 

انجام دهد؛ نه دولت.
رئیس ســتاد فرهنگسازی اقتصاد دانش  بنیان 
بســتر توســعه شــرکت های دانش بنیان را 
دانشــگاه ها دانســت و افــزود: دانشــگاه ها 
تامین کننده نیروی انسانی و محیطی برای رونق 
نوآوری و توسعه فعالیت استارتاپ ها هستند و 
از طریق فروش محصولات شــرکت های خود 
باید درآمدزایی کنند. این موضوعی اســت که 
دانشــگاه ها به آن رســیده اند. دانشگاهی که 
بلندپروازی و نوآوری داشــته باشد؛ از طریق 
فروش فناوری و قراردادهای خود درآمدزایی 
رئیس جمهور  علمی وفنــاوری  می  کند.معاون 
با تاکید بر اینکه 4800 شــرکت دانش بنیان 
داریم که ســال پیش 90هزار میلیارد تومان 
فروش داشتند، افزود: 110سال فروش نفت در 
کشــور به ما یاد داد که همه چیز حتی دانش 
و تکنولوژی نیز خریدنی اســت؛ در حالی که 
این اشتباه بزرگی است، تکنولوژی یادگرفتنی 
اســت. دیگر نمی توان به این روند ادامه داد، 
اما دیر به این نتیجه رسیده ایم؛ چراکه 6000 
سال فرهنگ کارآفرینی را از بین برده ایم. در 
حال حاضر توانســته ایم تمام کاتالیست های 
صنعت نفت وگاز را در داخــل تولید کنیم. با 
پول فروش نفت نمی  تــوان دانش  وفناوری را 

خرید و صاحب صنعت شد. 
معــاون علمی وفناوری رئیس جمهوری با بیان 
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همزمان با دومین جشنواره و نمایشگاه  ملی فولاد ایران؛

 کـوره های فولادسازان
برای بومی سازیروشن شد

اینکــه صنعت فولاد در مســیر تغییر فرهنگ 
خود قرار گرفته اســت و فرهنگ جدیدی در 
این صنعت در حال شــکل گیری است، گفت: 
ســال گذشته ایران در حوزه کاتالیست تحریم 
شد و این فرصتی برای تولید آن در داخل شد 
و امروز نیاز به واردات این محصول وجود ندارد. 
این فرهنگ باعث شــده در حوزه قطعه سازی 
و طراحی و داخلی ســازی آن شــاهد اتفاقات 
خوبی باشــیم. وی گفت: فرهنگ نفتی که در 
کشور شکل گرفته است؛ باید با همراهی همه 
تغییر کند. البته تغییر این فرهنگ عمومی در 
جامعه کاری ســخت، اما شدنی است. همه در 
کنــار یکدیگر و در یک جبهــه باید برای این 
تغییر مبارزه کنیــم.وی همچنین تصریح کرد: 
نگاه جدیدی در صنعت فولاد کشــور در حال 
شکل گیری اســت که این نشان از آینده بهتر 

این صنعت در کشور دارد.

تحریم های صنعت فولاد
 وی با اشــاره بــه تحریم هــای صنعت فولاد 
گفت: برای خود من نیز مایه شرمندگی است 
که به دلیل قطعاتی مانند کُک یا کُک ســوزنی 
تحریم می شویم؛ این موضوع نشان می دهد در 
جاهایی ضعف داشته ایم. به همین دلیل است 
که سیســتم وارداتی فعالی داریم، اما ساختار 
صادراتی ضعیفی ایجاد شده است.دکتر ستاری 
با بیان اینکه ظرفیت های بســیاری در کشور 
وجود دارد، افزود: بــا وجود این تعداد محقق، 
دانشــگاه ها و شــرکت ها؛ تحریم ایران توسط 
یک کشور دیگر اتفاقی نامناسب است و نشان 
می دهــد که در صنعت ضعف هایی داشــتیم. 
اگرچه طی این ســال ها پیشرفت های بسیاری 

نیز صورت گرفته است.
معــاون علمی وفناوری رئیس جمهور همچنین 
گفت: حاضریــم در پروژه هــای دانش بنیان، 
علمــی، تحقیقاتی و دانشــگاهی حوزه فولاد 
همکاری و حمایت مالی داشــته باشیم.دکتر 
ستاری بیان کرد: خوشــحالم در صنعت فولاد 
همه به سمت تولید داخل و خودکفایی رفته اند؛ 
داخلی کــردن طراحی ها و تولیدات قابل توجه 
اســت. وی با بیان اینکه بیش از 150 خدمت 
به شــرکت های دانش بنیان ارائــه می دهیم، 
افزود: ســاخت داخل و توجه به آن برای آینده 

این کشور و فرزندانمان حیاتی است.

دومین جشــنواره و نمایشــگاه ملی فولاد 
ایران با حضور دکتر آقامحمدی عضو مجمع 
تشخیص مصلحت نظام، دکتر سورنا ستاری 
معاون علمی و فناوری ریاست جمهوری، دکتر 
خداداد غریب پور معاون وزیر صنعت، معدن 
و تجارت، مهندس نیارکی سرپرست معاونت 
امور صنایع وزارت صمت، تعدادی از اعضای 
مدیران عامل   و  فولاد  تولیدکنندگان  انجمن 
شرکت های فولادمبارکه، ذوب آهن اصفهان، 
چادرملو و ... در مرکز همایش های برج میلاد 

برگزار شد.
دومین نمایشــگاه ملی فولاد ایران با مشارکت بیش 
از 130 شــرکت مطرح تولیدکننده و تامین کننده 
در زنجیره فولاد برگزار شــد که یکی از ویژگی های 
این رویداد توجه ویژه به شــرکت های تامین  کننده 
دانش بنیان، اســتارتاپ ها و شتاب  دهنده ها در حوزه 
بومی سازی است.اسدالله فرشــاد عضو هیات مدیره 
انجمن تولیدکنندگان فولاد ایــران به عنوان اولین 
سخنران این مراسم هدف از برگزاری این نمایشگاه 
را نخســت قدردانی از خدمات مدیران و کارگزاران 
بــه عنوان الگویی واقعی دانســت و افزود: این افراد 
عمر خود را در تولید و توســعه سپری کرده اند و در 
تمامی زمینه های توسعه فولاد به خصوص سلامت 
اقتصادی؛ زبانزد خاص و عام هســتند.به گفته وی 
یکی از مهمترین اهداف دومین جشنواره و نمایشگاه 
ملی فولاد ایران؛ بومی ســازی این صنعت اســت تا 

شــرکت های فولادی بدون اتکا به تامین تجهیزات 
خارجی؛ گام های مناسبی در این راستا بردارند.وی 
هدف دوم را معرفی پتانسیل ملی در قالب نمایشگاه 
بومی ســازی عنوان کرد و گفت: در این نمایشــگاه 
بومی سازی دائمی و مستمر در دو محور فعالیت خود 
را آغاز کرده است.فرشاد به سامانه جامع بومی سازی 
صنعت و زنجیره فولاد اشــاره و اظهارداشــت: این 
سامانه ســه ماه پیش با همکاری ایمیدرو رونمایی 
شده و کلیه اطلاعات فنی و مهندسی جامع در تولید 
داخلی و بخش های مختلف فولاد از معرفی تا تولید 
محصولی در حد استاندارد بین المللی )در سه سطح 
تعیین شــده( را در دسترس سازندگان داخلی قرار 
می دهــد.وی در ادامه افــزود: همچنین با همکاری 
صنــدوق نوآوری وشــکوفایی و ایمیــدرو صندوق 

تخصصی در حال پذیره نویسی است.

تلاش صنعت فولاد برای داخلی سازی
 نیازهای زنجیره این کالا

وی در ادامه افزود: به دلیل شرایط خاص اقتصادی 
کشور باید همه شــرکت ها در زمینه بومی سازی 
تمــام حلقه های زنجیره فــولاد تلاش کنند.عضو 
هیات مدیره انجمن فولاد ایران با اشاره به اینکه 50 
سال از قدمت فولاد کشور می گذرد، گفت: انتظار 
می رود در شــرایط کنونی همــه نیازهای زنجیره 
فولاد در داخل تامین شود؛ از این رو ظرفیت های 

موجود در نمایشگاه دائمی ارائه می شود.
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رئیس هیات  عامل ایمیدرو ضمن تاکید 
بر راه اندازی انجمن قطعه سازان فولاد و 
پیشتازی این انجمن در برگزاری همایش  
و نمایشگاه، گفت: ایجاد ساختار ساخت 
بومی  سازی  رویکرد  بر  تمرکز  با  داخل 
باید در شــمار برنامه های شرکت های 

فولادی قرار گیرد.
دکتر خداداد غریب پور در دومین جشنواره 
و نمایشگاه ملی فولاد ایران گفت: در سال 
رونــق تولید و در دیدار مدیــران و فعالان 
اقتصادی بــا مقام معظم رهبری؛ ایشــان 
ساخت داخل را به عنوان یک راهبرد تعیین 
کردنــد.وی با بیــان اینکه رقابــت در این 
قابل توجهی  نوآوری های  و  بالاست  صنعت 
در حوزه فولاد کشــور صورت گرفته است، 
اظهارکرد: مقام معظم رهبری، رئیس جمهور 
و وزیر صنعت، معدن و تجارت از ســاخت 
داخل به عنوان راهبردهای اساسی نظام یاد 
می  کنند که این تفکر و استراتژی کلان باید 

در شمار برنامه  های شرکت  ها قرار گیرد.

تحریم ها ؛ فرصتی برای توجه
 به ساخت داخل

معاون وزیــر صنعت، معــدن و تجارت با 
بیان اینکه در بعد دانش  فنی، ماشــین آلات 
و تجهیزات نیاز به توســعه امــور و ایجاد 
تحریم ها؛  اعمــال  داریم، گفت:  ســاختار 
فرصت برنامه  ریزی برای توجه به این مقوله 

را بیش از پیش برجسته کرده است.
به گفتــه وی در این زمینه ســاختار میز 
ســاخت داخل در سازمان ایمیدرو تشکیل 
شــده که یکی از سیاســت های ما در این 
خصوص ایجاد این ساختار در شرکت  های 

فولادی است.
رئیس هیات عامل ایمیدرو با اشاره به اینکه 
توســعه برنامه های تحقیقاتی موجب شد 
تا 95 درصــد آب در صنعت فولاد بازیافت 
شــود، گفت: پیش از ایــن تولیدکنندگان 
اطلاعات دقیقی از ظرفیت  های قطعه  سازان 
در بخش تجهیزات و ماشین آلات نداشتند، 
اما تهیه اطلس ملی فولاد در سال گذشته 

کمک کرد تا به اطلاعات این حوزه دســت 
یابیم.دکتر غریب  پــور با بیان اینکه تمامی 
اطلاعات از تامین  کننــدگان قطعات را در 
اختیار نداریم، اظهارکــرد: به عنوان مثال 
قطعه   ای در کشــور ســاخته می شــود و 
همان قطعه در نقطه دیگری از کشور وارد 
می شــود. با این حال دغدغه برای رفع این 
چالش باعث شده اســت تا همگرایی بین 
تولیدکنندگان قطعه و شرکت  ها ایجاد شود.

ارتباط موثر قطعه سازان و فولادسازان
وی با اشــاره به ضــرورت ارتباط موثر بین 
قطعه سازان و شــرکت های فولادی گفت: 
بومی ســازی راه جدیدی اســت و نیازها و 
مسیر آن هنوز به طور دقیق مشخص نشده، 

اما مهم این است که راه را آغاز کرده  ایم.
رئیــس هیات  عامل ایمیدرو بــا بیان اینکه 
ایمیدرو به عنوان ســازمان توســعه  ای به 
بومی  سازی توجه ویژه ای کرده است، گفت: 
این سازمان نخستین مجموعه شرکت  های 

دکتر غریب پور رئیس هیات عامل ایمیدرو تاکید  کرد:

ضرورت راه اندازی انجمن قطعه سازان فولاد
 شرکت های فولادی؛ ساختار ساخت داخل ایجاد کنند 
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دانش  بنیان را -با همراهی معاونت علمی ریاست جمهوری 
و دانشــگاه ها که به صــورت اســتارتاپ ها خواهد بود- 

راه  اندازی خواهد کرد.

پوشش ریسک شرکت های دانش بنیان
دکتر غریب پور ضمن اعلام اینکه قطعه ســازان می توانند 
در تولید دانــش؛ مجموعه های فولادی را همراهی کنند، 
عنوان کرد: شــرکت  های فولادی باید ریسک شرکت  های 

دانش  بنیان را پوشش دهند.

کاهش نیاز ارزبری در صنعت و فولاد
معــاون وزیر صنعت، معدن و تجــارت در بخش دیگری 
از ســخنان خود با اشــاره به اهمیت تفاهمنامه  های این 
گردهمایــی که به کاهش ارزبــری 500 میلیون یورویی 
منجر می  شود، گفت: پیشنهاد می کنم در همایش بعدی 
ملی فولاد از شــرکت هایی که نیــاز ارزی خود را کاهش 

دهند؛ به عنوان مجموعه  های برگزیده قدردانی شود.
وی بــا تاکید بــر اینکه دولــت نقش خــود را در حوزه 
بومی ســازی به عنوان تســهیلگر ایفا خواهد کرد، گفت: 
قطعه  سازانی که بیشترین تعداد قطعه را بومی سازی کنند 
و دانشگاه  هایی که بیشترین ارتباط با صنعت را دارند؛ باید 

تشویق شوند.

ساخت حدود ۵00 میلیون یورو 
از تجهیزات مورد نیاز فولادسازان

رئیس هیات  عامل ایمیدرو همچنین گفت: با بومی  سازی 
و داخلی  سازی قطعات و تجهیزات صنعت فولاد؛ به دنبال 
کاهش ارزبــری در این صنعت هســتیم.وی تاکیدکرد: 
اســتراتژی ما در ایمیدرو توسعه ســاخت داخل و تامین 
نیازهای صنعت فولاد در داخل کشور و در نتیجه، کاهش 

نیاز ارزی است.
وی افــزود: در گذشــته هر تن فــولاد 100 دلار ارزبری 
داشــت، اما اکنون این ارزبری به 80 دلار در تن رسیده 
است.رئیس هیات  عامل ایمیدرو با اشاره به اینکه برگزاری 
جشنواره ملی فولاد توسط انجمن تولیدکنندگان فولاد در 
راستای بومی  سازی برگزار شده است، تصریح  کرد: از جمله 

نتایج این جشــنواره انعقاد قراردادهــا و تفاهمنامه  هایی 
برای ســاخت حــدود 500 میلیون یــورو از تجهیزات 
مورد نیاز فولادســازان در داخل کشــور است.وی ادامه 
داد: بومی ســازی قطعات و تجهیزات در کوتاه مدت موثر 
اســت، اما در درازمدت نیاز به دانش فنی بومی و ساخت 

ماشین آلات و تجهیزات بومی داریم.

قابل تحقق بودن برنامه چشم  انداز ۵۵ میلیون تن
دکتر غریب  پور با بیان اینکه با طرح  های در دســت اجرا 
برنامه چشــم  انداز 1404 در صنعت فولاد )ایجاد ظرفیت 
55 میلیون تن( قابل تحقق اســت، گفت: تا پایان امسال 

به حدود 37 میلیون تن ظرفیت تولید فولاد می  رسیم.
وی ادامه داد: تامین ســنگ  آهن تــا 160 میلیون تن به 
عنوان یکی از ضروریات صنعت فولاد در برنامه چشم  انداز 
اســت. الان سالانه حدود 90 میلیون تن تولید می شود و 
با اکتشافات جدید در سطح 400 هزار کیلومتر مربع که 
مرحله نخســت آن در حال پایان اســت؛ ذخایر جدیدی 

حاصل شده و برنامه مورد نظر محقق خواهد شد.
رئیس هیات  عامل ایمیدرو خاطرنشــان کرد: بر اســاس 
مصوبه دولت 1.7 میلیون تن ســنگ  آهن برای شــرکت 
ذوب  آهن  اصفهان از مناطق ســنگ آهن مرکزی )چاه گز( و 
سنگان تامین و بخشــی از تعهدات دولت نسبت به این 
شرکت برآورده می  شود.وی ادامه داد: نیاز دیگر شرکت ها 
به سنگ آهن نیز با اکتشافات جدیدی که به ذخایر جدید 

منجر خواهد شد؛ تامین می شود.

برآورده   شدن همه تعهدات ارزی
دکتر غریب  پور با اشــاره به موضوع خام  فروشی گفت: در 
موضوع کاهش خام  فروشی یکی از مولفه ها؛ سیاست های 
بازرگانی و وضع عوارض بر صادرات است که خوشبختانه 
این اقدام انجام شــده اســت.وی ادامــه داد: بخش دیگر 
ایجاد صنایع پایین  دستی است که سیاست ایمیدرو تولید 
محصول با ارزش برای تامین نیاز صنایع پایین دستی است.
رئیــس هیات عامل ایمیدرو در پایان گفت: رصد صادرات 
بخش معدن و صنایع معدنی حاکی از برآورده شدن همه 

تعهدات ارزی است.

پیش از این 
تولیدکنندگان 

اطلاعات 
دقیقی از 

ظرفیت  های 
قطعه  سازان 

در بخش 
تجهیزات و 
ماشین آلات 
نداشتند، اما 
تهیه اطلس 

ملی فولاد در 
سال گذشته 
 کمک کرد تا
 به اطلاعات 

این حوزه 
دست یابیم
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سرپرســت معاونت امور صنایع وزارت 
صمت در مراســم دومین جشــنواره و 
نمایشگاه ملی فولاد ایران  گفت: 7 میز 
ســاخت داخل دیگر تا پایان سالجاری 

برگزار می کنیم.
مهدی صادقــی نیارکی تصریح  کــرد: پروژه 
محوری نهضت ساخت داخل در وزارت صمت 
تدوین و برنامه های این وزارتخانه در 7 محور 
منتشــر شــد که رونق تولید و ساخت داخل 
مهمترین آنهاســت.  وی ادامــه داد: نهضت 
ســاخت داخل حول محور ســاخت داخل و 
رونق تولید تدوین شده است که اهداف کمی 
و کیفی دارد.سرپرســت معاونت امور صنایع 
اضافه کرد: پیش بینی شــده  وزارت صمــت 
است تا افق 1400 حدود 10 میلیارد دلار از 
نیازهای وارداتی در راستای خودکفایی کشور 
ســاخت داخل شــود.صادقی نیارکی با اعلام 
اینکه حرکــت از مونتاژکاری به نوآوری را در 
حوزه نهضت ســاخت داخــل پیش می  بریم، 
گفت: تکمیل زنجیره  ها را در دست داریم که 

زنجیره کارخانه سازی از جمله آنهاست. 

ماشین  سازی؛ موتور توسعه
 صنعت کشور است

وی ماشین سازی را موتور توسعه صنعت کشور 
دانست و افزود: راه  اندازی و تکمیل زنجیره ارزش 
کارخانه  سازی جزو اهداف پروژه نهضت ساخت 
داخل است.سرپرست معاونت امور صنایع وزارت 
صمت در ادامه افزود: با سرمایه  گذاری 5 میلیارد 
دلاری ســالانه 10 میلیــارد دلار از نیازهــای 
وارداتی داخلی  سازی می  شود و کاهش ارزبری 
داریم.سرپرســت معاونت امــور صنایع وزارت 
صمت همچنیــن تصریح  کرد: 2 میز ســاخت 
داخــل لوازم خانگــی و میزهای پتروشــیمی، 
تاسیسات، خودرو، ریلی و همچنین فولاد را تا 
پایان سالجاری برگزار می کنیم.صادقی  نیارکی 
افزود: امــروز اولین میز ســاخت داخل حوزه 
فولاد با کاهش ارزبــری 500 میلیون یورو در 
قالب تفاهمنامه برگزار می شــود. وی همچنین 
اضافه  کرد: با برداشــتن تحریم  ها نباید فرصت و 
مزیت ملی ساخت داخل برداشته شود که البته 
این مهم اراده و وفاق ملی می خواهد.سرپرست 
معاونت امور صنایع وزارت صمت گفت: یک  میز 

ســاخت داخل در حوزه فولاد را تا پایان ســال 
برگزار می کنیم.

برگزاری میز ساخت داخل 
در صنعت سیمان 

سرپرســت معاونت امور صنایــع وزارت صمت 
همچنین از ثبت تندیس ساخت داخل و اعطای 
آن به افرادی که نقش کلیدی در عمق ساخت 
داخل بر عهده داشته اند؛ خبر داد.وی در همایش 
بومی سازی و مهندسی ساخت داخل قطعات و 
تجهیزات مورد نیاز صنعت سیمان گفت: ما عهد 
کرده ایم هر کجا بحث ساخت داخل مطرح است؛ 
حضور پیدا کنیم و به همه دست اندرکارانی که 
در این شــرایط اقتصادی سخت کمر همت به 
تولید بســته اند؛ خدا قوت بگوییم.وی با اشاره 
به اقدامات انجام شــده در حوزه ساخت داخل؛ 
اشاره ای به پتانسیل ها و ظرفیت های موجود در 
صنعت سیمان داشــت و گفت: این صنعت به 
عنوان صنعتی کاربــردی و راهبردی در حوزه 
ساخت داخل اســت و با بهم رســانی نیازها و 
توانمندی ها؛ نخستین میز ساخت داخل صنعت 

نیارکی سرپرست معاونت امور صنایع وزارت صمت:

حرکت از مونتاژکاری به نوآوری در 
نهضت ساخت داخل را پيش می بريم

 کاهش ارزبری ۵00 میلیون یورویی میز صنعت فولاد
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ســیمان که نوآورانه خواهد بود؛ در اردیبهشت ماه سال آینده 
برگزار می شود.صادقی نیارکی ارزبری بسیار ناچیز در این صنعت 
را نشــانه عمق ســاخت داخل این صنعت دانست و اشاره کرد: 
طی سال های گذشته با ایجاد شرکت هایی نظیر شرکت احداث 
صنعت؛ صنعت سیمان به سمت خوداتکایی در طراحی ساخت 

و ماشین الات صنعتی حرکت کرده است.
سرپرست معاونت امور صنایع با اشاره به تلاش و اهداف وزارت 
صمت در تعمیق ســاخت داخل گفت: به دنبال زنجیره ارزش 
کارخانه ســازی هســتیم و در یک نهضت ساخت داخل سعی 
می کنیم با سازندگان توافق کنیم که تبدیل به کنسرسیوم های 
تولیدی مشــابه احداث صنعت شــوند. وی ادامه داد: آنجایی 
که در بعضی از صنایع ما نگاه کاربردی و راهبردی داشــته ایم 
همانند صنعت سیمان و فولاد و بخشی از صنعت پتروشیمی؛ 
زنجیره کارخانه سازی تا حدودیی شکل گرفته است.وی افزود: 
نگاه توســعه صنعتی کشور طی ســال های گذشته با توجه به 
مزیت هایی که صنایع انرژی بر داشته است؛ به سمت این صنایع 
حرکت داده شــده، اما لازم اســت در مسیر توسعه صنعتی به 
صنایع ساخت محور نیز توجه ویژه ای شود.صادقی نیارکی گفت: 
اگر ما سیمان را تولید و صادر می کنیم؛ حتما کالایی است که با 
توجه به شرایط محیطی و پیرامونی ماست و برای ما یک مزیت 
اســت. وی در ادامه صحبت  های خود با توجه به عمق ساخت 
داخل ســیمان گفت: ما آماده هستیم در وزارت صنعت، معدن 
و تجارت و مرکز ساخت داخل به انجمن صنفی صنعت سیمان 
کمک کنیم که ســازندگان تجهیزات در کنار شما بیایند تا در 
صنعت سیمان شاهد رویکرد نوآورانه و ساخت تجهیزات باشیم.

وی با اشــاره به ماموریت دوم این صنعت و توجه به حلقه بعد 
صنعت سیمان گفت: حلقه بعد این صنعت تولید محصولاتی بر 
پایه سیمان است که این بخش نیاز به نوآوری و R&D دارد و 
باید کمک کرد که زنجیره و شبکه  ای در این بخش شکل بگیرد.

وی اظهارامیدواری کرد با تولیدات جدید و نوآورانه و همچنین 
با ســاخت تجهیزات بتوان میز ســاخت داخل صنعت سیمان 
را برگزار کرد.صادقی نیارکــی در ادامه با توجه به هدف  گذاری 
وزارت صمت به ســاخت داخــل 10 میلیــارد دلار از واردات 
گفت: در قالب 9 میز ســاخت داخل تاکنون در صنعت خودرو 
275 میلیون یورو عقد قرارداد برای ساخت داخل و در صنعت 
مخابــرات 118 میلیون یورو عقد قــرار داد و تفاهم نامه انجام 
شده است.سرپرســت امور معاونت صنایع با اشاره به اینکه در 
صنعت پتروشیمی 60درصد عمق ساخت داخل داریم گفت: در 
2 میز برگزار شده صنعت پتروشیمی حدود 100 میلیون یورو 
عقد قرار داد و تفاهنامه  برای خرید تجهیزات انجام شده است.

برنامه ریزی برای انعقاد تفاهمنامه همکاری مشترک
 با جهاد دانشگاهی برای توسعه ساخت داخل

در همین راستا نشست مشترک معاونت امور صنایع با سازمان 
جهاد دانشگاهی کشور با هدف توسعه ساخت داخل در صنایع 
راهبــردی نظیر نفت، گاز، پتروشــیمی، صنایــع ریلی و برق 

الکترونیک برگزارشد.
صادقی نیارکی در این نشست با تبیین سیاست های حمایتی از 

صنایع داخلی و مدیریت واردات محصولات دارای مشابه داخلی؛ 
به تبیین مهمترین برنامه اجرایی وزارت صمت با عنوان نهضت 

ساخت داخل پرداخت.
سرپرســت معاونت امور صنایع وزات صنعت، معدن و تجارت 
همچنین در این نشست با اشــاره به راه اندازی فاز اول سامانه 
توانیران با محوریت ثبت توانمندی های صنعتی در سراسر کشور 
گفت: این ســامانه در راستای اجرای قانون حداکثر استفاده از 
تــوان تولیدی و خدماتی کشــور و حمایت از کالای ایرانی و با 
محوریت بهم رســانی توانمندی ها و نیازهای صنعتی به صورت 

سیستماتیک اجرایی وارد فاز عملیاتی شد.
صادقی نیارکی با اشــاره به ابلاغ قانون حداکثر استفاده از توان 
تولیدی و خدماتی کشور و حمایت از کالای ایرانی عنوان کرد: 
هدف از این قانون ارجاع طراحی ســاخت پروژه ها و قراردادها 
و خرید تجهیزات به شرکت های سازنده ایرانی است.سرپرست 
معاونت امور صنایع توضیح داد: فرصت مناســبی است که ما از 

ساخت داخل با اتکا به این قانون حمایت حداکثری کنیم .
صادقی نیارکی در ادامه این نشست با اشاره به ظرفیت  های جهاد 
دانشگاهی به ظرفیت هایی که در کشور می توان در ساخت محور 
صنایع ماشین سازی و تجهیزات صنعتی و انواع تکنولوژی ها در 
حوزه های مختلف ایجاد کرد، گفت: جهاد دانشگاهی با 2 رویکرد 
می تواند در کنار صنعت کشور باشد؛ یکی به عنوان تولید کننده 
داخلی که همانند ســایر تولیدکنندگان در سایه قانون حداکثر 
اســتفاده از توان تولیدی و خدماتی کشور و حمایت از کالای 
ایرانی باید در برابر خرید خارجی حمایت شود و نگاه دیگر که 
بسیار حائز اهمیت است و کار اصلی جهاد دانشگاهی می تواند 
تعریف شــود؛ ســاماندهی نیازهای صنعتی و معدنی است. به 
عبارت دیگر با حضور جهاد دانشگاهی و صنعتی که نیازهای آن 
شناسایی شــده و همچنین سازمان متولی آن صنعت می توان 
به صورت پــروژه راهبردی از ظرفیت های دانشــی و تولیدی 
جهاد دانشگاهی بهره مند شد.سرپرســت معاونت امور صنایع 
وزارت صمت تصریح  کرد: با تدوین این پروژه های راهبردی در 
قالب پروژه نهضت ساخت داخل در صنایعی نظیر فولاد، ریلی، 
خودرو، دانش بنیان و ... هدایت و ساماندهی نیازهای اساسی در 
کشور سرعت خواهد گرفت و کشــور با آهنگ مناسب  تری به 

سمت توسعه صنعتی حرکت خواهد کرد.
صادقی  نیارکی در بخش دیگری از ســخنان خود یکی دیگر از 
رویکردهای وزارت صمت را شناسایی شاخص هایی برای ایجاد 
محدودیت در راســتای توسعه صنایع تکراری برشمرد و گفت: 
ما منشور سیاستی برای مدیریت این صنایع تدوین کردیم که 
با اجرای این سیاســت ها امیدواریم ســرمایه به سمت صنایع 
مزیت دار و نوین سوق داده شود. وی همچنین پیشنهاد انعقاد 
یک تفاهمنامه میان معاونت امور صنایع و جهاد دانشــگاهی را 
در راستای تعریف پروژه  های راهبردی در نهضت ساخت داخل 
ارائه داد.سرپرست معاونت امور صنایع وزارت صمت همچنین 
در پایان ضمن تاکید بر ضرورت ایجاد آزمایشگاه های مرجع از 
بررســی این موضوع راهبردی در هیات نظارت بر اجرای قانون 
حداکثر اســتفاده از توان تولیدی و خدماتی کشور و حمایت از 

کالای ایرانی خبر داد.

ما آماده هستیم 
در وزارت 

صنعت، معدن 
و تجارت و 

مرکز ساخت 
داخل به 

انجمن صنفی 
صنعت سیمان 

کمک کنیم 
که سازندگان 
تجهیزات در 

کنار شما بیایند 
تا در صنعت 

سیمان شاهد 
رویکرد نوآورانه 

و ساخت 
تجهیزات 

باشیم
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عظیمیان مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه:

 حداکثر اثرگذاری
 در بومی سازی 

را ايجاد کنيم

مدیرعامل فولادمبارکه گفت: مسیر بومی سازی صنعت فولاد 
از این پس باید از قطعه ســازی به سمت فرآیندسازی ارتقاء 

پیدا کند.
حمیدرضا عظیمیان در دومین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد گفت: 
فولادمبارکه طی سال های 81 تا 98 حدود 3880  قطعه اصلی را با 
کمک سازندگان و بخش خصوصی بومی سازی کرد که در این روند 
حدود 5600 میلیارد تومان صرفه جویی مالی حاصل شده است.وی 
ادامه داد: طی 30 ســال فعالیــت فولادمبارکه حدود 110 میلیون 
تن محصول تولید شــده که با توجه به ظرفیت این مجتمع باید از 
قطعه سازی به فرآیندسازی ارتقاء پیدا کنیم.عظیمیان تاکیدکرد: از 
این رو نقشه راه 5 تا 7 ساله برای دستیابی به دانش بومی از کنسانتره 
تا تولید ورق اجرا می شــود.وی افزود: در این نقشه راه شرکت های 
دانش بنیــان، پارک های علم وفناوری، دانشــگاه های فنی وصنعتی، 
سازندگان قطعات و افرادی که دل در گرو بومی سازی صنعت فولاد 
دارند؛ حضور می یابند.مدیرعامل فولادمبارکه با اشاره به حمایت های 
ایمیدرو از بومی سازی تاکیدکرد: با توجه به حمایت های ایمیدرو به 
ویژه رئیس هیات عامل این ســازمان و همچنین اقدام ارزنده انجمن 
تولیدکنندگان فولاد از بومی سازی؛ باید بتوان حداکثر اثرگذاری در 

این بخش را ایجاد کرد.
عظیمیان خاطرنشان  کرد: از جمله اقدامات در حال انجام در شرکت 
فولادمبارکه؛ ساخت دستگاه »اسکین پس« به عنوان یکی از قطعات 
ضروری اســت که بخش مهندســی آن به اتمام رسیده است. وی 
افزود: در حال حاضر قطعات مورد نیاز فهرســت بندی شــده و قرار 

است درخواست تولید  بین سازندگان توزیع شود. وی یادآورشد: این 
دستگاه در بخش نوردسرد به کار گرفته خواهد شد.وی افزود: الزام 
بومی سازی به دلیل اراده فولادسازان برای ادامه تولید و بقاست که 

تحریم ها این الزام را تشدید کرده است.
عظیمیان تصریح  کرد: انجمن فولاد اقدام بســیار خوبی با برگزاری 
جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد شروع کرده است. آفت این سمینار ها 
این اســت که نباید به حرف و نمایش محدود شود و باید با ارزیابی 
دقیق عملکرد؛ مانع از آن شد. همچنین ارزیابی عملکرد فولادمبارکه 
در جشنواره ملی فولاد هفته آینده صورت می گیرد تا متوجه شویم 
که چقدر توانســته ایم در زمینه به کارگیری دانش در فولادمبارکه 
موفق باشــیم.مدیرعامل شــرکت فولادمبارکه دومین جشنواره و 
نمایشــگاه ملی فولاد ایران را فرصتی برای تامین به موقع، پایدار و 

کیفی قطعات وتجهیزات عنوان کرد.
 شــرکت فولادمبارکه به عنوان اولین شــرکت پیشتاز بومی سازی 
در صنعت فولاد کشــور از ســال 1380 اقدام به ساخت قطعات و 
تجهیزات در داخل کشور کرده و بومی سازی را به صورت سازماندهی 
شــده و ســاختار یافته در داخل این مجموعه نهادینه کرده است و 
اکنون با رســیدن به مرحله بلوغ و گذر از آن در ســال رونق تولید 
ملی؛ گامی بلند در جهت بومی ســازی فرآیندهای خطوط تولید به 
منظور دســتیابی به دانش فنی آنها برداشته اســت.وی با اشاره به 
دومین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران گفت: در طول نزدیک 
به ســه دهه از عمر فولاد مبارکه فعالیت های بســیار گسترده ای به 
 طور مشترک میان شــرکت  فولادمبارکه و تأمین کنندگان داخلی 
در زمینــه تولید داخلی و اســتفاده از دانش و تجربه شــرکت های 
تحقیقاتی و دانش بنیان انجام شــده است.بی شک دستیابی به عدد 
قابل توجه بومی ســازی بیش از یکصدهزار قطعه و تجهیز در داخل 
کشور که حاصل تلاش و همکاری تولیدکنندگان داخلی و سازندگان 
کشــورمان بوده است؛ نشان از عزم راسخ شــرکت فولادمبارکه در 
اتکا به توان داخلی در مســیر خودکفایی صنعت فولاد کشــور بوده 
که حاصل این اعتمــاد؛ صرفه جویی حدود 5655 میلیارد تومانی و 
رسیدن به تامین به موقع  و پایدار و کیفی قطعات و تجهیزات مورد 

نیاز شرکت بوده است.
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نوریان مدیرعامل شرکت چادرملو مطرح کرد:

 بومی سازی
  ۱۲ هزار قطعه
 در چادرملو

شرکت چادرملو این افتخار را دارد تا به عنوان یک دانشگاه 
علمی - کاربردی معرفی شود؛ چراکه بسیاری از شرکت های 
ســازنده داخلی در این مجموعه رشد پیدا کرده  و توانمند 
شده اند. قطعات این شرکت زمانی که امکان صادرات وجود 
داشت؛ حتی به شرکت متسو که یک شرکت معروف سوئدی 

است نیز صادر شد.
مهندس محمود نوریان مدیرعامل شرکت معدنی وصنعتی چادرملو 
ضمن بیان مطلب فوق در دومین جشــنواره و نمایشگاه ملی فولاد 
ایران به بیان اقدامات مربوط به بومی سازی در این مجموعه پرداخت 
و گفت: ما تقریبا از روزهای اول که شرکت چادرملو به بهره برداری 
رســید؛ کار قطعه ســازی و بومی سازی آن را شــروع کردیم و در 
راستای پیشبرد کار شرکت فعالیت های زیادی داشتیم که از داخل 
این فعالیت ها شــرکت های بزرگی به  وجود آمدند. به عنوان نمونه 
می توان به شــرکت فکور صنعت اشاره کرد که از داخل چادرملو به 
این توانایی رسید و هم اکنون نیز بسیاری از خطوط تولید کنسانتره 

کشور را این شرکت طراحی و اجرا می کند.
مهندس نوریان اظهارکرد: در هر خط تولید چادرملو یک چهارم تولید 
داشتیم که ظرفیت اسمی آن یک و هفت دهم بود و با توجه به اینکه 
عیار سنگ  آهن ما کمتر از این مقدار بود، اما با فعالیت هایی که داخل 
شرکت صورت گرفت؛ به دو و یک دهم رسیدیم. این الگویی شد برای 
خطوط بعدی و تمامی خطوطی که در ایران توسط فکور صنعت و بقیه 

طراحی شده و اجرا می شود.
وی با اشــاره به بومی سازی 12 هزار قطعه در چادرملو افزود: ما در 
فولاد و معدن قطعاتی که قبلا از  شرکت های بزرگ مثل تیسن گروپ، 
متسو، والمن سندویک و ... خریداری می کردیم را تقریبا بومی سازی 
کرده ایم.مهندس نوریان در ارتباط با ساخت قطعه شافت سنگ شکن 
با وزن بیش از 30 تن برای نخســتین بار در داخل کشور اظهارکرد: 
این اقدام سبب شد با استقبال دیگر شرکت ها مواجه شویم و در حال 
حاضر دیگر نیازی به خرید این قطعه از خارج کشور نداریم؛ چراکه 

قبلا از شرکت متسو خریداری می شد.
وی یکی از دستاوردهای شرکت چادرملو را ساخت لاینرهای آسیای 
AG دانســت و گفت: این لاینرها کارکردی سه برابر نمونه خارجی 

دارند و مزیت آنها افزایش ظرفیت خطوط تولید و عمر بیشتر قطعات 
است.

مدیرعامل شــرکت چادرملو کار مهمی که در این شرکت انجام شد را 
طراحی و ایجاد پایگاه کنترل ناوگان عملیات معدن )دیسپاچینگ( در 
داخل کشــور عنوان کرد و گفت: در حال  حاضر بالغ بر سه سال است 
که این ناوگان در حال بهره برداری بوده؛ به نحوی که شرکت های دیگر 
داخلی نظیر مس میدوک، گهرزمین،  اوپال کانی و چند شرکت دیگر 
در مرحله بهره برداری و یا انعقاد قرارداد با شــرکت طراح این موضوع 
است.وی این اقدام را ثمره تلاش تعدادی از دانشجویان نخبه دانشگاه 
یزد دانست که این کار را به سرانجام رساندند که بیش از 5/2 میلیون 

دلار صرفه جویی ارزی به همراه آورد.
مهندس نوریان یکی دیگر از دستاوردهای شرکت چادرملو را مهندسی 
و ســاخت اســتمین تراک برای گل گذاری مکانیزه چال های انفجاری 
250 میلیمتری و ژل تراک حمل امولایت در داخل شــرکت چادرملو 
عنوان کــرد.وی در پایان به مصرف آب در چادرملو اشــاره و تصریح 
کرد: مصرف آب در منطقه ما از اهمیت بســیار زیادی برخودار است؛ 
به همین دلیل باید صرفه جویی لازم در این خصوص صورت گیرد. در 
بخش فولاد برای خنک کردن از روش های رادیاتور استفاده شده  و تا 
35 درصد مصرف آب پایین آمده اســت. در بخش معدن چادرملو نیز 
به دلیل داشتن آب بسیار سنگینی که وجود دارد و قبلا قابل استفاده 
نبود؛ سیســتم RO  تعبیه شــده که آب را تصفیه می کند. این اقدام 
سبب شــده میزان برداشت ما از بهاباد که در نزدیکی معدن چادرملو 

قرار دارد؛ کم شود. همچنین ما از پساب ها نیز استفاده می کنیم.
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پنل تخصصی بومی  ســازی قطعات و 
تجهیزات دومین جشــنواره فولاد با 
مدیرعامل  یزد ی زاده  مهندس  حضور 
ذوب آهن اصفهان، مهندس اســدالله 
انجمن  هیات   مدیــره  عضو  فرشــاد 
تولیدکننــدگان فولاد ایران، مهندس 
بهادر احرامیان مدیرعامل فولاد یزد و 
بهرام شکوری رئیس کمیسیون  دکتر 
معــادن و صنایع معدنی اتــاق ایران 

برگزار شد .
مدیرعامل  یــزدی زاده  منصــور  مهنــدس 
شرکت ذوب آهن اصفهان در این پنل گفت: 
قطعه  ســازی در  ذوب آهن اصفهان از همان 
ابتدای احداث این شــرکت وجود داشــته و 
هم  اکنون بــه تکنولوژی های روز دنیا مجهز 
شــده اســت. در واقع این شــرکت ورود به 
فرآیندسازی را شروع کرده و از قطعه  سازی 
گذشته اســت. وی اظهارداشــت: در حوزه 
ریخته  گری هم توفیقات خوبی به دست آمده  
اســت. در حوزه تولید محصول پروژه تولید 

ریل را اجرا کردیم و به دنبال قطع وابستگی 
در تولید این محصول هستیم .

این  مدیرعامــل ذوب آهن اصفهــان گفت: 
مجتمــع عظیم صنعتی 80 درصد قطعات و 
تجهیزات مورد نیاز خود را بومی  سازی کرده 
است. در همین راستا بومی سازی درب های 
فکلسیبل باتری های کک سازی ذوب آهن که 
نماد خودباوری در شرایط تحریم است؛ ایران  
را در جمع معدود کشورهای برخوردار دنیا از 
این تکنولوژی قرار داد.وی اظهارداشت: بیش 
از 95 درصد از مراحل ساخت این درب ها در 
شــرکت ذوب آهن اصفهان اجرا شده است و 
بخش جزئی آن که امکان ساخت در شرکت 
نیز داشت؛ تنها برای سرعت در روند طرح به  

شرکت  های بیرونی واگذار شده است .
مهنــدس یزدی  زاده تصریح کــرد: هم  اکنون 
بیــش از 85 درصد از قطعــات و تجهیزات 
مکانیکی ذوب آهن اصفهان بومی سازی شده 
اســت و مابقی نیز به جزء اندکی که در حال 
حاضر امکان تامین آنها در داخل کشور وجود 

ندارد؛ با توجه به دســتیابی به دانش فنی و 
تکنولوژی ســاخت آنها در کارخانه به دلیل 
محدودیت های تجهیزاتی از طریق سازندگان 
توانمند داخل کشــور بومی ســازی و تامین 

می شوند.
مدیرعامل ذوب آهن اصفهان گفت: علاوه بر 
تولید ریل و تیرآهن  H30 و دیگر محصولات 
جدید؛ طرح تزریق پــودر زغال به کوره  بلند 
)PCI( که مرحله تست نهایی را می  گذراند؛ 
ریومپینگ ایســتگاه هفت ریخته گری بدون 
حضور کارشناســان خارجــی، افزایش آمار 
صادرات محصولات، رکوردهای مستمر تولید 
و ... دســتاوردهای بسیار بزرگی است که در 
دوران تحریم در کارنامه پرافتخار ذوب آهن 
اصفهان ثبت شــد که میراثی ماندگار برای 
آینــدگان به شــمار می رود. خوشــبختانه 
ذوب آهن اصفهان قادر اســت بــرای اولین 
بار در کشــور ســاخت کامل یک ایســتگاه 

ریخته گری را به عهده گیرد .
مدیرعامل ذوب آهن اصفهان دومین جشنواره 
و نمایشگاه ملی فولاد ایران را فرصتی برای 
حمایت از ســازندگان داخلی قطعات عنوان 
کرد و گفــت: ذوب آهن اصفهــان به عنوان 
مادر صنعت فولاد کشور؛ حمایت از صاحبان 
ایده و ســازندگان داخلی قطعات را همواره 
با جدیــت دنبال می کند. در همین راســتا 
بخشی در قالب شورایعالی تحقیقات شرکت 
و بخشــی نیز در قالب ارتباط با دانشــگاه ها 
ارشد  کارشناســی  پایان نامه های  پذیرش  و 
و دکتــرا فعالیت دارد. ضمــن اینکه ارتباط 
با شــرکت های دانش بنیان نیز از برنامه های 
موثر در راستای توسعه بومی سازی خارج از 
شرکت است.وی در ادامه تصریح کرد: با توجه 
به تداوم تحریم ها و ضرورت توسعه شرکت و 
افزایش رقابت در عرصه داخلی و بین المللی و 
همچنین توان بالای کارشناسان و متخصصان 
داخلی؛ موضوع توسعه بومی سازی یک الزام؛ 

نه یک انتخاب.

مهندسیزدیزادهمدیرعاملذوبآهناصفهان:

توسعه بومی سازی يک الزام است؛ نه انتخاب
  ذوب آهن اصفهان به تکنولوژی روز دنیا مجهز شده است
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قرارداد بومی  سازی ماشین ریخته  گری 
خط تولید فولاد خوزستان به ارزش 20 
میلیون یورو بــا حضور علی محمدی 

مدیرعامل این شرکت امضاء شد.
بر اســاس ایــن گــزارش در روز اول این 
نمایشگاه که با رویکرد »بومی سازی، توسعه 
تکنولوژی و افزایش توان تامین پایدار« بر 
پا شــد؛ با حضور دکتر خــداداد غریب پور 
معاون وزیــر صمت و رئیــس هیات  عامل 
ایمیــدرو، علی محمــدی مدیرعامل فولاد 
خوزســتان، رضا طاهری مدیرعامل فولاد 
پایا و محمدرضا طاهری مدیرعامل شرکت 
MMTE، قــرارداد بومی  ســازی ماشــین 
ریخته  گری در خط تولید فولادسازی فولاد 
خوزستان به صورت ســه  جانبه و به ارزش 

20 میلیون یورو به امضاء رسید.
نمایندگان تامین   کنندگان مواداولیه فولاد با 
حضور در غرفه این شرکت تفاهمنامه  هایی 
برای همکاری امضاء کردند که یکی از این  

تفاهمنامه هــا به ارزش بیش از 45 میلیارد 
تومــان با حضور رحیم رضایی سرپرســت 
خرید مواداولیه و انرژی فولاد خوزســتان 
و مســعود کُهــن مدیــر فروش شــرکت 
فرآورده  های نســوز آذر بــه منظور تامین 

آجرهای نسوز دولومیتی امضاء شد.
علی محمدی در خصوص لــزوم برگزاری 
چنیــن همایش  هایی گفت: بدون شــک 
حضــور تولیدکننــدگان و تامین کنندگان 
فولادی و فعالان اقتصادی در زیر یک سقف 
و گفتگوی بدون واســطه ؛ در رشــد کیفی 
و کمی تولید فولاد موثر اســت. در همین 
راســتا فولاد خوزستان طی سا ل های اخیر 
بحث بومی سازی را با جدیت پیگیری کرده 
است. بومی سازی  25 هزار قطعه مورد نیاز 
صنعت فولاد در این شرکت برداشتن گامی 
بلند به سوی خودکفایی در این صنعت مهم 
و کلیدی محســوب می شــود.محمدی در 
ادامه گفت: شرکت فولاد خوزستان همواره 

حامی شرکت  های دانش  بنیان و شرکت های 
فعال در زمینه ساخت قطعه و بومی سازی 
فولاد بوده اســت. در واقــع خرید از داخل 
و جلوگیــری از خروج ارز به ســود اقتصاد 
کشــور اســت و از طرفی دیگر به پایداری 
اشــتغال کمک می کند.مدیرعامل شرکت 
فولاد خوزستان همچنین افزود: استراتژی 
فولاد خوزســتان تکمیل زنجیره ارزش از 
سنگ آهن تا نورد است؛ لذا با همین رویکرد 
اقدام به خرید سهام شرکت های معدنی در 
بالادست و شرکت های تولیدکننده محصول 
نهایی در پایین دســت کرده اســت.وی از 
نهایی شــدن انتقال مالکیت 60 درصدی  
فولاد اکسین به فولاد خوزستان خبر داد و 
افزود: طی تفاهمنامه ای با انتقال 60 درصد 
از مالکیت فولاد اکسین خوزستان از وزارت 
رفاه به فولاد خوزســتان موافقت شد. این 
انتقال با هدف تکمیل زنجیره تولید بوده و 

تا پایان سال نهایی می  شود.

باحضورمدیرعاملفولادخوزستانصورتگرفت؛

امضاء قرارداد بومی سازی ماشين ريخته گری  
خط توليدبه ارزش ۲۰ ميليون يورو 
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نمایشگاه  و  جشــنواره  دومین  در 
اســناد  امضاء  آئین  فــولاد؛  ملی 
فولادی  بین شرکت های  بومی سازی 
و وزارتخانه ها و شرکت های متقاضی 
با  اسناد  این  مبادله شــد.  و  امضاء 
حضور دکتر ســتاری معاون علمی 
دکتر  و  رئیس جمهــوری  فناوری  و 
غریب پور رئیس هیات عامل ایمیدرو 

به امضاء رسید.
بــر اســاس این گــزارش شــرکت های 
ذوب آهن اصفهان،  گل گهر،  فولاد مبارکه، 
فولاد اکسین و لوله سازی اهواز به عنوان 

طرف های ســازنده؛ تفاهمنامه و قرارداد 
را امضــاء کردنــد.در این مراســم ابتدا 
تفاهمنامه مترو تهران و ذوب آهن اصفهان 
برای تولید ریل به ارزش یک میلیون یورو 
امضاء شد. مدت قرارداد فوق یکسال است 
و مقرر شد محصول سفارش مترو تهران 

به صورت صد درصد داخلی  تولید شود.
از ســوی دیگر مترو اصفهان و شــرکت 
ذوب آهن اصفهان نیز برای ســاخت ریل 

مترو تفاهمنامه همکاری امضاء کردند.
همچنین تفاهمنامــه تولید ورق ایکس 
70 میان لوله  ســازی اهواز، فولادمبارکه 

و فولاد اکسین به امضاء رسید که هدف 
آن ساخت 350 هزار تن ورق ایکس 70 
در مدت یکســال اســت. از سوی دیگر 
تفاهمنامه ســاخت ورق ضد سایش بین 
خانه معدن و فولاد اکسین به ارزش 45 

میلیون یورو امضاء شد.
تفاهمنامه دیگر بین شــرکت ملی فولاد 
و شــرکت توربین  ســازی خاورمیانه به 
امضاء رســید کــه از ارزش 40 میلیون 
یورو برخوردار اســت و هدف آن ساخت 
9 دســتگاه کمپرســور توســط شرکت 
توربین  سازی خاورمیانه برای شرکت ملی 

با حضور معاون رئیس جمهوری و رئیس هیات عامل ایمیدرو انجام شد؛

تبادل قرارداد و تفاهمنامه های بومی سازی 
در دومین جشنواره ملی فولاد
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تقدیر از پیشکسوتان 
صنعت فولاد ایران

در دومین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران از پنج 
تن از پیشکسوتان صنعت آهن وفولاد کشور تقدیر شد.

لیست اسامی پیشکسوتانی که در دومین جشنواره و نمایشگاه 
ملی فولاد ایران از آنها تقدیر شد؛ به شرح زیر است:

آقای محمدرضا فرقدانی مدیرعامل اسبق ذوب آهن اصفهان
آقای حبیبیان از مؤسسان گل گهر و چادرملو و قائم مقام اسبق 

فولادخوزستان
آقای رهبری مدیرعامل اسبق فولادخوزستان در دوران جنگ 

تحمیلی
آقای حسینیان معاون اسبق بهره برداری فولادمبارکه

آقای حســن مصیب زاده اولین تولیدکننده نورد فولاد بخش 
خصوصی

شــایان ذکر اســت تقدیر از پیشکســوتان فولاد کشور جزو 
برنامه های هر دوره جشــنواره ملی فولاد است که در دومین 

دوره از زحمات این پنج تن تقدیر به عمل آمد.

 رونمایی از کتاب دو جلدی زبان ذوب 
)تاریخ شفاهی ذوب آهن اصفهان(

کتاب دو جلدی زبان ذوب )تاریخ شفاهی ذوب آهن اصفهان ( در دومین جشنواره 

و نمایشگاه ملی فولاد رونمایی شــد.دکتر خداداد غریب پور رئیس هیات عامل 

ایمیدرو و دکتر علی آقامحمدی عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام در غرفه 

ذوب آهن در دومین جشنواره ملی فولاد ایران حضور یافتند و طی آئین ویژه ای 

از کتاب دو جلدی زبان ذوب )تاریخ شفاهی ذوب  آهن اصفهان( رونمایی کردند.

دکتر غریب  پور ذوب  آهن اصفهان را طلیعه صنعت فولاد کشــور دانست و گفت: 

ذوب  آهن اصفهان باعث شــکل  گیری صنایع فولادی کشور شد و 23 دی سالروز 

تاسیس این شرکت و افتتاح فولادمبارکه اهمیت ویژه  ای در صنعت کشور دارد.

رئیس هیات  عامل ایمیدرو همچنین از اقدامات بومی  ســازی ذوب آهن اصفهان 

تجلیل کرد.دکتر آقامحمدی عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام نیز اقدامات 

ذوب آهن اصفهان در راستای بومی سازی، توسعه محصول و صادرات در شرایط 

تحریم را بسیار اثرگذار دانست و گفت: این مجتمع عظیم صنعتی حق بزرگی بر 
گردن صنعت فولاد کشور دارد.

فولاد خواهد بود. علاوه بر این قراردادی سه جانبه بین گل گهر و 
کنسریوم مشترک شامل گل گهر، گوهر روش سیرجان و شرکت 

روناک امضاء شد که از ارزش 10 میلیون یور برخوردار است.
در این مراســم همچنین قراردادی بین وزارت راه وشهرسازی و 
شــرکت ذوب  آهن اصفهان به ارزش 12 میلیون یورو امضاء شد. 
هدف از امضاء این ســند تولید 13 هــزار و 500 تن ریل طی 

یکسال است.
امضــاء تفاهمنامه همــکاری انجمن تولیدکننــدگان فولاد و 
بانک صــادرات ایران نیز از دیگر اســنادی بود کــه بین بهادر 
احرامیان نائب رئیس انجمن فولاد و حجت ا... صیدی مدیرعامل 

بانک صادرات ایران امضاء شد.
همچنین تفاهمنامه دیگری بیــن انجمن تولیدکنندگان فولاد 
ایران و سازمان صنایع کوچک و شرکت شهرک های صنعتی بین 
محمد کشــانی عضو هیات مدیره انجمن فولاد و اصغر مصاحب 

مدیرعامل شرکت شهرک  های صنعتی امضاء شد.
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مدیرعامل بانک صادرات ایران در جمع 
فعالان صنعت فولاد کشور گفت: بانک 
صادرات ایــران برای حمایت از تولید 
فولاد کشور تا مرز ٤۵ میلیون تن در 

سال آمادگی دارد.
حجت الــه صیــدی همزمان بــا برگزاری 
دومین جشنواره و نمایشــگاه ملی فولاد 
ایران از آمادگی ایــن بانک برای حمایت 
و تامین مالی شرکت های تولیدی صنعت 
فولاد کشور خبر داد و گفت:  بانک صادرات 
ایران با استفاده از ظرفیت طرح »طراوت« 
و ســایر عقود بانکی برای افزایش ظرفیت 
تولید فولاد در کشــور در کنار این صنعت 

ایستاده است.
صیدی در این جشنواره با اشاره به وضعیت 
صنعت فولاد در کشــور اظهارکرد: ظرفیت 
تولید فولاد از قبل از انقلاب تاکنون از 500 
هزار تن در سال به 35 میلیون تن رسیده 
اســت که گردش مالی تقریبا 15 میلیارد 

دلاری این صنعت در تولید ناخالص داخلی 
کشور سهم بزرگی دارد. البته برای توسعه 
این میزان نباید به این حجم قانع شویم؛ در 
همین راستا بانک صادرات ایران از ابتدای 
ســالجاری با ارائه طرح »طــراوت« )طرح 
اعتباری رونق  تولید( سهم قابل توجهی برای 
تامین مالی زنجیره تولید تا مصرف صنعت 

فولاد تخصیص داده است.
بــه گفته وی در قالب ایــن طرح با 8 هزار 
میلیارد تومان نقدینگی می توان 40 تا 50 
هزار میلیارد تومان تامیــن مالی در قالب 

اعتبارات اسنادی ریالی ایجاد کرد.
صیدی با بیــان اینکه مواداولیــه، انرژی، 
صنعت و دانش لازم در کشور برای افزایش 
تولید واقعی در صنعــت فولاد وجود دارد، 
تاکیدکرد: این صنعت در ایران دارای مزیت 
رقابتی است و از این رو تحریم ها بر صنعت 

فولاد نمی تواند تاثیر چندانی داشته باشد.
عبدالرضا شریعتی مدیر شعب شرق تهران 

بانک صــادرات ایران نیز در حاشــیه این 
مراســم گفت: تولیدکنندگان صنعت فولاد 
به صورت متوالی تولیدات یکدیگر را مصرف 
می کنند و عملا زنجیره تولید تا مصرف را 
در این صنعت تشــکیل داده اند. از این رو 
طرح های بانک صادرات ایران از جمله طرح 
»طراوت« می تواند کارایی مناســبی برای 

تامین مالی در این بخش داشته باشد.
وی افــزود: در بازاریابی های انجام شــده و 
نشست های تخصصی با فولادسازان کشور؛ 
از ظرفیت های این طرح و ســایر ابزارهای 
تامین مالی بانک صادرات ایران متناسب با 
هر یک از واحدهای تولیدی در این صنعت 

استفاده خواهد شد.
در این جشنواره تفاهمنامه همکاری بانک 
صادرات ایران و انجمن تولیدکنندگان فولاد 
ایران توســط حجت اله صیدی مدیرعامل 
بانــک صــادرات و رضا شهرســتانی عضو 

هیات مدیره این انجمن به امضاء رسید.

صیدی مدیرعامل بانک صادرات ایران خبر داد:

اعلام آمادگی بانک صادرات برای تامین مالی 
تولید فولاد تا مرز ٤٥ میلیون تن 
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عضو هیات مدیــره بانک صادرات ایران 
و  دومین جشــنواره  تخصصی  پنل  در 
ایران؛ ظرفیت های  نمایشگاه ملی فولاد 
طرح  اعتبــاری ویژه تولید »طراوت« را 

تشریح کرد.
امیر یوســفیان در دومین روز از برگزاری این 
جشــنواره که با استقبال فعالان صنعت فولاد 
همراه بود؛ در یــک پنل تخصصی ظرفیت ها، 
امکانــات و فرصت های ایجاد شــده توســط 
طرح »طــراوت« را تبیین کــرد.وی در بیان 
ضرورت هــای تدوین و ارائه این طرح توســط 
بانک صــادرات ایران گفــت: نگرانی از توقف 
اســتمرار تولید بــه دلیل فشــار نقدینگی از 
مهمترین عوامل تدوین و ارائه طرح »طراوت« 
توســط بانک صادرات ایران از ابتدای سال 98 
بود که همزمان با نامگذاری این ســال توسط 
مقام معظم رهبری به نام سال »رونق تولید«؛ 
اســتفاده از ابزار اعتبارات اســنادی ریالی در 
بخش هــای مختلف اقتصادی و صنعتی فراهم 
شد.عضو هیات مدیره بانک صادرات ایران افزود: 
افزایش بهای تمام شــده در تمامی بخش های 
اقتصادی کشــور اصلی ترین مشکل موجود در 
ابتدای سال بود که استمرار تولید را در بنگاه ها 
تهدید می کرد. در نظام بانکی افزایش 130 تا 
150 درصدی »قیمت تمام شــده« در بنگاه ها 
مورد توجه بوده و از این منظر برای اســتمرار 

تولید؛ نظام بانکی بایــد این کمبود را جبران 
کند؛ این در حالی اســت کــه به دلیل فروش 
نقدی، فــروش اعتباری نیز بین فروشــنده و 
مشــتری کاهش قابل توجهی داشته است.وی 
تاکیدکرد: از آنجایی که نظام بانکی نیز در این 
میان بیش از 30 درصد رشد منابع ثبت نکرده 
اســت؛ می توان با استفاده از ظرفیت اعتبارات 
اسنادی ریالی بانک صادرات ایران در قالب طرح 
»طراوت« و توسعه فروش اعتباری در زنجیره 
تولیــد تا مصرف این مشــکل را برطرف کرد.
یوسفیان گفت: کاهش تقاضا برای خرید های 
نقــدی بنگاه ها نیز از دیگر دلایل معرفی طرح 
»طراوت« بوده است. همچنین فشار نقدینگی 
مانع ایجاد طرح توسعه در شرکت های تولیدی 
نیز بوده و تامین سرمایه درگردش در اولویت 
قرار داشت که با این طرح امکان طرح توسعه 
نیز وجود دارد.وی اظهارکــرد: بانک صادرات 
ایران با هدف توســعه فرهنگ فروش اعتباری 
و نسیه در واحدهای تولیدی؛ طرح »طراوت« 
را عملیاتــی و همزمان امــکان تنزیل اعتبار 
اســنادی ریالی صادر شده به نفع فروشنده را 
نیز فراهم کرد.عضو هیات مدیره بانک صادرات 
ایران افزایش فــروش و افزایش ظرفیت تولید 
را از ابتدایی ترین مزیت های اســتفاده از طرح 
»طراوت« توســط بنگاه هــای تولیدی عنوان 
کرد و افزود: در این مدل مشکل اعتبارسنجی 

مشــتریان بنگاه های تولیدی نیز توسط بانک 
صادرات ایران حل شــده است.یوســفیان از 
عملیاتی شدن طرح »طراوت2« نیز در آینده 
نزدیک خبر داد و گفــت: این طرح به منظور 
اجرایی شدن طرح های توسعه ای در شرکت ها 
تدوین و عرضه شده است. وی از عملیاتی شدن 
این طرح در بیش از 520 شعبه بانک صادرات 
ایران خبر داد و تاکیدکــرد: کمک به کاهش 
هزینه تولید و هزینه های مالی بنگاه ها، تسهیل 
دریافت وام و کمک به اشتغال و استمرار تولید 
از مهمترین اهداف این طرح اســت. بر اساس 
مکانیسم این طرح نقدینگی تخصیص یافته در 
جای ویژه خود در بنگاه ها هزینه خواهد شــد 
و به بازارهای مــوازی ورود نخواهد کرد.عضو 
هیات مدیره بانک صادرات ایران اظهارکرد: در 
نشست ها و هماهنگی های انجام شده با بورس 
کالای ایران نیز برای اســتفاده از طرح طراوت 
در معامــلات این تالار اقدامــات لازم انجام و 
معاملاتی نیز صورت گرفته است.وی همچنین 
به وجود طرح هایی همچون »تبســم«، »طرح 
67«، »اعتبار ســپهر« و ... نیز اشــاره کرد و 
گفت: تلاش مجموعه بانک صادرات ایران برای 
عرضه تسهیلات به پرسنل زیرمجموعه بنگاه ها 
و موسسات با نرخ ســود صفر درصد یا اندک 
نیز از دیگر برنامه های این بانک برای تســهیل 

خدمات رسانی به مردم بوده است.

 ظرفیت های »طراوت« بانک صادرات
 برای فعالان صنعت فولاد
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ملی  نمایشگاه  و  جشنواره  دومین  دبیر 
تامین کنندگان  پیشتازی  از  ایران  فولاد 
صنعت فولاد در مقایسه با سایر صنایع 
کشــور خبر داد و گفــت: در مدت ٤ 
روز نمایشــگاه ۵00 میلیون یورو برای 
توسعه  و  ارزی  بومی سازی، صرفه جویی 

صنعت فولاد به امضاء رسید.
سیدرســول خلیفه ســلطانی دبیــر دومین 
جشــنواره و نمایشــگاه ملی فولاد ایران در 
اختتامیه این مراســم اظهارداشت: باید این 
نکته را در نظر داشت که هدف از بومی سازی 
نباید تنها تامین نیاز داخل نباشد؛ بلکه رشد 
صنعت هدف اصلی تمامی اهالی صنعت ایران 
اســت.وی در ادامه گفت: به نظر می رسد در 
زنجیره فولاد سهم تامین کننده ها در صنعت 
فولاد بیشتر از صنایع دیگر است. دبیر دومین 
جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران در ادامه 
افزود: نمایشگاه در هفت هزار متر مربع برگزار 
شــد. این در حالی اســت که برای گسترش 
فرهنگ بومی ســازی و افزایــش تولید داخل 
در شرایط کنونی کشــور باید فضای صنعت 
فولاد یک فضای رقابتی باشــد؛ از همین رو 
شــرکت هایی با توانایی اثبات شــده در این 

نمایشگاه حضور داشتند.

صرفه جویی ارزی ۵/9۵ میلیون یورویی
 شرکت های فولادی

وی از امضاء 500 میلیــون یورو تفاهمنامه 
طــی 4 روز جشــنواره و نمایشــگاه فولاد 
خبــر داد و گفت: البتــه از این میزان 5/95 
میلیون یورو قراردادها و یا پیش  قراردادهایی 
هســتند که در راستای صرفه جویی ارزی به 
امضاء رسیده اند.وی در ادامه به شرکت های 
اصلــی کــه در صرفه جویــی ارزی اقدامات 
خوبــی داشــته اند، اشــاره کــرد و گفت: 
گــروه فولادمبارکه بــا 40 میلیــون یورو، 

فولادخوزستان با 7/5 میلیون یورو، شرکت 
گل گهر 20 میلیون یورو، فولادخراسان 4/6 
میلیون یــورو، کاوه پارس 7/6 میلیون یورو، 
فولادآلیاژی  ایران 3/8 میلیون یورو، چادرملو 
10 میلیــون یورو و میدکو بــا 2/4 میلیون 
یورو از جمله شــرکت هایی بودند که در این 
نمایشگاه حضور داشــته و نقش ویژه ای در 
صرفه جویی ارزی و بومی سازی صنعت فولاد 
بر عهده داشته اند.خلیفه ســلطانی ادامه داد: 
ســامانه جامع توسعه تکنولوژی که دو ماه و 
نیم پیش در ایمیدرو رونمایی شــد و فضای 
رقابتی دو بال پرواز برای بومی سازی هستند 
که در آن شــرکت های فولادی، شرکت های 
تامین کننده و پیشکســوتان صاحب تجربه 
مدیریتی در صنعت فولاد مشوق های اجرای 

بومی سازی هستند.

استفاده از ظرفیت انجمن ها
 برای پیشبرد نهضت ساخت داخل

مهندس نیازی قائم  مقام امور معادن و صنایع 
وزارت صمت نیز در این مراسم گفت: نهضت 
ساخت داخل مورد تاکید و پیگیری مقامات 
بلندپایه کشوری و وزارت صمت است و وزیر 

صمت بــر آن تاکید ویژه ای دارد. در همین 
راستا ابزارهای زیادی برای مدیریت ساخت 
داخل کسب شده  اســت. وی با بیان اینکه 
نهضت ســاخت داخل بــا 9 محور طراحی 
شده است، افزود: یکی از راهبردهای مدنظر 
ما در این زمینه فرهنگ سازی ساخت داخل 
اســت.نیازی تصریح  کرد: بر اساس رویکرد 
جدید وزارت صمت که میز ســاخت داخل 
است؛ با کمک انجمن تولیدکنندگان فولاد 
در حاشیه دومین جشنواره و نمایشگاه ملی 
فولاد ایران میز ساخت داخل برگزار شد.وی 
گفت: 200 قرارداد از میزهای ساخت داخل 
به دست آمده است. در میز فولاد تعاملات و 
تفاهماتی صورت گرفته است. در حوزه ورق 
360 میلیون یورو، کمپرســور 40 میلیون 
یورو و ریــل 30 میلیون یورو قراداد منعقد 
شده اســت. قائم  مقام امور معادن و صنایع 
وزارت صمت گفت: تاکید ما این اســت که 
از این جشنواره تا جشنواره بعدی هر فصل 
یک میز ســاخت داخل برگزار شود.نیازی 
با بین اینکه امســال قانون حداکثر استفاده 
از توان داخلی به مجلس ابلاغ شــده است، 
تصریح کــرد: تاکید ما اســتفاده از ظرفیت 

در مراسم اختتامیه دومین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران مطرح شد:

 امضای 5۰۰ ميليون يورو تفاهمنامه 
بومی سازی و توسعه صنعت فولاد
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انجمن ها برای پیشبرد راهبرد ساخت داخل است.

شرکت های فولادی به صورت جزیره ای کار نکنند
دکتر کســری غفوری مدیرعامل فولاد خراســان نیز در این مراسم 
گفت: از انجمن تولیدکنندگان فولاد که تاکنون زحمات فراوانی برای 
بومی سازی کشیده اند و این زحمات باعث شده  است که جشنواره ای 
با این شمایل و زیبایی برگزار شود؛ تشکر ویژه داریم.وی با بیان اینکه 
تحریم هــا را به فرصت تبدیل کردیم، افزود: بعد از اینکه از ســامانه 
رونمایی شــد؛ به عنوان اولین شرکت فولادی در آن ثبت نام کردیم. 
از سوی دیگر کمیته بومی سازی را در مجتمع فولادخراسان تشکیل 
دادیــم. امیدواریم با اطلاعاتی که در این مدت اضافه شــد؛ نهایت 
استفاده را از موقعیت کنونی داشته باشیم. دکتر غفوری تصریح  کرد: 
خواهش من این است که شــرکت های بزرگ فولادی تلاش کنند 
جزیــره ای کار نکنند و اطلاعات را با یکدیگر به اشــتراک بگذارند. 
مدیرعامل فولادخراســان تأکیدکرد: موضوع دیگر اینکه بومی  سازی 
را با مهندســی معکوس اشــتباه نگیریم و در کنار ساخت قطعات؛ 
تکنولوژی را هم توســعه دهیم. به گزارش خبرنگار ما؛ در پایان این 
مراســم مهندس نیازی لوح وزارت صمت به مناســبت »اهتمام به 
ســاخت داخل« در دومین جشــنواره و نمایشــگاه ملی فولاد را به 
انجمــن تولیدکنندگان فولاد اهدا کرد. همچنین در این مراســم از 

کتاب بومی سازی فولاد خوزستان نیز رونمایی شد.

تندیس جایزه ملی فولاد ایران
 به 17 تامین کننده برتر زنجیره تولید

در ادامه این مراســم از برگزیدگان و تامین کنندگان برتر تقدیر 
شد. بر اساس این گزارش از 17 تأمین کننده برتر زنجیره فولاد در 
ســال 98 با اهدای لوح تقدیر و »تندیس جایزه ملی فولاد ایران« 

قدردانی شد که اسامی این شرکت ها به شرح زیر است:
شرکت فرآورده  های نسوز مهرگداز

 شرکت طاها قالب طوس
شرکت کاوش جوش

 شرکت آسیا ژوله
 شرکت روئین سطح طبرستان

 شرکت صنایع ریخته  گری اصفهان
 شرکت دفترکل کالا

 شرکت پات روشان نیکتا )پاترون(
 شرکت آموت کبیر

 مدیران پیشرو ساخت سام )مپسا(
 شرکت پارس سارایه

 شرکت سازه صنعت  کاران
 شرکت فکورصنعت

 شرکت روکش لاستیک سمنگان تایر
 شرکت پرچمداران صنعت سپاهان
 شرکت گسترش فناوری خوارزمی

 شرکت نفت وگاز سرو
 

وزارت صمت تلاش می کند بســیاری از نقش های بخش دولتی که بخش 
خصوصی می تواند آنها را انجام دهد را به شــرط اینکه پاسخگویی خوبی 
داشــته باشند؛ به آنها واگذار کند. در یک عبارت می توان گفت که راهبرد 

وزارت صنعت، معدن و تجارت؛ تفویض اختیار به شرط پاسخگویی است.
دکتــر محمدرضا انواری مدیر روابط عمومی و اطلاع رســانی وزارت صنعت، معدن و 
تجارت با تاکید بر اینکه جز  ء معدود ســال هایی است که شعار سال که رونق تولید 
اســت؛ حتی طی ماه های پایانی سال هم در برنامه ها پیگیری می شود، گفت: وزارت 
صمت از جمله وزارتخانه هایی اســت که با این  موضوع به صورت شــعاری برخورد 
نکرده؛ بلکه به صورت عملیاتی آن را اجرایی کرده اســت. در همین راســتا وزارت 
صنعت، معدن و تجارت طی سالجاری 7 برنامه محوری و 34 زیر برنامه را ابلاغ کرده 
است.وی با تأکید بر اینکه نهضت ســاخت داخل در وزارت صمت به عنوان یکی از 
راهبردهای اصلی پیگیری می شود، افزود: تلاش ما بر این است ضروریاتی که امکان 
ســاخت داخل آنها وجود دارد و طی سال های گذشته به دلیل نبود تحریم ها به آن 
توجه نشــده است؛ در شرایط کنونی بیشــتر مورد توجه قرار گیرند. در واقع نهضت 
بومی  سازی باید در صنعت فولاد هم به خوبی پیگیری شود.  در بومی سازی زنجیره، 
قطعه و تجهیز شرکت ها می توانند از ظرفیت های یکدیگر استفاده کنند. بعضا دیده 
می شود این هم افزایی وجود ندارد، اما اگر می خواهیم نهضت ساخت داخل به خوبی 
نهادینه شــود؛ باید شــرکت ها بتوانند تعامل خوبی با یکدیگر در زمینه بومی سازی 
داشته باشند.دکتر انواری ادامه  داد: وزارت صنعت، معدن و تجارت طی سالجاری هم 
این برنامه ها را پیگیری می کند و یکی از تأکیدهای وزیر استفاده از ظرفیت تشکل ها 
و انجمن  ها در زمینه بومی  سازی و ساخت داخل است. وی در پایان تأکید کرد: وزارت 
صنعت آماده است که از نمایشگاه  های مختلف با توجه به بضاعت خود در حوزه های 
مختلف از آنها حمایت کند. در همین راستا در جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد نیز با 
انجمن فولاد ایران به عنوان برگزارکننده این جشنواره تعامل خوبی داشتیم. در این 
موارد هم بخش خصوصی ظرفیت های خوبی دارد و هم بخش دولتی، اما معمولا این 
دو حوزه از ظرفیت های یکدیگر استفاده نمی کنند و چیزی که در این زمینه اهمیت 

دارد؛ این است که این دو حوزه بتوانند از ظرفیت های هم استفاده کنند.

انواری مدیر روابط  عمومی وزارت صمت تاکیدکرد:

راهبرد وزارت صمت؛ 
تفویض به شرط پاسخگویی

 نهضت ساخت   داخل چگونه نهادینه می شود؟
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هیچ افزایش قیمــت پایه ای در خصوص 
فولاد و سایر فلزات در اعلام به بورس  کالا 
نخواهیم داشت و رویه وزارت صمت در این 

خصوص پایدار است. 
دکتــر جعفر ســرقینی معاون امــور معادن و 
صنایع معدنی وزارت صنعــت، معدن و تجارت 
ضمــن بیان مطلــب فوق گفت: برخــی موارد 
مطرح شــده پیرامون این موضــوع مورد تائید 
ایــن وزارتخانه نبوده و تصمیمات اعلام شــده 
صرفا نظر اولیه کارشناســی بوده اســت که در 
شرایط حاضر اجرایی نیست.معاون وزیر صمت 
خاطرنشان کرد: شــرایط حاکم بر بازار فولاد و 
ســایر فلزات هم  اکنون تعادلی است و اتخاذ هر 
تصمیمی که به تغییر ایــن وضعیت بینجامد؛ 
مورد تائید معاونت امور معادن و صنایع معدنی 

وزارت صنعت، معدن و تجارت نیست.

صادرات معدنی کشور تا پایان سالجاری
 به 10 میلیارد دلار می رسد

معاون امور معادن و صنایع  معدنی وزارت صمت 
گفت: معادن کشــور نه تنها نیــاز کارخانه های 
صنعتی و صنعت ســاختمان کشــور را تامین 
می کنند؛ بلکه تا پایان سالجاری هم حدود 9 تا 
10 میلیارد دلار صادرات موادمعدنی و محصولات 
صنایع  معدنی خواهیم داشــت.دکتر سرقینی در 
حاشیه جلسه مشترک شورایعالی معادن کشور 
و شــورای معادن استان زنجان اظهارکرد: قانون 
برای معادن حقــوق دولتی تعیین تکلیف کرده 
و تشــخیص میزان آن را بر اساس موادمعدنی، 
معادن و استان های مختلف به شورایعالی معادن 
کشور سپرده است.وی افزود: شورایعالی معادن 
نیز همه  ســاله حقوق دولتی معادن مختلف را 
اعــلام می کند که وصول آن حق دولت اســت.
دکتر ســرقینی با بیان اینکه نــگاه دولت فقط 
اخذ حقوق دولتی آن هم با ارقام پایین نیســت، 
خاطرنشــان کرد: هدف دولت از دریافت حقوق 
معادن؛ توسعه مناطق محروم بوده و نگاه اصلی 
در کنار توســعه مناطق، ایجاد اشتغال و تامین 
نیازهای داخل کشــور است.معاون وزیر صنعت، 
معــدن و تجارت بــا بیان اینکه عمده ســلب 

صلاحیت معدن ها مربوط به مسائل منابع  طبیعی 
و زیست محیطی اســت، گفت: طبق قانون اگر 
بهره بــردار به تعهدات خود عمل نکند؛ ســلب 
صلاحیت می شــود و با توجه به حساسیت های 
موجود بحث های منابع  طبیعی و محیط زیست 
بســیار مهم بوده و در اولویت قــرار دارد و اگر 
مواردی گزارش شود؛ به طور  قطع با آنها برخورد 
می شود.وی تصریح  کرد: یکی از وظایف بازرسان 
ما و نظام مهندسی معدن در استان ها و کشور این 
اســت که عملیات بهره بردار را بر موازین قانون 

معادن و سایر قوانین منطبق کنند.

تفویض چهار مرحله از اختیارات 
شورایعالی معادن به استان ها

معاون امور معادن و صنایع  معدنی وزارت صمت 
همچنین گفت: برای تســهیل در رسیدگی به 
امور در شــورایعالی معادن کشور تاکنون چهار 
مرحله تفویض اختیار به استان ها انجام و نتایج 

خوبی نیز از این تفویض حاصل شده است.
دکتر سرقینی اظهارداشت: از زمانی که جلسات 

شــورایعالی معادن کشــور به صــورت ادواری 
مشــترک با اســتان ها برگزار می شــود؛ نتایج 
مهمی به دست آمده است.وی خاطرنشان  کرد: 
رسیدگی به پرونده های معادن استان مربوطه و 
شنیدن نظرات و پیشنهادات استاندار و مدیران 
آن استان در جلسات مشترک در دستور کار قرار 
می گیرد.دکتر ســرقینی در خصوص مشارکت 
معدنــکاران در ترمیــم جاده های مشــترک با 
روســتاها گفت: در معادن بــزرگ کمتر با این 
مشــکل مواجه هســتیم، چراکه معادن بزرگ 
نه تنها راه را تخریــب نمی کنند؛ بلکه جاده ها 
را تعریض کرده و آســفالت ریزی با کیفیت نیز 
می کنند.معاون وزیر صنعــت، معدن و تجارت 
اظهارداشــت: جاده روســتایی در حالت عادی 
ممکن است سال ها مورد اســتفاده قرار گیرد، 
اما در صورت استفاده برای باربری معدن انتظار 
می رود بهره برداران در معادن کوچک نیز همت 
کرده و جاده ها را بازسازی کنند. در این جلسه 
پرونده 17 معدن اســتان زنجان مورد بحث و 

بررسی قرار گرفت.

دکتر سرقینی معاون امور معادن وصنایع معدنی وزارت صمت:

 هيچ برنامه ای برای تغيير روش 
تعيين قيمت پايه فولاد نداريم
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قائم  مقام و عضو هیات عامل ایمیدرو اعلام کرد: مهمترین گام در بومی سازی 
در بخش معدن و صنایع معدنی؛ کسب دانش فنی است.

عباس نعیمی در نشست بررسی »بومی سازی و ساخت داخل در معدن و صنایع معدنی« 
ضمن بیان این مطلب اظهارداشــت: اولویت مهم بعدی پس از کســب دانش فنی؛ 
بومی ســازی ساخت قطعات و وسایل مصرفی در بخش معدن و صنایع معدنی است.

وی بــا اعلام اینکه تنها 33 درصــد مردم جهان از دانش مالی برخوردار هســتند، 
خاطرنشــان کرد: ایران برای رسیدن به جایگاه کشوری توسعه  یافته تا سال 1404؛ 
نیازمند افزایش دانش مالی و دانش فنی است. در همین راستا ابتدا باید دانش فنی 

بومی شود؛ اگرچه تاکنون کاهایی صورت گرفته و ما در نقطه آغازین قرار نداریم.

به سمت هدایت گری بومی سازی
نعیمــی با تاکید بر حرکت از تصدی گری به هدایت گری ایمیدرو در بومی ســازی 
بخش معدن و صنایع معدنی افزود: یکی از نکات ضروری و مهم؛ ایجاد بخش مربوط 
به بومی ســازی در کارخانه ها و ارتباط متصدی آن با ایمیدرو اســت. وی بر لزوم 
تمرکــز بر نقاط قوت وفرصت های این حوزه تاکید کرد و گفت: تحریم های ظالمانه 
علیه ایران به مراتب فرصت های بیشــتری نســبت به تهدیدها فراهم کرده است؛ 

بنابراین باید از این فرصت ها برای رسیدن به نتیجه مطلوب کمال استفاده را برد.

اقدام قابل تحسین ایمیدرو در تفکیک وظایف بومی سازی
امیرحسین نادری مشاور رئیس هیات  عامل ایمیدرو نیز در این نشست ضمن ارائه 
گزارشی از استراتژی ها و محورهای مهم در بومی سازی بخش معدن و صنایع معدنی 
گفت: باید شاخص ها و اقدامات کلیدی شناسایی شوند. به عنوان مثال برای اینکه 
ارزبری در صنعت فولاد کاهش یابد؛ ابتدا باید پی برد که چه بخشــی بیشــترین 
ارزبری را دارد و سپس اقدام لازم را در این مورد انجام داد.وی به اقدام قابل تحسین 
ایمیدرو در تفکیک وظایف در حوزه بومی ســازی اشــاره کــرد و افزود: با تفکیک 
وظایــف موفقیت در هر بخش؛ کل صنعت تحت تاثیر قــرار خواهد گرفت.نادری 
خاطرنشان کرد: بومی سازی و ساخت داخل در بخش  معدن و صنایع معدنی منجر 

به افزایش ثروت و درآمد ناخالص داخلی و همچنین ایجاد اشتغال خواهد شد.

هدف گذاری بلندمدت در بومی سازی
امیر خرمی  شــاد معاون برنامه ریزی و توانمندسازی ایمیدرو نیز در این نشست ضمن 
تاکید بر اهمیت بومی ســازی و ساخت داخل اظهارکرد: با توجه به اهمیت بومی سازی 
و ســاخت داخل در تحریم های ظالمانه علیه ایران؛ باید هدف گذاری بلندمدت در این 
حوزه صــورت گیرد و این کار را مقطعی و کوتاه مدت در نظر نگرفت.همچنین محمد 
آقاجانلو معاون طرح های توســعه معدن و صنایع معدنی ایمیدرو نیز گفت: برای کسب 
دانش فنی ابتدا باید فرآیندها و نیازها مشخص شوند و پس از آن شرکت ها ریسک های 
پروژه و نحوه تامین مالی را تعیین کنند. وی اســتفاده از مشاور در بومی سازی دانش 
فنی را موثر دانســت.در این نشســت که با حضور مدیران این ســازمان برگزار شد؛ 
چشم انداز، استراتژی ها، نقاط قوت وضعف و همچنین فرصت ها و تهدیدهای پیش رو در 

بومی سازی و ساخت داخل در بخش معدن و صنایع معدنی مورد بررسی قرار گرفت.

برنامه احداث یک واحد استیل کورد با ظرفیت سالانه 1۵ هزار تن
قائم مقام و عضو هیات عامل ایمیدرو همچنین در جلسه کمیته سرمایه  گذاری سازمان 
توسعه ونوسازی معادن و صنایع معدنی ایران از برنامه احداث یک کارخانه تولید استیل 
کورد با ظرفیت ســالانه 15 هزار تن با مشارکت بخش خصوصی خبر داد و افزود: با 
توجه به نتایج رضایت  بخش مطالعات مالی و اقتصادی این طرح در صورت پوشــش 
ریســک  های این پروژه و مشارکت با ذینفعان؛ ایجاد این کارخانه از توجیه مناسبی 
برخوردار اســت. وی با اشاره به مصرف اســتیل کورد در صنعت تایرسازی گفت: با 
توجه به نیاز کشــور و کاهش وابســتگی به واردات؛ احداث خط تولید این محصول 
مورد حمایت ایمیدرو است. قائم  مقام ایمیدرو با بیان اینکه سالانه 12 هزار تن واردات 
استیل کورد به کشور انجام می شود، افزود: استیل کورد از صنایع پایین  دست فولاد 
اســت و با توجه به ظرفیت های کشور در حوزه فولاد؛ شــرایط برای راه اندازی یک 
خط تولید 15 هزار تنی مهیاســت.نعیمی میزان ســرمایه  گذاری این پروژه را 248 
میلیارد تومان اعلام کرد و اظهارداشت: استفاده از فناوری روز در تولید این محصول و 

همچنین مشارکت تایرسازان در احداث کارخانه در دستور کار قرار دارد.

فناوری؛ اصل مورد توجه در طرح نفلین سینیت
وی در بخش دیگری از ســخنان خود با اشاره به طرح نفلین سینیت سراب گفت: 
موافقتنامه احداث کارخانه تولید پودر آلومینا و بوهمیت از نفلین سینیت سراب با 
مشارکت قرارگاه خاتم به امضاء رسیده است.نعیمی با بیان اینکه در این طرح مقوله 
»فناوری« از اهمیت بالایی برخوردار اســت، افزود: در صورت پوشش ریسک  های 
پروژه توســط مجری و تیم فنی پروژه؛ نتایج محاســبات مالی و اقتصادی نشــان 

می دهد که این پروژه در شرایط فعلی دارای توجیه است.

نعیمی قائم مقام و عضو هیات عامل ایمیدرو در نشست »بومی سازی و ساخت  داخل« تاکیدکرد:

 کسب دانش فنی؛ مهمترين گام 
بومی سازی معدن و صنايع معدنی
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معدن  وزارت صنعت،  معاون طرح وبرنامــه 
و تجــارت برنامه  های ایــن وزارتخانه برای 
داخلی  سازی 10 میلیارد دلاری تولید کالاها 

تا سال 1٤00 را تشریح کرد.
دکتر زرندی با اشاره به اینکه وقتی در کشور سخن 
از نهضت می شــود؛ باید یک عزم عمومی ایجاد 
شود، گفت: با نگاه به عزم  عمومی و مدیریت فضا و 
در راستای حمایت و کمک به تولیدکنندگان؛ سه 
دســته کالایی در تولید و واردات ایجاد کرده ایم.
وی ادامه   داد: گروه نخست شامل کالاهایی است 
که در حال حاضر شــرایط تولید آنها در کشــور 
وجود دارد و تولید می شــوند و عدم اطلاع رسانی 
و توجــه بیش از حد به واردات کالاهای خارجی؛ 
سبب به حاشیه رفتن این محصولات شده است. 
برای این گــروه کالایی مصوب کرده  ایم که فقط 
خرید از تولیدکننده داخلی باشــد و واردات این 

گروه کالایی ممنوع شود.
معــاون طرح وبرنامــه وزارت صمــت گفــت: 
بــرای هم افزایی بیشــتر در ایــن زمینه بین 
تولیدکنندگان، واردکنندگان و مصرف کنندگان؛ 
سامانه توانمندی های ایران »توانیران« راه اندازی 
شــد.وی ادامه داد: گروه دوم کالاهایی هستند 
که توان تولید و بومی سازی آنها در کشور وجود 
دارد و با حمایت از آنها می توان به تولید داخلی 
رسید که سیاســت وزارت صمت در این گروه 

کالایی؛ حمایت است.
معاون طرح وبرنامه وزارت صمت در ادامه توضیح 
داد: گروه ســوم مربوط به کســب دانش وفناوری 
اســت و مربوط به کالاهایی است که دانش تولید 
آنها در اختیار ما نیســت و ما تــوان تولید آنها را 
نداریم. برای این گروه از کالاها نیز با دانشگاه های 
مختلف بر اســاس واردات، محصولات را مشخص 
کردیم و آنهایی که نیاز به بومی  سازی تکنولوژی 
داشــته اند؛ در تعامل با دانشگاه ها، پژوهشگاه ها و 
معاونت علمی وفناوری ریاســت جمهوری ســعی 
در کســب دانش ومهارت آنها داریم.دکتر زرندی 
در بخش دیگــری از صحبت های خود به کاهش 
درآمد هــای دولت بر اثر تحریم هــای بین المللی 
و به دنبال آن عــدم پرداخت به مطالبات بخش 
خصوصی اشاره کرد و گفت: سال 97 اصلی ترین 

موضوع تحریم نفت بــود که بر درآمدهای دولت 
تاثیر گذاشــت. هنگامی که درآمد دولت کاهش 
پیدا کند؛ بودجه های عمرانی نیز کاهش می یابد. 
زمانی که بودجه هــای عمرانی کاهش پیدا کند؛ 
کارهایی که به بخش خصوصی ســپرده می شود 
نیز کم می شــود و یا طلب هایی که دولت باید به 
بخش خصوصی بپردازد؛ به خوبی انجام نمی شود.
وی ادامــه داد: در حــال حاضر مدلــی که برای 
این موضوع طراحی شــده؛ این اســت که بخش 
خصوصی به جای طلب خود بتواند با دستگاه های 
دیگر تهاتر کند.معاون طرح وبرنامه وزارت صمت 
گفت: برای کاهش مشــکلاتی کــه تحریم ها در 
تولید و واردات برخی از قطعات به وجود آوردند؛ 
جلســات منظمــی در وزارتخانه برگزار شــده و 
موضوعات رصد و پایش و تصمیم گیری های لازم 

در این خصوص اتخاذ می شود.

تمرکز وزارت صمت در سال 99 بر 
نوآوری وفناوری خواهد بود 

دکتر زرندی همچنین گفت: مهمترین دغدغه برای 

صنعت کشــور در آینده؛ موضوع نوآوری وفناوری 
اســت.وی تاکیدکــرد: در کنار همــه موضوعات 
و مســائل روز که تولید بــا آن مواجه و وزارتخانه 
را به آن معطوف کرده اســت؛ نباید از موضوعات 
مهم و بنیادین همچــون نوآوری وفناوری، انقلاب 
چهارم صنعتی و ... غافل بود.دکتر زرندی در ادامه 
افزود: در ادامه یکی از مهمترین موضوعاتی که در 
ســال 99 روی آن تمرکز جدی خواهیم داشــت؛ 
موضوعاتی نظیر فناوری خواهد بود. در همین راستا 
رســوخ فناوری در صنعت را با پیوند 100 شرکت 
دانش  بنیان و 100  شــرکت صنعتی آغاز کردیم.
معاون طرح وبرنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت 
ادامه داد: از جملــه برنامه هایی که در این زمینه 
دنبال می کنیم؛ تعیین 20 محصول مهم وارداتی 
از لحاظ تکنولوژی و ارتباط  دهی آن به دانشگاه ها 
و مراکز علمی برای انجام پروژه داخلی سازی است. 
دکتر زرندی گفت: پارک های علمی وفناوری باید 
به حوزه نیازهای صنعت ورود پیدا کنند. از طرفی 
دیگر شــرکت های بزرگ  نیز باید نیازهای فناورانه 

خود را از طریق چنین مراکزی رفع کنند.

دکتر زرندی معاون طرح وبرنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت:

 داخلی  سازی محصولات وارداتی 
مهمترين برنامه وزارت صمت است
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وی تاکیدکــرد: این مهم را با جدیت دنبال می کنیم و از این مراکز 
می خواهیــم برنامه های خود را به وزارتخانه اعلام کنند. وی گفت: 
در حال تدوین برنامه های بخش تولید و تجارت برای ســال آینده 
هستیم؛ لذا از همه مراکز علمی، انجمن ها، تشکل ها و صاحبنظران 
دعوت می کنیم نظــرات خود را به ما اطــلاع دهند.دکتر زرندی 
گفــت: وزارت صنعت، معــدن و تجارت همــواره در کنار بخش 
خصوصی، تشکل ها وانجمن ها می باشد و آنها را در تصمیم سازی ها 
و برنامه ریزی ها دخیل می کند.معاون طرح  وبرنامه گفت: امســال با 
مطالعات و بررســی هایی که انجام شد؛ صنایع پیشران و اولویت دار 
را مشخص و به بانک  مرکزی و سایر بانک ها اعلام کردیم تا بتوانیم 

تسهیلات بانکی را هدفمند کنیم.
دکتــر زرندی گفــت: از مجموع تســهیلاتی که نظــام بانکی به 
صنعت ومعدن پرداخت می کند؛ مقرر شــده است 50 هزار میلیارد 
تومــان آن به صورت هدفمند به صنایع پیشــران و اولویت دار که 
بیشــترین تاثیر در اشتغال، ارزش افزوده و جایگزینی واردات دارد؛ 
پرداخت شود.معاون طرح وبرنامه وزارت صمت افزود: در موضوعات 
مختلف مثل مالیات، تامین اجتماعی، حمل ونقل، گمرک و ... مسائل 
و مشکلات بخش تولید را احصا و در خواست بخش تولید را در آن 
لحاظ کردیم.وی تاکیدکرد: از همه تشکل ها و انجمن ها خواسته ایم 
این موضوعات را بررســی و نظرات خود را به وزارتخانه اعلام کنند 
تا بتوانیم به یک سند مشترک برای همه موضوعات صنعت برسیم.
معــاون طرح وبرنامه وزارت صمت همچنین افزود: سیاســت های 
توسعه صنعتی ومعدنی در حال تدوین است تا نقشه راه این بخش 
در کشور باشد.دکتر زرندی گفت: احیاء واحدهای تعطیل، تکمیل 
طرح های نیمه تمام و افزایش ظرفیت واحدها از موضوعاتی است که 
نیاز به همراهی تشــکل ها و انجمن ها دارد.وی توضیح داد: یکی از 
برنامه های مهم وزارتخانه این است که سرمایه گذار به  جای آنکه از 
اول شروع به  کار کند؛ بتواند با صاحب واحد تعطیل یا نیمه تمام و 

یا با ظرفیت پایین به توافق برسد.
دکتر زرندی گفت: به  جای اینکه کار را از صفر شــروع کنیم؛ باید 
ظرفیت هــای معطل و یا راکد را احیــاء کنیم، اما در این خصوص 
به اصلاح برخی قوانین و همچنین فرهنگ سازی نیاز داریم.معاون 
طرح وبرنامــه وزارت صنعت، معدن و تجــارت تصریح  کرد: کمک 
بزرگی که تشــکل ها و انجمن ها در این شــرایط موجود می توانند 
داشته باشند؛ ایجاد فضای تعاملی برای همکاری سرمایه گذار جدید 

و صاحب واحدهای تعطیل، نیمه تمام و یا راکد است.

افزایش 18 درصدی صدور جواز تاسیس
 طی 9 ماهه امسال

معــاون طرح وبرنامــه وزارت صمــت گفت: طی 9 ماهه امســال 
چهارهــزار و 668 پروانه بهره برداری صنعتی صادر شــده که 6.9 
درصد نسبت به مدت مشابه ســال قبل افزایش داشته است. این 
پروانه های بهره برداری حدود 72 هزار اشتغال داشته اند و در حدود 
39 هزار میلیارد تومان نیز ســرمایه گذاری آنها بوده اســت.دکتر 
زرنــدی در خصوص احیاء واحدهای تولیدی در کشــور بیان کرد: 
یکی از موضوعات مهمی کــه در وزارت صمت پیگیری می  کنیم؛ 
این است که روی واحدهایی که تعطیل شده اند یا کمتر از ظرفیت 
خود کار می کنند و یا طرح هایی که به بهره برداری نرسیده اند؛ برای 
فعال  سازی تمرکز کنیم.وی ادامه داد: سیاست اصلی ما برای افزایش 
بهره وری در حوزه صنایع این است؛ در همین راستا سرمایه گذاران 

را بــه کار کردن روی اینگونه واحدها تشــویق و ترغیب می کنیم.
معاون طرح وبرنامه وزارت صمت با اعلام اینکه هدف گذاری امسال 
بازگرداندن 2 هزار واحد تولیدی تعطیل به چرخه تولید بوده است، 
گفت: هم با استفاده از سرمایه  گذاران جدید و هم سرمایه های خود 

آن واحدها این کار را به جلو بردیم.

احیاء 10۵9 واحد تولیدی در شهرک ها و نواحی صنعتی 
طی 9 ماهه امسال

دکتر زرندی با بیان اینکه هدف گذاری امســال بازگشت به چرخه 
تولید یک  هزار و 344 واحد در داخل شــهرک ها و نواحی صنعتی 
بوده اســت، افزود: در این حوزه تاکنون یک  هزار و 59 واحد احیاء 
شده که 19 هزار و 983 نفر اشتغالزایی به همراه داشته است. وی 
در خصوص آمار واحدهای احیاء  شــده بیرون از شهرک ها و نواحی 
صنعتی نیز تصریح  کرد: از 600 واحد خارج از شــهرک ها و نواحی 
صنعتی که باید به چرخه تولید باز می گشــت؛ حدود 300 واحد را 
طی 9 ماهه امسال توانستیم احیاء کنیم.معاون طرح وبرنامه وزارت 
صمت با اشــاره به اینکه استفاده بیشــتر از ظرفیت های داخلی را 
امســال در برنامه کاری خود قرار داده ایــم، گفت: 7 محور برنامه 
داریم که نهضت ســاخت داخل اصلی  ترین آن بوده اســت و اعلام 
کردیم هر کالایی که در داخل کشــور امکان ساخت داخل دارد؛ با 
نگاه صادرات گرا و اقتصادی در داخل کشور تولید شود.دکتر زرندی 
با اعلام اینکه جلــوی واردات یک  هزار و 522 ردیف کد تعرفه که 
عمدتا مواد مصرفی بوده اســت را گرفتیم، افزود: این موضوع بازار 

خوبی را برای حوزه داخل فراهم آورده است.
معــاون طرح وبرنامه وزارت صمت با اشــاره به برخی عملکردهای 
وزارتخانــه نیز گفت: طی 9 ماهه امســال 19 هــزار و 812 جواز 
تاسیس صنعتی صادر شده که نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
18 درصد افزایش داشــته است.دکتر زرندی ادامه داد: طی 9 ماهه 
امسال چهارهزار و 668 پروانه بهره برداری صنعتی صادر شده است 
که 6.9 درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل افزایش داشته است. 
این پروانه های بهره برداری حدود 72 هزار اشتغال و حدود 39 هزار 
میلیارد تومان نیز سرمایه گذاری آنها بوده است که نشانگر این است 
با همه مشکلات موجود ســرمایه گذاران دارند کار انجام می  دهند. 
وی در ادامــه افزود: از چهارهــزار و 668 پروانه بهره برداری صادر 
شــده؛ بیش از 3 هزار کارخانه کاملا جدید و یک هزار و 600 فقره 

طرح های توسعه ای کارخانه های قبلی در کشور است.
معــاون طرح وبرنامــه وزارت صمــت با بیان اینکه نخســتین 
نمایشــگاه توانمندی های ســاخت داخل و رونق تولید با نگاه 
تقاضامحــور را برگزار کردیم، گفــت: 202 تفاهمنامه همکاری 
بین تامین کنندگان و شرکت های دانش بنیان منعقد شد و یک 

جریان خوبی شکل گرفت.
دکتر زرندی با اعلام اینکه شــرکت های بزرگی مانند ایران خودرو، 
ســایپا، گل گهــر و فولاد بارکه نمایشــگاه دائمــی نیازمندی ها و 
توانمندی های ســاخت داخل را دارند، بیان  کرد: ســامانه توانیران 
به عنوان یک نمایشــگاه دائمی مجازی راه اندازی شــده اســت تا 
توانمندی ها و نیازها مشخص شود. همچنین مرکز ساخت داخل را 
در وزارت صمــت راه اندازی کردیم. وی با تاکید بر اینکه به موازات 
همه این اقدامات حوزه دانش بنیان را نیز فعال کرده ایم، تصریح  کرد: 
شــرکت های دانش بنیان موجود که می توانند به صنایع ما خدمات 

دهند را حمایت می کنیم.

مهمترین 
دغدغه برای 

صنعت کشور در 
آینده؛ موضوع 

نوآوری وفناوری 
است. در کنار 

همه موضوعات 
و مسائل روز 

که تولید با 
آن مواجه و 

وزارتخانه را به 
آن معطوف کرده 

است؛ نباید 
از موضوعات 

مهم و بنیادین 
همچون 

نوآوری وفناوری، 
انقلاب چهارم 

صنعتی و ... 
غافل بود
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سیاست ها و حمایت های دولت  باعث 
افزایــش رقابت پذیــری و صادراتی 
کشور  تولیدات صنعتی  بیشتر  شدن 

در بازارهای بین المللی شده است.
دکتــر محســن صالحی نیا معــاون وزیر 
صنعت، معدن و تجارت ضمن بیان مطلب 
فوق گفــت: تاکنون فرآیند پیاده ســازی 
مدل توســعه برای 99 خوشــه صنعتی 
خاتمه یافته و حمایت های سازمان صنایع 
کوچک وشــهرک های صنعتی ایران از این 
خوشــه ها همچنان ادامه دارد.وی با بیان 
این مطلب در جریان بازدید از کارگاه های 
خوشه صنعتی جواهرات در مشهد افزود: 
هم اکنــون مطالعات امکان ســنجی 170 
خوشه صنعتی در کشور انجام شده که از 
این تعداد 36 خوشــه در مراحل مطالعات 

شناختی یا پیاده سازی هستند.
دکتر صالحی نیا با اشــاره به نقش اثرگذار 
خوشــه های صنعتــی در رونــق تولیــد 
بنگاه های خرد، کوچک و متوســط اضافه 
کرد: خوشــه های صنعتی مســیر توسعه 
صنایــع خردوکوچــک را همــوار کرده و 
فعالیت آنها در بنگاه های کوچک و متوسط 
باعث افزایش صادرات شــده اســت؛ لذا 
توســعه آنها اثرات بیشتری در صادرات و 

نوآوری محصول خواهد داشت.
ســازمان  مدیرعامل  و  رئیس هیات  مدیره 
ایران  صنعتی  صنایع کوچک وشهرک های 
با اشــاره به قابلیت های فراوان خوشه های 
صنعتی ادامه داد: خوشــه ها مولد تولید و 
اشتغال بوده و خوشه های توانمند الگویی 
موفق برای خوشه های جدید هستند و باید 
به نحو مطلوب از ظرفیت های بالقوه آنها در 
راستای رشد  و رونق اقتصادی استفاده کرد.

وی بیان  کرد: برای توسعه بیشتر اقتصادی 
واحدهای صنعتی وتولیــدی چند رویکرد 
مهم اتخاذ شده است که یکی از مهمترین  

آنها خوشه های صنعتی و استفاده از تمام 
ظرفیت آنها برای صنایع کوچک  و متوسط 
است تا توانمندی بنگاه های خرد، کوچک 

و متوسط باز هم افزایش یابد.
معــاون وزیر صنعــت، معــدن و تجارت 
همچنین در مراســم بهره برداری از شبکه 
توزیــع گاز ایســتگاه TBS  و چند واحد 
کارگاهی ناحیــه صنعتی »مه ولات« واقع 
در جنوب استان خراســان رضوی گفت: 
بهره برداری طرح های زیرساختی و عمرانی 
از اولویت های اصلی در تمامی شهرک ها و 
نواحی صنعتی بوده که برای توسعه کشور 

ضروری است.
دکتــر صالحی نیا افزود: تمــام طرح های 
شهرک ها و نواحی صنعتی کشور بر مبنای 
تامیــن نیازهای واحدهــای صنعتی اجرا 
تحریم ها  به رغم  اضافه کرد:  می شــود.وی 
و شــرایط اقتصادی که دشــمن به  وجود 
پروژه های عمرانی  اجــرای  اســت؛  آورده 
متوقف نشــده و با بهره گیــری از دانش  

این  پیمانــکاران داخلی  توانمندی های  و 
پروژه ها به بهره برداری می رســند. هر کجا 
که ظرفیت برای تولید وجود داشته باشد؛ 
امکانات زیرســاختی در اختیار صنعتگران 

قرار می دهیم.

تامین نقدینگی؛ دغدغه اصلی
 واحدهای صنعتی کشور

مدیرعامــل ســازمان صنایــع کوچک  و 
شــهرک های صنعتی ایران همچنین در 
مورد تعداد شــهرک  یــا ناحیه صنعتی 
فعــال در کشــور گفت: در حــال حاضر 
816 شهرک و ناحیه صنعتی شامل 498 
شــهرک و 318 ناحیــه صنعتی در حال 
بهره برداری در ســطح کشور فعالند که از 
نظر ماهیت تفاوت چندانی بین شهرک ها 
با ناحیه هــای صنعتی وجود نــدارد، اما 
معمولا شــهرک های صنعتــی از ابعاد و 
وسعت بیشــتری نســبت به ناحیه های 

صنعتی برخوردارند.

دکتر صالحی نیا معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت تاکیدکرد:

 افزايش رقابت پذيری و صادراتی شدن 
توليدات صنعتی کشور در بازارهای بين المللی
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دکتر صالحی  نیا افزود: با توجه به اســتقرار شهرک های 
صنعتی در نقاط مختلف؛ شــهرک های بزرگی با وسعت 
200 تا 300 هکتار  و یا حتی 2 هزار هکتار در کشــور 
وجود دارند، اما ناحیه صنعتی در ابتدا با وسعتی کمتر از 
50 هکتار ایجاد می شود و در ادامه با طرح های توسعه ای 

گسترش می یابد.
وی در خصوص میزان فعال بودن ظرفیت این شهرک ها 
و نواحــی صنعتی توضیــح داد: 44 هــزار و 800 واحد 
صنعتی در شهرک ها و نواحی صنعتی موفق به استقرار و 
دریافت پروانه بهره داری شده اند که عمدتا تا 97 درصد 
آنهــا واحدهای کوچک، 2 درصد واحدهای متوســط و 

کمتر از یک درصد واحدهای بزرگ را شامل می شود.
دکتر صالحی  نیا در مورد تعداد واحدهای جدید که اخیرا 
در شــهرک های صنعتی راه اندازی شــده اند، گفت: 37 
هزار واحد صنعتی مستقر در شهرک های صنعتی جواز 
تاسیس و پروانه صنعتی دریافت کرده اند و در حال طی 
مراحل ایجاد هستند. برخی از این واحدها در حال خرید 
زمین، تسطیح یا ایجاد زیرساخت و برخی دیگر درصدد 
ساخت سوله، خریدونصب ماشین آلات برای بهره برداری 
هســتند.وی ادامه داد: این واحدها نیز بــه تناوب وارد 
چرخه تولید در شــهرک ها و نواحی صنعتی می شــوند 
که با احتساب 45 هزار واحد صنعتی فعال قبلی؛ تعداد 
واحدهای فعال در شهرک های صنعتی به 82 هزار واحد 
افزایــش خواهد یافت. با وجود ایــن باید بین واحدهای 

ایجاد شده و واحدهای در حال ایجاد تفکیک قائل شد.
معاون وزیر صمت در خصوص اقدامات انجام شده برای 
فعال شدن واحدهای راکد در شهرک ها و نواحی صنعتی 
در سطح کشــور افزود: از حدود 10 هزار واحد صنعتی 
راکد مستقر در شهرک های صنعتی تا پایان امسال هزار 
و 350 واحــد دوباره به چرخه تولید باز می گردند که از 
این تعداد 940 واحد صنعتی طی 9  ماه امسال عملیاتی 
شــده که امیدواریم تا پایان امسال باقیمانده این هزار و 

350 واحد صنعتی راکد دوباره به چرخه تولید بازگردند.
دکتر صالحی نیا خاطرنشــان کرد: بــا وجود این رصد و 
پایش واحدها با ظرفیت مناســب؛ کار همیشگی است 
که تنها در شــرکت شهرک های صنعتی استانی صورت 
نمی گیــرد و اطلاعات دریافتی در مورد مشــکلات این 
واحدها در مواردی مانند کمبود نقدینگی، قوانین بیمه 
تامین اجتماعی و... به کارگروه های تسهیل و رفع موانع 

تولید استان، شهرستان و... منعکس و رفع می شود.
مدیرعامل سازمان صنایع کوچک وشهرک های صنعتی 
ایــران در مورد عمده ترین مشــکل و عامل تعطیلی و 
کاهش ظرفیت تولید واحدهای مستقر در شهرک های 
صنعتی توضیح داد: در واحدهای تولیدی مســتقر در 
شــهرک های صنعتی که عوامل تولیــد در آن فراهم 
اســت، یعنی ماشــین آلات آماده اســت و در زنجیره 
تامین مواداولیه و عرضــه محصول در بازارهای داخلی 
و صادراتی مشــتری مناسبی وجود دارد؛ مشکل اصلی 
تامین نقدینگی اســت. این واحدهــای تولیدی نیز در 
2 بخــش قرار می گیرند؛ برخــی از این واحدها کالای 
نهایــی تولید می کنند که یا در بازار داخلی مصرف و یا 
صادر می شــود، اما کالاهای خیلی از واحدهای کوچک 
و متوســط اقلام کالایی واسطه ای و میانی است که به 
 عنوان ماده اولیــه در زنجیره تامین واحدهای صنعتی 

بزرگ مورد استفاده قرار می گیرد.
وی خاطرنشــان   کرد: 70 درصد ایــن واحدها که در آن 
مقدمات تولید فراهم اســت؛ با مشکل تامین نقدینگی 
مناسب مواجه هستند. علت این امر نیز رشد هزینه های 
تولیــد طی 2 ســال اخیــر و افزایش ســطح عمومی 
قیمت هاســت. همچنین ایــن واحدها در مقایســه با 
سال های گذشته به نســبت کمتری قادر به استفاده از 
تســهیلات تامین سرمایه در گردش تولید بوده اند و این 
مشکلی است که باید با رشد پرداخت تسهیلات بانکی به 

مرور زمان رفع شود.

 تمام طرح های 
شهرک ها و 

نواحی صنعتی 
کشور بر مبنای 
تامین نیازهای 

واحدهای صنعتی 
اجرا می شود.

به رغم تحریم ها و 
شرایط اقتصادی 

که دشمن به  وجود 
آورده است؛ اجرای 
پروژه های عمرانی 
متوقف نشده و با 

بهره گیری از دانش  
و توانمندی های 

پیمانکاران داخلی 
این پروژه ها 

به بهره برداری 
می رسند
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اقدام  کشــور  ارز  تامین  بــرای  صادرات 
ارزشــمندی است، اما در شــرایط کنونی 
صادرات کار ســاده ای نیست و سختی کار 
صادرکننــدگان ایرانی بــا صادرکنندگان 

کشورهای دیگر قابل مقایسه نمی باشد.
دکتر حمید زادبوم رئیس سازمان توسعه تجارت 
ایران ضمن بیان مطلب فوق در همایش روز ملی 
صادرات که در اســتان قم برگزار شد، با اشاره به 
اهمیت صادرات گفت: صادرات ایران در شــرایط 
کنونی شگفت آور است؛ به گونه ای که طی هشت 
ماه نخست ســالجاری ارزش صادرات کشورمان 
بــه 27 میلیارد دلار رســید. البته بایــد ارز این 
صادرات به کشور برگردد که بیش از 70 درصد از 
صادرکنندگان ایرانی ارز را به کشور برگرداندند.
رئیس کل ســازمان توسعه تجارت ایران در ادامه 
افزود: برخی از کارخانه های کشور برای مواداولیه 
و واردات ماشین آلات نیاز به ارز دارند که این ارز 
باید از طریق صادرات تامین شــود. این در حالی 
است که تحریم کنندگان به دنبال این هستند ارز 

از کشور خارج شود، اما دیگر به کشور برنگردد.
دکتر زادبــوم صادرکننــدگان را کمک   کنندگان 
به نظام تجاری کشور دانســت و تصریح  کرد: در 
این راســتا باید به مشــکلات صادرکنندگان نیز 
رسیدگی شــود؛ به همین علت مدت تعهد ارزی 
صادراتی برخی از کالاها را افزایش دادیم.وی ادامه 
داد: مالیات بــر ارزش افزوده برای صادرکنندگانی 
کــه بیش از 70 درصد تعهــد ارزی را ایفا کنند؛ 
به ســرعت بازگردانده خواهد شــد و برای بقیه 
صادرکننــدگان نیز این کار به میــزان ایفا تعهد 
ارزی صورت می گیرد.رئیس کل ســازمان توسعه 
تجــارت ایران افــزود: صندوق توســعه ملی دو 
هزارمیلیارد تومان تسهیلات برای صادرکنندگان 
اختصاص داده اســت که این تسهیلات از دی ماه 
امسال تا شهریور سال آینده با نرخ بهره ترجیحی 
به صادرکنندگان پرداخت می شود.دکتر زادبوم با 
اشاره به کشورهای هدف صادراتی ایران اظهارکرد: 
15 کشــور همســایه هــزار و 160 میلیارد دلار 
واردات در سال دارند و صادرات 100 میلیارد دلار 
کالای دیگــر از ایران علاوه بر 24 میلیارد دلاری 

صادرات فعلی به این کشورها ممکن است؛ لذا باید 
محصولات در کشور متناسب با نیاز این کشورها 
تولید شود.وی ادامه داد: پاکستان و ترکیه ظرفیت 
زیــادی برای واردات کالا از ایــران دارند و امکان 
صادرات 16 میلیارد دلار به پاکســتان با توجه به 
ظرفیت تولید فعلی کشور فراهم است.رئیس کل 
سازمان توسعه تجارت ایران خاطرنشان کرد: باید 
صادرات در کشــور به یک فرهنگ تبدیل شود تا 
اقتصاد شــکوفا و رفاه بالاتر برای مردم را در ایران 

شاهد باشیم.

چالش های صنعت نمایشگاهی در ایران
دکتر زادبوم همچنین در نشســت کمیســیون 
تســهیل تجــارت و توســعه صــادرات اتــاق 
بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی تهران به 
محدودیت های بودجه ای در تخصیص مشوق های 
صادراتی اشــاره کرد و اظهارداشت: سال گذشته 
1300 میلیارد تومان برای مشــوق های صادراتی 
تعیین شــد که این رقم در ســالجاری به 780 
میلیارد تومــان کاهش یافت و در مراحل بعد به 
680 میلیارد تومان تعدیل شد. در نهایت چنین 

به نظر می رســد که از این رقم مقدار جزئی قابل 
جذب اســت که شــاید تنها در بخش برگزاری 
نمایشگاه ها اثرگذار باشــد.وی با تاکید بر اینکه 
ســازمان توســعه تجارت ایران جهت برگزاری 
نمایشــگاه های خارج از کشور برای شرکت هایی 
که دارای مجوز از این ســازمان هستند، می تواند 
منابعی را اختصاص دهد، افزود: غرفه اختصاصی 
ایرانیان در نمایشگاه های خارج از کشور مشمول 
این کمک ها خواهند بود؛ ضمن  آنکه قرار است2 
هــزار میلیارد تومــان از محل صندوق توســعه 
ملی بــه بانک ها تخصیــص یابد تــا در اختیار 
صادرکنندگان قــرار گیرد.دکتر زادبوم بیان  کرد: 
بر اساس استراتژی این ســازمان اگر اتحادیه ای 
در برگــزاری نمایشــگاهی به شایســتگی عمل 
کرده باشــد؛ برگزاری نمایشگاه ها به آن اتحادیه 
واگذارشده اســت.وی در ادامه با اشاره به اینکه 
خصوصی سازی شرکت نمایشگاه ها نتایج مثبتی 
نخواهد داشــت، افــزود: وزیر صنعــت، معدن و 
تجارت طی نامه ای به مسئولان ذیربط درخواست 
خروج این شــرکت از فهرست شرکت های قابل 
واگذاری را مطرح کرده؛ چراکه این شــرکت در 

زادبوم رئیس کل سازمان توسعه تجارت:

صادرات کشور به ۲۷ ميليارد دلار رسيد
۷۰درصدازصادرکنندگان؛ارزرابهکشوربرگرداندند
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شــرایط کنونی کمک حال دولت است.رئیس  کل سازمان توسعه 
تجارت ایران ضمن ارائه پیشنهاد برای تشکیل جلسه ای با حضور 
مجریان و تشــکل ها به منظور یافتن راهکار برای مسائل مطرح 
شده، گفت: حضور در نمایشگاه واردات چین برای ما بسیار حائز 
اهمیت اســت. بر همین اساس لازم است کمیته سیاستگذاری با 
عضویت اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی تهران، شرکت 

نمایشگاه ها و سازمان توسعه تجارت ایران ایجاد شود.

صادرات غیرنفتی پیشران توسعه اقتصادی
معاون وزیر صمت همچنین تاکیدکرد: ســازمان توسعه تجارت 
ایــران به عنوان متولی تجارت خارجی کشــور و در راســتای 
اجرای سیاســت های کلی اقتصاد مقاومتــی؛ اجرای برنامه های 
توســعه صادرات را در دســتور کار خود قرار داده اســت.دکتر 
زادبــوم افزود: تحریم های ناجوانمردانه علیه کشــورمان به رغم 
مشکلات و ســختی های فراوان؛ تبلور تبدیل تهدید به فرصت 
اســت و صادرات غیرنفتی به عنوان پیشران توسعه همه  جانبه 
کشور در شــرایط خطیر فعلی توانسته نقش خود را به درستی 
ایفــا کند.وی اضافه  کرد: توجه بــه ظرفیت های بالقوه اقتصادی 
کشــورهای همســایه می تواند زمینه را برای گســترش روابط 

تجاری جمهوری اسلامی ایران با آنها فراهم سازد.
دکتر زادبوم ادامه داد: واردات 1160 میلیارد دلاری 15 کشــور 
همســایه و ظرفیت 100 میلیارد دلاری جمهوری اســلامی ایران 
برای صادرات به این کشورها بیانگر این نکته است که با طراحی و 
اجرای برنامه های ترویجی می   توان انتظار داشت صادرات ایران به 
این کشورها از 24 میلیارد دلار کنونی به 48 میلیارد دلار در سال 
1400 برســد.وی با بیان اینکه افزایش کمیت وکیفیت صادرات 
حاصل تلاش جامعه صادرکنندگان کشــور است، گفت: سازمان 
توسعه تجارت ایران در کنار سایر مجموعه ها از جمله نظام  بانکی 
و در راس آنهــا بانک  مرکــزی،  وزارت امور اقتصادی ودارایــی و 
واحدهای تابعه شامل گمرک و سازمان امور مالیاتی، کشتیرانی، 
وزارت راه وشهرسازی، صندوق ضمانت صادرات ایران و اتحادیه ها 
و تشکل ها و با استفاده از دیدگاه های اتاق بازرگانی، صنایع، معادن 
و کشــاورزی ایران و اتاق تعاون ایران به عنوان نهاد تنظیم    کننده 
در کنار صادرکنندگان قرار گرفته است.رئیس   کل سازمان توسعه 
تجــارت ایران انعقــاد توافقنامه ترجیحی با اتحادیه اوراســیا را 
یکــی از مهمترین اقدامات انجام شــده در حوزه تجارت خارجی 
دانســت و افزود: در صورت برنامه ریزی لازم می توان بخش اعظم 
نیازمندی های کشــورهای عضو را از طریق تولیدات صادرات گرا 
تامیــن کرد.وی ادامه داد: وجود قوانین ومقررات واحد در اتحادیه 
اوراسیا شرایط مناسبی را فراهم کرده است و لازم است اقدامات 
مناسبی در این خصوص انجام شــود.معاون وزیر صنعت، معدن 
و تجارت گفت: تدوین برنامه توســعه صادرات کالا به کشورهای 
هدف با عنوان نقشه راه کالا و همچنین ارائه برنامه های ترویجی 
در این خصوص از دیگر برنامه های ســازمان توسعه تجارت ایران 
اســت که به عنوان یک فرآیند پیش روی سازمان توسعه تجارت 
ایران قرار گرفته است.وی افزود: مثبت شدن تراز تجاری کشور و 
صــادرات 31.9 میلیارد دلاری طی نه ماهه منتهی به دی ماه 98 
حاصل تلاش و کوشش جامعه صادرکنندگان و برنامه ریزی همه 

مجموعه های  دولتی و خصوصی اســت.رئیس  کل سازمان توسعه 
تجارت ایران گفت: تلاش در راستای فعال کردن شورایعالی توسعه 
صــادرات غیرنفتی و ضمانت اجرایــی آن با اختیارات اصل 138 
قانون اساسی و همچنین تلاش برای ایجاد ستاد توسعه صادرات 
کشــور با اختیارات اصل 127 قانون اساســی طی چند ماه اخیر 
نگاه ها به ســازمان و همچنین انتظارات از ایــن مجموعه را بالا 

برده است.

باید وارد تجارت آزاد با اوراسیا شویم
رئیس سازمان توسعه تجارت از تشکیل کارگروه مشترکی با اتاق 
بازرگانی برای تعیین فهرســت کالاهای مشــمول تجارت آزاد با 
اوراســیا خبر داد و گفت: تولیدکنندگان برای رشــد صادرات به 
همســایگان افزایش تولید دهند.دکتر زادبوم خاطرنشــان کرد: 
طی نه ماهه سالجاری معادل 31.9 میلیارد دلار صادرات صورت 
گرفته؛ این در حالی اســت که در ســال 97 مشــکلات زیادی 
پیــش روی صادرکنندگان قرار گرفت و از اردیبهشــت تا آذر 97 
کار به سختی پیش رفته است؛ بنابراین باید دست صادرکنندگان 
نمونه را بوســید.رئیس  کل سازمان توســعه تجارت ایران افزود: 
درســت اســت آرامش تجاری و مقرراتی برقرار شــده است، اما 
شرایط تحریم سخت تر شده و حمل کالا و بازگرداندن ارز بسیار 
سخت است؛ بنابراین سازمان توسعه تجارت این موضوع و موانع 
را رصد می کند. در این شــرایط آنچه که باید به فعالان اقتصادی 
نوید داد؛ این است که در سال رونق تولید که تولید از نرخ منفی 
سال قبل به وضعیت بهتری در سالجاری رسیده است؛ همه تلاش 

داریم رونق تولید را به ارزآوری در کشور تبدیل کنیم.
دکتر زادبوم با بیان اینکه بر اساس مطالعات سازمان توسعه تجارت 
بازار اطراف و کشورهای همسایه ایران سالانه 1160 میلیارد دلار 
واردات دارند، گفت: این رقم بر اســاس تجزیه و تحلیل گروه های 
کالایی صورت گرفته است، اما دستیابی به آن قابلیت صادراتی ما 
نخواهد بود؛ بلکه بر اساس پتانسیل هایی که ایران دارد، می توانیم 

100 میلیارد دلار از این رقم را تامین کنیم.
وی افزود: بر اساس پتانسیل  ســنجی تولید و صادرات ایران طی 
5 ســال قبل که بدون احتساب قابلیت های آینده هم انجام شده 
اســت؛ از 1160 میلیارد دلار 100 میلیارد دلار از ســوی ایران 
امکان تولید و صادرات به این کشــورها وجود دارد. به نحوی که 
ســابقه صادرات در این کالاها وجود داشــته و تولید هم در این 
رشته ها صورت گرفته اســت؛ بنابراین غیر از 24 میلیارد دلاری 
که صادرات ایران به کشورهای همسایه در سال قبل بوده، بالغ بر 
100 میلیارد دلار پتانسیل صادراتی وجود دارد. لذا تولیدکنندگان 
نباید نگران بازار باشــند؛ اگرچه عوامل تولید و بهره وری باید به 
شــدت مورد مراقبت قرار گیرد.دکتر زادبوم ادامه داد: در تلاش 
برای کاهش تعرفه واردات کشــو رهای همسایه برای آن دسته از 
کالاهای ایرانی هستیم که پتانسیل صادرات در آنها داریم. بر این 
اســاس در حال چانه زنی برای کاهش این تعرفه ها هستیم، اما به 
هر حال باید آماده مبادله برای یکسری از کالاها در کاهش تعرفه 
باشیم. ضمن  اینکه صادرکنندگان باید تلاش کنند که حرکتی را 
بــرای افزایش تولید در گروه های کالایی دارای واردات از ســوی 

کشورهای همسایه شروع کنند.

 واردات
 ۱۱۶۰ میلیارد 

دلاری ۱۵ کشور 
همسایه و ظرفیت 

۱۰۰ میلیارد 
دلاری  ایران برای 

صادرات به این 
کشورها بیانگر 
این نکته است 
که با طراحی و 

اجرای برنامه های 
ترویجی می   توان 

انتظار داشت 
صادرات ایران به 

این کشورها از ۲۴ 
میلیارد دلار کنونی 
به ۴۸ میلیارد دلار 

در سال ۱۴۰۰ 
برسد
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دومین همایش و نمایشــگاه تخصصی 
غیرآهنی  فلــزات  صنایع  و  معــادن 
)اکتشاف، استخراج و فرآوری( با حضور 
محمد آقاجانلو معاون طرح های توسعه 
معدن و صنایع  معدنی ایمیدرو، غلامرضا 
و  پژوهش  آمــوزش،  مدیر  ملاطاهری 
رئیس  شکوری  بهرام  ایمیدرو،  فناوری 
کمیســیون معدن و صنایع معدنی اتاق 
بازرگانی ایران، سیدرضا عظیمی مجری 
طرح احیاء، فعال سازی و توسعه معادن 
کوچک ومتوسط مقیاس و علی سه دهی 
صنفی  انجمــن  هیات مدیره  رئیــس 
معدنکاران ســرب وروی ایران در هتل 

المپیک تهران برگزار شد.

تعریف دقیقی از خام فروشی 
وجود ندارد 

محمد آقاجانلو معاون طرح های توسعه معدن 
و صنایع معدنی ایمیــدرو در این همایش با 
مروری بر وضعیت غیرآهنی ها در کشور گفت: 
از آنجایی که کشــور ما در حوزه موادمعدنی 

جزو کشــورهای رده بالای دنیا بوده و رتبه 
دوازدهــم را دارد؛ معدن و صنایع معدنی باید 
بتواند جایگاه بهتری در اقتصاد کشور داشته 
باشــد.وی با تاکید بر اینکه باید سهم معدن 
را افزایــش دهیــم، گفت: ســهم معدن در 
تولیــد ناخالص داخلی آمریــکا کمتر از 0.5 
درصد است، اما وقتی به حوزه صنایع معدنی 
می رســد؛ به حدود 15 درصد سهم افزایش 
پیدا می کند. بنابراین ســهم صنایع معدنی و 
معادن هم با داشــتن ذخیره ای بیش از 50 

میلیارد تن باید بیش از این باشد.
وی با اشــاره به اینکه باید تمرکز بیشتری 
بر حوزه فلــزات غیرآهنی داشته  باشــیم، 
اظهارکــرد: بــه طور مثــال در حوزه مس 
با 4 درصــد ذخایر دنیا؛ تنهــا یک  درصد 
تولید جهان را بــه خود اختصاص داده ایم. 
همچنین در حوزه روی با بیش از 5 درصد 
ذخیره جهانی؛ 1.6 درصد تولید این فلز را 
داریم. در کاتد مس نیز 250 هزار تن تولید 
داریم؛ در حالی  که ظرفیت کشــور حدود 
450 هزار تن است؛ بنابراین باید به افزایش 

ظرفیت های معدنی کشور توجه کنیم.
معاون طرح های توسعه معدن و صنایع  معدنی 
ایمیدرو در ادامه با اشــاره بــه اقدامات این 
ســازمان در حوزه اکتشــاف گفت: ایمیدرو 
650 هزار کیلومتــر مربع را در قالب پهنه ها 
در اختیار دارد که اکتشــاف 43 درصد آن را 
انجام داده و اکتشــاف باقیمانده آن را تا یک 
ســال آینده به پایان می رساند. در این حوزه 
400 محــدوده امیدبخش به  دســت آمده 
که 74 پــروژه اکتشــافی از آن تعریف و40 
پروانه معدنی صادر شده اســت.آقاجانلو در 
خصوص توسعه معادن از طرف این سازمان 
نیز گفت: یکی از اهداف ایمیدرو اشتغالزایی 
است؛ بنابراین 1200معدن کوچک غیرفعال 
در سطح کشور شناســایی و عملیات احیاء 
در بیش از 100 معدن از ابتدای ســال آغاز 
شده اســت. البته برای توسعه این معادن به 
ماشــین آلات نیاز داریم که ایمیدرو در این 
خصــوص برنامه هایــی دارد. در ایــن حوزه 
ایمیدرو از اســتارت آپ ها حمایت می کند تا 
ضریب اشــتغال، ماشین آلات و بهره وری این 

دردومیننمایشگاهمعادنوصنایعفلزاتغیرآهنیمطرحشد؛

لزوم تمرکز بيشتر بر فلزات غيرآهنی
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معــادن را افزایش دهد.وی با بیان اینکــه ایمیدرو در کنار 
تولیدکننده ها قرار دارد، گفت: ما مشکلاتی از قبیل افزایش 
حقوق دولتی، عــوارض و ... را می بینیــم و در کنار بخش 
خصوصی هستیم. بخش خصوصی نکته های دقیق و به حقی 
را مطــرح می کند و ما هم به آن بــاور داریم که باید برخی 
تصمیم ها چکش کاری شــود.به گزارش روزنامه صمت؛ وی 
به طور مثال به بحث خام فروشی و افزایش عوارض صادراتی 
اشاره کرد و گفت: تعریف دقیقی از خام فروشی وجود ندارد 

و این تعریف باید دقیق تر انجام شود.

برای مصرف عناصر نادر برنامه ریزی کنیم
غلامرضا ملاطاهری مدیر آموزش، پژوهش و فناوری ایمیدرو 
نیز در دومیــن همایش تخصصی معــادن و صنایع فلزات 
غیرآهنی )اکتشــاف، استخراج و فرآوری( درباره عناصر نادر 
خاکی صحبت کرد و گفت: مطالعــات درباره این عناصر از 
سال 92 به طور جدی مورد توجه ایمیدرو قرار گرفته است.

وی با اشــاره به کشــورهایی که این ذخیــره معدنی را در 
اختیار دارند، گفت: چین، برزیل، روسیه و استرالیا از جمله 
کشــورهایی هســتند که در رتبه بالای تولید قرار دارند و 
بیشترین متقاضی در این حوزه نیز کشورهای چین، ژاپن و 
آمریکاست.مدیر آموزش، پژوهش و فناوری ایمیدرو با اشاره 
به اینکه تنوع محصولات در این ماده معدنی زیاد اســت؛ به 
اهمیت اســتفاده از عناصر نادر خاکی در حوزه های مختلف 
حمل ونقل، باتری خودروهای هیبریدی و الکترونیکی اشاره 
و اظهارکرد: در ســال 2020 حــدود 18 میلیون خودرو در 
اتحادیه اروپا تولید می شود که در سال 2030 به 22 میلیون 
می رســد که نشــان می دهد بازار جدیدی برای عناصر نادر 

خاکی ایجاد می شود.
ملاطاهری با اشــاره به وضعیت عناصر نادر خاکی در ایران 
گفت: آنومالی های امیدبخشی در ایران مرکزی، شمال شرق و 
شــمال غرب کشور معرفی شده است. در حوزه ایران  مرکزی 
و آنومالی 5 ساغند حدود 24 هزار کیلومتر پهنه داشتیم و 
عملیات اکتشــاف را در آن حوزه انجــام داده ایم. وی تاکید 
کرد: باید توجه کنیم مهمتریــن ذخیره عناصر نادر خاکی 

کشور هم در این محدوده قرار دارد.
مدیر آموزش، پژوهش و فناوری ایمیدرو درباره چشــم انداز 
عناصر نادر خاکی نیز گفت: با توجه به اطلاعات اکتشــافی 
موجود؛ این عناصر در کشور ما خالص نبوده و به همراه آهن 
و فسفات غنی  شدگی ضعیفی دارند؛ در نتیجه رقابت پذیری 
ما با جهان قابل  مقایسه نیست، اما به دلیل استراتژیک بودن 

می توانیم برای مصارف داخلی آنها برنامه ریزی کنیم.

لزوم تقویت هم افزایی
ســیدرضا عظیمی مدیر اجرایی احیاء و فعال سازی معادن 
کوچک نیز در این مراســم با بیان اینکه طرح احیاء معادن 
کوچــک را خانه معدن و اتاق بازرگانی مطرح کردند، گفت: 

در ادامه این طرح مثبت سالجاری طرح احیاء معادن کوچک 
را با عنوان اقتصاد مقاومتی دنبال کردیم. از آنجایی که این 
طرح نگاه جدیدی را مطرح می کند و ویژگی آن مشــارکت 
بخش خصوصی در حوزه معدن اســت؛ بنابراین در راستای 

توسعه معدنکاری کشور است.
مدیر اجرایی احیاء و فعال ســازی معادن کوچک با اشاره به 
اقداماتی که در این مدت انجام داده است، اظهارکرد: تا امروز 
113معدن را احیاء کرده ایم که نشــان می دهد توانسته ایم 
بخشی از احیاء 150 معدن را عملیاتی کنیم. همچنین بیش 
از 1200 معدن را شناسایی کرده ایم و تعداد زیادی پروژه را 

انجام داده ایم تا کار را پیش ببریم.
عظیمی با تاکید بر اینکه به کار گروهی در معدن باید توجه 
بیشتری شود، تصریح کرد: هر چند در گذشته نگرانی هایی 
درباره کار مشــارکتی وجود داشته است، اما امروز از تمامی 
روش های ارائه همکاری استقبال می شود و باید هم افزایی را 
تقویت کرد؛ بنابراین بیش از 50 مجموعه سرمایه گذار به ما 

مراجعه کرده اند و حاضر به مشارکت هستند.
مدیر اجرایی احیاء و فعال سازی معادن کوچک به لزوم رفع 
بروکراسی اداری به عنوان حلقه  گمشده بخش معدن اشاره 
کرد و گفت: باید در راســتای حل مشکلات معدن از جمله 
رفع بروکراســی و رشد شفافیت حرکت کرد. باید بتوانیم با 
بخش خصوصی هم افزایی داشته باشیم تا از داشته های این 
بخش  اســتفاده کنیم. در این رونــد فرصت های زیادی در 

بخش معدن وجود دارد که بهتر است آنها را بشناسیم.
عظیمی با تاکید بر اینکه باید معدن را با هنر تلفیق کرد، 
ادامه  داد: باید معــدن را با فرهنگ، هنر و فناوری ترکیب 
کنیم. به طور مثال برق و شمع را در سنگ نمک گذاشته 
و ترکیبی از هنر و معدن را ارائهه می دهند؛ بنابراین چنین 
روش هایی باعث می شــود بتوانیم محصــولات معدنی را 

توسعه بدهیم.

سهم غیرآهنی ها در یک زندگی استاندارد
دکتر بهرام شکوری رئیس کمیسیون معادن و صنایع  معدنی 
اتاق بازرگانی ایران نیز در این همایش گفت: کشــور ما یک  
درصد از جمعیت، مســاحت و ذخایر معدنی دنیا را به خود 
اختصاص داده اســت. بر اساس محاسبات USGS آمریکا و 
مرکز آمار ایران ارزش منابع طبیعی کشــور 3 . 27 تریلیون 
دلار ارزیابی شــده و ایــران در رتبه پنجم دنیــا قرار دارد. 
بخشــی از منابع طبیعی معدن است که رتبه مناسبی را به 
خود اختصاص داده اســت.دکتر شکوری با اشاره به اهمیت 
غیرآهنی ها گفت: 25 درصد اکتشــافاتی که در دنیا صورت 
می گیرد، در حوزه فلزات پایه یا غیرآهنی ها اســت؛ بنابراین 
این حوزه هر چه روند افزایشــی پیــدا کند، رغبت و انگیزه 
برای سرمایه گذاری در حوزه اکتشاف و استخراج این کانی ها 

افزایش می یابد.
وی تاکید کرد: سهم فلزات پایه در زندگی بشر زیاد است؛ به 
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نحوی که در یک زندگی استاندارد از مجموع 
بخش عمــده ای از 1400 تن موادی که در 
یک زندگی متوســط اســتفاده می کنیم؛ به 
فلزات پایه اختصاص دارد که در محصولات 

مورد استفاده ما وجود دارد.
رئیس کمیسیون معادن و صنایع  معدنی اتاق 
بازرگانی ایران در ادامه با بررسی وضعیت مس 
در کشــور تصریح کرد: مس محتوایی که به 
عنوان ذخیره در دنیا وجود دارد؛ حدود830 
میلیون تن و سهم ما از آن حدود 34 میلیون 
تن اســت. هر چند در گذشته ذخیره ما کم 
بود، اما اخیرا با اکتشافاتی که در شرکت ملی 
صنایع مس ایران اتفاق افتاده؛ ذخیره مان به 
4.1 درصد ارتقاء یافته است. وی تاکید کرد: 

این افزایش خبر خوبی اســت که می تواند 
در دیگر حوزه ها هم اتفاق بیفتد.

دکتر شــکوری در حوزه استخراج 
مس نیز گفت: از 21 میلیون تن 

تولید مسی که در دنیا وجود 
دارد؛ 296 هــزار تــن را در 
کشور داریم. نکته مهم این 
اســت که از ظرفیت هایی 
که در کشــور برای تولید 
مس ایجاد شــده است؛ ما 
البته  داریم.  کمتری  سهم 

ایــن مهم در تمــام فلزات 
وجــود دارد که از ظرفیت ها 

کمتــر اســتفاده می کنیم. ما 
نســبت به دنیا یک سوم ذخایر 

خود را استخراج می کنیم؛ در حالی 
که متوســط این عدد برای کشورهای 

دیگــر 5 درصد اســت.رئیس کمیســیون 
معادن و صنایع  معدنی اتاق بازرگانی ایران به 
چالش های حوزه معدن اشــاره کرد و گفت: 
بخشــنامه های متعدد، موانــع صادراتی و ... 

می تواند راه را بر تولیدکنندگان ببندد.
وی بــا بیان اینکه باور دارم عوارض صادراتی 
تمامی بخش ها را تحت تاثیر قرار داده است، 
گفت: اعمال این عوارض ایــراد قانونی دارد 
که از آن جمله می تــوان به تبصره 11 ماده 
35 قانون رفع موانــع تولید، ماده 37 قانون 
رفع موانع تولید و مــاده 2 و 3 قانون بهبود 
مســتمر محیط کسب  وکار اشــاره کرد. این 
مواد قانونی تصریح می کنند که هر تصمیمی 
باید با مشورت بخش خصوصی باشد و مبنای 

کارشناسی داشته باشد.

وی با بیــان اینکه قیمت گذاری دســتوری 
موجب رشد فساد و رانت می شود، اظهارکرد: 
اگر بخواهیم معدن توســعه پیــدا کند؛ باید 
اجازه دهیم فعالان با ســرعت بیشــتری در 

حوزه اکتشاف و سرمایه گذاری پیش روند.

باید غیرآهنی ها در کنار هم بایستند
علی صریحی رئیس انجمن صنفی معدنکاران 
سرب وروی نیز در دومین همایش تخصصی 
معادن و صنایع فلزات غیرآهنی )اکتشــاف، 
اســتخراج و فرآوری( با اشــاره به دو شعار 
انجمن معدنکاران اظهارکرد: مسئولان دولتی 

باید تا جایی که ممکن اســت؛ تصمیمات را 
به بخش خصوصی واگذار کنند تا فضا برای 
حضور آنها فراهم شــود. مســاله دیگر اینکه 
انجمن ما سعی کرده تک روی نکند و در کار 

صنفی خود تنها به منافع فردی توجه نکند.
صریحی با ابراز خرســندی از اینکه انجمن 
صنفی مس در کشــور شــکل گرفته است، 
بیان  کــرد: امیدواریم برای فلــزات دیگر هم 
انجمنی تخصصی شــکل گیرد تا اتحادیه ای 
تشکیل دهیم و بتوانیم به واسطه آن حرفی 
برای گفتن داشته باشــیم.وی با بیان اینکه 
غیرآهنی ها در اقصی نقاط کشــور پراکنده 

هستند، ادامه داد: از آنجایی که غیرآهنی ها 
کوچک و در مناطق مختلف کشــور پراکنده 
هستند؛ به همین خاطر می توانند عامل رشد 
اشتغال در مناطق مختلف باشند و در راستای 
رشد اقتصادی نقش مهمی ایفا کنند.صریحی 
در ادامه اظهارکرد: غیرآهنی ها باید دست به  
دســت هم داده و نگویند کــه تعدادمان کم 

است و نمی شود کاری انجام داد.

اهمیت غیرآهنی ها
محمود بندرچــی نیز در این همایش درباره 
اینکه ضرورت برگــزاری این همایش تا چه 
اندازه اســت، اظهارکرد: در حال  حاضر یکی 
از ارزآورترین موادمعدنی مس است که جزو 
صنایع ســرآمد به  شــمار می رود. ممکن 
مانند فولاد  است  های وهوی صنعتی 
زیاد باشــد، اما فلزاتی مانند مس، 
آلومینیــوم و طلا هم می توانند 
ارزش افــزوده بالایی داشــته 
باشند. با وجود این شاهدیم 
که کمتر بــه آنها پرداخته 
اســت.مدیرعامل  شــده 
شرکت رســتاک پادویژن 
درباره اساسی ترین مشکل 
غیرآهنی  فلــزات  صنایع 
در  مشکل  بیشترین  گفت: 
بخش اکتشاف است؛ چراکه 
اکتشاف به  طور کامل در زمینه 
این فلزات انجام نشده است.وی 
افزود: گمــان نمی کنم بیش از 10 
تا 15درصد اکتشــاف های کشــور در 
حوزه این فلزات انجام  شــده باشــد. البته 
در حوزه اســتخراج و فرآوری نیز مشکلاتی 
وجود دارد؛ این در حالی اســت که بالاترین 
ارزش افزوده را فرآوری ایجاد می کند که باید 
در این حوزه بسیار کار کنیم. از سوی دیگر 
به  دلیل تحریم ها در بخش ماشــین آلات با 
مشکلاتی روبه رو هستیم.بندرچی تاکید کرد: 
همچنین فناوری های واحدهای فرآوری در 
برخی صنایع بســیار قدیمی شده و نیازمند 
روزآمدی اســت. از سوی دیگر باید بیش از 
پیش این واحدها را به سمت صادرات سوق 
داد. هر چند در این حوزه ها بخش خصوصی 
پیشروتر از بخش دولتی است و در حقیقت 
می توانــد الگوی خوبی بــرای بخش دولتی 

قلمداد شود.
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در دومین روز نمایشگاه معادن و صنایع فلزات 
غیرآهنی )اکتشاف، استخراج و فرآوری( و در 
آموزشی  و  کارگاه های تخصصی  برگزاری  ادامه 
»ارزیابی  تخصصی  پنــل  3روزه؛  همایش  این 
اقتصادی پروژه های معدنی وصنعتی« برگزار شد.

اهمیت نگاه علمی به معدن
محمدرضا سلطانی عضو سازمان نظام مهندسی معدن 
ایران در این پنل با اشــاره بــه ویژگی منحصربه فرد 
بخش معدن گفــت: تجدیدناپذیری و بین النســلی 
بودن ذخایر معدنی، برخورداری از ارزش افزوده ذاتی 
و قابلیت ارتقاء آن، مزیت نســبی در افزایش قدرت 
ملــی، تأثیرپذیــری از نرخ بازارهــای جهانی، انفال 
بودن آن، غیرتکراری بــودن پروژه های معدنی، نبود 
آزادی در انتخاب محل، دوره سرمایه گذاری طولانی 
و مخاطره بالا در بازگشــت سرمایه از جمله مواردی 
است که معدن را خاص کرده است.این استاد دانشگاه 
با بیان اینکه ذخایرمعدنی تجدیدناپذیر و بین النسلی 
هســتند، اظهارکرد: اگر برنامه ریــزی در این ذخایر 
مناسب نباشد؛ به تضییع ماده معدنی منجر می شود. 
بنابراین مدیران معدنی باید به این نکته توجه کنند 
که ذخایر امانتی بین النسلی هستند و برنامه صحیحی 
را برای اســتفاده از آنها اتخاذ کننــد. وی ادامه داد: 
ارزش موادمعدنی ذاتی است و همه کارها را طبیعت 
انجــام داده؛ بنابرایــن خیلی مهم اســت که ما به  
عنــوان فعال معدنی چــه  کاری را برای معدن انجام 
می دهیم؟این عضو ســازمان نظام  مهندسی ایران با 
اشاره به اینکه باید به معدن نگاه علمی داشته باشیم، 
اظهارکرد: علم اقتصــاد یعنی رویکردی که از منابع، 
دانــش، مدیریت و زمین اســتفاده بهینه در توزیع و 
بهره برداری صورت گیرد. در ادامه اقتصاد معدن هم 
یک رویکرد مهندســی تخمین، ارزشیابی و ارزیابی 
است.وی ادامه داد: وظیفه اقتصاد مهندسی این است 
که بین گزینه های مختلف بررسی کند که چه اقدامی 
سود بیشتری دارد؟ چراکه به  نوعی ارزیابی اقتصادی 
مطالعه فرصت است. اقتصاد مهندسی عبارت است از 
مجموعه ای از تکنیک های ریاضی برای ســاده کردن 
مقایســه اقتصادی پروژه های صنعتی و یا به  عبارت 
ســاده تر ابزار تصمیم گیری برای انتخاب.ســلطانی 
درباره اهمیت دانش مدیریت در این بخش اظهارکرد: 
3 شــاه راه مدیریتی وجود دارد که شامل کلاسیک، 
رفتارانسانی و علم مدیریت است. در این  بین اقتصاد 
مهندسی عبارت از مجموعه ای از تکنیک های ریاضی 
برای ساده کردن مقایسه اقتصادی پروژه های صنعتی، 
معدنی و یا به عبارت ساده تر ابزار تصمیم گیری برای 

انتخاب است.این استاد دانشگاه درباره اهمیت ارزیابی 
در پروژه هــای معدنی گفــت: ارزیابی مقدماتی فنی 
اقتصادی یک دارایی معدنی شامل مطالعه و بررسی 
گزینه های مختلــف، توجیه پذیری یا توجیه ناپذیری 
اقتصادی و انتخاب گزینه برتر به  عنوان قلب فرآیند 
ارزیابی است. وی تاکید کرد: وجوه ارزیابی یک طرح 
شــامل ملزومات بازار، مکان یابی، بررسی فنی ومالی، 

ارزیابی اقتصادی، زیست محیطی و اجتماعی است.

انتظارمان بیش از اینها بود
سامان شــهراز رئیس هیات مدیره شرکت مدیریت و 
پردازش اطلاعات مکانی آرکا که به  عنوان یک شرکت 
مهندسی مشــاور در حوزه تامین تصاویر ماهواره ای 
فعالیــت می کند، دربــاره اهمیت برگــزاری دومین 
نمایشــگاه غیرآهنی ها به صمت گفــت: ما به دنبال 
بازاریابی و معرفی شــرکت و محصولاتمان هســتیم؛ 
بنابراین ســعی کردیم در این نمایشگاه حاضر شویم. 
امروز با مخاطبان خود تجدید دیدار کردیم که تجربه 
منحصربه فرد و خاص شرکت در نمایشگاه است.رئیس 
هیات  مدیره شرکت مدیریت و پردازش اطلاعات مکانی 
آرکا دربــاره خدماتی که این شــرکت ارائه می دهد، 
گفت: ما تامین تصاویر ماهواره ای برای فعالان معدنی، 
کشاورزی و عمرانی در مناطق صعب العبور را بر عهده 
 داریم؛ بنابرایــن در مناطقی که دسترســی محدود 
است، پهپادهای ما فعالیت می کنند.شهراز با اشاره به 
اینکه انتظارش از نمایشــگاه غیرآهنی ها بیش از این 
بود، بیان  کرد: هر چند اطلاع رسانی خوب بوده است، 
اما متاســفانه تعداد بازدیدکننده ها کم است که شاید 
دلیل آن شــرایط جوی و برودت هوا باشد. البته روز 
دوم تعــداد بازدیدکننده ها افزایش پیدا کرد، اما هنوز 
آنطور که انتظار می رود؛ نیســت.این غرفه دار معدنی 
ادامه داد: امروز شــرایط بازار چندان مناسب نیست و 
در نتیجه آن بیشتر شرکت ها با مشکل روبه رو شده اند. 
بخشنامه های جدید بخش معدن باعث شده بسیاری 

از شرکت های معدنی سیاست های انقباضی در پیش  
گرفته و سعی کنند ریســک چندانی را نپذیرند.وی 
در ادامه تاکیدکرد: سیاســت هایی که وزارت صنعت، 
معدن و تجارت در پیش  گرفته اســت؛ مزید بر علت 
شــده و کار بخش معدن را ســخت تر کرده است.این 
ســخنران درباره آســیب پذیر بودن فعــالان معدنی 
اظهارکرد: نخســتین بخشــی که در بحران ها صدمه 
می بیند؛ پروژه های معدنی هستند. مجموعه ما هم به 
 عنوان مهندس مشــاور در نخستین قسمت مطالعات 
معدن قرار دارد کــه احتمال ضربه به آن وجود دارد. 
وی تاکیدکرد: در شرایط فعلی آنهایی که اول از همه 
ضرر می کنند؛ معمولا شــرکت های مهندسی مشاور 

هستند و باید هوای آنها را داشت.

اکتشاف را جدی بگیریم
شــاهو رضایی مدیر توســعه تجارت شرکت سیگنال 
دلتاپارس نیــز که در حوزه اکتشــاف معدن فعالیت 
می کند یکی دیگر از غرفه دارانی بود که در نمایشــگاه 
شــرکت کــرد. وی با اشــاره به اهمیت شــرکت در 
نمایشــگاه اظهارکرد: نمایشــگاه فرصت خوبی برای 
فعالان بخش های مختلــف از جمله معدنکاران فراهم 
می کند. نمایشگاه غیرآهنی ها نیز به این خاطر که به 
 صورت تخصصی در حوزه کانســارهای غیرفلزی فعال 
بوده اســت؛ می تواند مثمرثمر واقع شــود.وی با بیان 
اینکه انتظار ما این اســت که از چنین نمایشگاه هایی 
اســتقبال بیشتری شــود، اظهارکرد: به دلیل شرایط 
آب و هوایی آنطور که انتظار می رفت؛ از این نمایشــگاه 
بازدید نشــده است.وی با اشاره به اهمیت اکتشاف در 
حوزه معدن اظهارکرد: اکتشــاف معدن آنطور که باید 
و شــاید جدی گرفته نشده اســت. هر چند کارهای 
اکتشــافی معادن بزرگ مقیاس به  خوبی انجام  شــده 
اســت، اما در این حوزه هنوز چالش های زیادی وجود 
دارد. وی تاکیدکرد: بایــد در جامعه معدنی ایران جا 

بیفتد که اکتشاف نوعی سرمایه گذاری است.

در پنل تخصصی »ارزیابی اقتصادی پروژه های معدنی وصنعتی« مطرح شد؛
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فرآوری  مطالعات  »اهمیت  تخصصی  پنل 
موادمعدنــی در پروژه هــای معدنــی« 
ایمیدرو،  بــا همــکاری ســازمان های 
زمین شناســی و کمیته فلــزات رنگین 
خانه معدن ایران همزمان با ســومین روز 
نمایشگاه معادن و صنایع فلزات غیرآهنی 
)اکتشاف، استخراج و فرآوری( برگزار شد.
در این کارگاه آموزشــی به موضوعات مختلفی 
از جمله لزوم توجه به فرهنگ سازی، گسترش 
بــه  بهــادادن  دانشــگاه وصنعت،  ارتباطــات 
آموزش وپژوهش، ارتباط بیشتر بخش خصوصی 

و دولتی و جایگاه اقتصاد سبز توجه شد.

ورود نسل متخصص فرآوری به بازار کار
مجید وفایی فرد مدیر مرکز تحقیقات فرآوری 
موادمعدنی ایمیــدرو درباره اهمیت توجه به 
فرآوری در کشور اظهارکرد: در این خصوص 
انتظــار داریم بیشــتر از اینها کار شــود. به 
 طور مثال نیاز اســت یک نشــریه تخصصی 
ایجاد شــود؛ چراکه جای خالی آن در کشور 
احساس می شــود. وی همچنین خبر داد: بر 
اساس تفاهمنامه ای که با مراکز فنی حرفه ای 
اســتان ها داشــتیم؛ تــا اوایل ســال جدید 
نخستین نسل تکنسین فرآوری را وارد بازار 

کار خواهیم کرد.
مدیر مرکــز تحقیقات فــرآوری موادمعدنی با 
اشاره به اینکه باطله های معدنی ثروت هستند و 
باید از آنها بهره برد، اظهارکرد: متاسفانه در این 
خصوص اطلاع رسانی خوبی نداشته ایم؛ چراکه 
مجموعه های زیادی می توانســتند در این باره 
راهگشا باشــند. در حال  حاضر مرکز تحقیقات 

فرآوری موادمعدنی ایمیــدرو چند طرح برای 
باطله های جاجرم و چادرملو ارائه کرده اســت.
وی تاکیدکرد: یکی از دستاوردهایی که می توان 
از باطله ها داشت؛ رشــد فلزات های تک است. 
از آنجایی  که باطله های خردایش شــده هزینه 
زیــادی ندارنــد؛ بنابراین چندیــن گام جلوتر 
هســتند. با توجه به اینکه دنیا به سمت فلزات 
نیمه  هادی پیش می رود؛ ما هم باید به این مواد 
توجه بیشتری کنیم. در این خصوص  ایمیدرو 
پیگیر اســت تا فرآوری این مــواد را به مرحله 

صنعتی برساند.
وفایی فرد در ادامه با بیان اینکه سیاستگذاری با 
وزارت صنعت، معدن و تجارت است، ادامه  داد: 
بخش هایی برای بخش  خصوصی جذابیت ندارد 
و حاکمیت باید در آن ورود و ســرمایه گذاری 
کند؛ بنابراین عزم جدی نیاز است تا مسئولان 
بر فــرآوری این مواد تمرکز کننــد.وی درباره 
اهمیــت فرهنگ ســازی در حــوزه فــرآوری 
اظهارکرد: چندی پیش روسای 30 خانه معدن 
استان ها و سازمان ن ظام  مهندسی معدن که با 
بخش خصوصی مرتبط هستند را دعوت کردیم 

تا با بخش دولتی تبادل نظر داشته باشند.
مدیــر مرکز تحقیقــات فــرآوری موادمعدنی 
ایمیــدرو در ادامه با تاکید بــر اینکه معدن و 
محیط  زیست را باید به هم پیوند زد، گفت: باید 
نگاه به معدن و محیط  زیست درآمدزایی همراه 
با رشد اقتصادی باشد. اقتصاد و بهره وری سبز 
یک نوع شــغل در دنیا است؛ بنابراین ما هم در 
ایمیدرو بحث محیط  زیست را دنبال می کنیم 
و مطالعــه در خصوص باطله ها، اســتحصال و 

ممیزی آب را شروع کرده ایم.

رعایت استاندارد فرآوری ضعیف است
امیررضــا محمدی عضو هیات علمی دانشــگاه 
زنجان نیز در این پنل دربــاره اهمیت رعایت 
اســتاندارد در بخش فرآوری گفــت: توجه به 
اســتانداردهای لازم در فــرآوری بخش معدن 
در کشــور ما بسیار اندک اســت. اصولا رعایت 
استاندارد در شناســایی مواد دیده می شود که 
منظور از آن رعایت یک روش عام و اثبات شده 
علمی اســت. در ایــن خصوص می تــوان به 
شــاخص های خردایش اشاره کرد که با رعایت 
اصول استاندارد بررسی و اندازه گیری می شود؛ 
این در حالی اســت که تفسیر استاندارد نیاز به 

داده های فیلدی دارد.
این اســتاد دانشگاه با اشاره به روش های تست 
فرآوری در ســازمان زمین شناســی اظهارکرد: 
معمولا تســت فرآوری به دو بخش فرآیندی و 
پژوهشی تقسیم می شــود. در روش فرآیندی 
همه  چیز مشــخص و پذیرفته  شــده است؛ به 
این صورت که همیشه فرآیندهای بالادستی و 
پایین دستی را در نظر می گیرند، اما باید در نظر 
گرفت که تعداد این تســت ها معمولا کم است. 
در روش دوم یعنی پژوهشــی؛ هدف تشخیص 
ماهیت فرآیند است و هیچ  چیز از ابتدا مشخص 

نیست و نیاز به بررسی کامل و نوآوری دارد.

در تولید محصولات دانش بنیان 
ضعیف هستیم

غلامحســن کریمی معاون کانه آرایی و فرآوری 
سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور 
نیز در این پنل با اشاره به توانمندی های کشور 
در این زمینه رشــد فــرآوری اظهارکرد: تمام 

در پنل تخصصی »اهمیت مطالعات فرآوری موادمعدنی در پروژه های معدنی« مطرح شد؛
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تجهیزات فرآوری در مقیاس آزمایشــگاهی در داخل کشــور 
قابل ســاخت اســت. در این زمینه چندین شرکت وجود دارد 
کــه به  طور مثال جیک ســازی می کنند؛ در بخش اســپیرال 
هم ســازنده های خوبی داریم. بنابراین در فرآوری موادمعدنی 
وضعیت خوبی داریم، اما به لحاظ تولید محصولات دانش بنیان 

کار چندانی نکرده ایم.
کریمی در پاسخ به این سوال که چرا فارغ التحصیلان رشته های 
مهندسی از کشور خارج می شوند، گفت: هر چند مرکز تحقیقات 
حدود 500 پایان نامه را حمایت کرده اســت، اما باید در حوزه 
سرمایه گذاری جاذبه ایجاد کنیم. کسانی که چالش فرآوری در 
بخش معدن دارند را باید ملاقات و با آنها جلساتی برگزار کرد 
تا توانمندی های بخش خصوصی را بشناسیم.وی افزود: در این 
 بین ما می توانستیم با شرکت های خارجی همکاری کنیم، اما 
یکی از مشکلات این بود که بسته ای برای همکاری با غربی ها 
نداشتیم. هر چند آنها برای سرمایه گذاری در حوزه های مختلف 

علاقه مند بودند، اما ما نتوانستیم آنها را جذب کنیم.
وی با اشــاره به اینکه ایران از نظر نرخ تمام  شــده موادمعدنی 
با کشــورهای خارجی قابل مقایسه نیست، اظهارکرد: بالاترین 
نرخ تمام شــده در ایران یک  سوم نرخ خارجی است؛ بنابراین 
در حوزه فرآوری مزیت داریم. کریمی تاکیدکرد: از آنجایی  که 
اشــتغالزایی و تولید ثروت مهم است؛ باید محیط کسب وکار را 
به سمتی ببریم که برای سرمایه گذاری جاذبه داشته باشد. در 
حوزه های زیادی می توانیم بســته سرمایه گذاری ایجاد کنیم و 

در این  بین حاکمیت باید نقش تولید ثروت را ایفا کند.

اهمیت تکامل فرآوری
محسن محمدخانی مدیرکل دفتر کانه آرایی و فرآوری سازمان 
زمین شناســی و اکتشافات معدنی کشــور نیز به سیر تکاملی 
مطالعات فرآیندی فرآوری در کشور اشاره کرد و گفت: توجه به 
روند تکاملی کانه آرایی و فرآوری در شکل گیری صنایع بزرگ 
کشــور ضروری است.محمدخانی با اشــاره به اینکه مطالعات 
فرآوری در بسیاری از موارد به  عنوان گلوگاه پروژه های معدنی 
است، تاکید کرد: رفع چالش های پیش رو می تواند سبب تسریع 

در پیشرفت پروژه های معدنی شود.

نقش کارآموزی در رشد معدن
محمدرضا خالصی استاد دانشــگاه تربیت مدرس در این پنل 
تخصصی درباره اینکه دانشــگاه چقدر آماده ورود به بازار کار 
است، اظهارکرد: خوشبختانه در وزارت صنعت، معدن و تجارت 
کارگروه ضوابط و معیارهای معدن برگزار می شــود و تاکنون 
تعداد زیادی گزارش از آن تهیه  شده است. در بحث آموزش از 
سال 2000 به بعد دانشگاه ها پژوهش محور شده اند و از آموزش 
محوری صرف فاصله گرفته اند. طوری که سرعت بالای پژوهش 
منجر به این شــده که فاصله 100 ساله پر شود.وی با اشاره به 
ارتباط دانشــگاه و صنعت اظهارکرد: رابطه صنعت و دانشگاه 
موضوع مهمی است که باید به آن توجه کنیم. در این حوزه اگر 
با فارغ التحصیلان دانشگاه های خوب همکاری کنیم؛ می توانیم 
موفق باشیم. در غرب اساتید دانشگاه اجازه کار صنعتی ندارند، 
اما ما توقع داریم وظایف بخش های دیگر را هم دانشگاه انجام 
دهد. دانشگاه ها در دنیا 500 سال قدمت دارند و نشان می دهد 

به یک ساختاری رسیده اند و راهگشای مشکلات معدن هستند.
خالصی با اشاره به اهمیت کارآموزی در کشور گفت: دانشجویی 
داشــتیم که کارخانه فــرآوری را ندیده بود، امــا بعد از 3 ماه 
توانســته همان جــا را مدیریت کند. در ایــن  بین صنعتگران 
متوجه شــده اند که باید از کارآموزی بهره ببرند. بنابراین اگر 
دانشــجویان در دوره دانشجویی وارد مرحله کارآموزی نشوند؛ 

نمی توانند توانمندی های لازم را به  دست آورند.
این استاد دانشگاه در ادامه با ابراز تاسف از فرار مغزها در ایران 
گفت: بزرگ ترین صادرکننده کشــور دانشــگاه ها هستند و ما 
بیشــترین فرار مغزها را در دنیا به خود اختصاص داده ایم که 
جای تاســف دارد. ما دانشجویان را پرورش داده و بعد هم آنها 
را به  راحتی در اختیار کشــورهای دیگر می گذاریم. وی در این  
خصــوص به  طور مثال گفت: بزرگ ترین پروژه فرآوری دنیا در 
اســترالیا وجود دارد که مدیر این پروژه یک ایرانی است که از 

دانشگاه های داخل کشور فارغ التحصیل شده است.
خالصی در خصوص فرهنگ ســازی برای معدنکاران اظهارکرد: 
تعدد چنین جلسه ها و همایش هایی می تواند به رشد فرهنگ 
در حــوزه معدن کمک کند. همچنین بــرای ارتقاء کار معدن 
مســئولان مراکز دولتــی باید به معادن برونــد و از نزدیک با 
مشــکلات آنها روبه رو شوند. به  طور مثال در مورد خام فروشی 
اگر به دنبال آن هســتند که معدنکار از این مهم اجتناب کند، 
نباید دستوری عمل کنند؛ بلکه باید فرهنگ سازی صورت گیرد. 
همچنین در مورد تاثیر معادن شن وماسه تهران بر آلودگی باید 
بررســی و بازدید شود که از چه تجهیزاتی استفاده می کنند و 
اگر ماشــین آلات متعلق به 50 سال قبل است؛ باید تجهیزات 

جدید در اختیار آنها قرار داد.

به داد باطله ها برسید
محســن رحیمی رئیس کمیته فــرآوری و فلزات رنگین خانه 
معدن ایران دربــاره چالش های فرآوری در معدن گفت: باطله 
و ثروت های زیادی در تمام معادن کشور انباشته  شده که باید 
بــرای فرآوری آنها فکری کرد و بخش خصوصی باید به داد آن 
برسد. اگر از باطله های رهاشده در معدن بهره ببریم؛ می توانیم 

گام های مثبتی را در رشد معدن بر داریم.
به گــزارش روزنامه صمــت؛ وی اظهارکرد: هــر چند مراکز 
تحقیقاتی ســعی کرده اند آموزش هــای لازم را ارائه دهند، اما 
درخواســت ما از دانشــگاه ها این است که بیشــتر به موضوع 
پژوهش و کسب تجربه دانشجویان برای رشد فرآوری در کشور 
توجه کنند.این عضو خانه معدن با بیان اینکه زیرساخت ها در 
کشور فراهم است و باید تکنسین در حوزه فرآوری تربیت کرد، 
ادامه داد: مشــکل همه معدنکاران نداشتن تکنسین است؛ در 
این حوزه باید ســازمان های ذیربط از جمله مراکز تحقیقاتی، 
وزارتخانه و ســازمان های مربوطه درخواست بدهند که رشته 

فرآوری ایجاد شود تا متخصص این حوزه را پرورش دهیم.
 این رشته موجب افزایش اشتغال در مناطق معدن خیز شده و 
محروم ترین افراد را بر سر کار می آورد. وی ادامه داد: معدنکاران 
کشــور معمولا به چین ســفر کرده و از وسایل آنها برای رشد 
فرآوری اســتفاده می کنند و در حال آزمون وخطا هستند؛ در 
حالی  که می توانیم در داخــل با تمرکز به دانش بومی در این 

حوزه گام برداریم.

 وفایی فرد :
بخش هایی برای 
بخش  خصوصی 

جذابیت ندارد 
و حاکمیت باید 

در آن ورود و 
سرمایه گذاری 
کند؛ بنابراین 

عزم جدی نیاز 
است تا مسئولان 

بر فرآوری این 
مواد تمرکز کنند.

وی درباره اهمیت 
فرهنگ سازی 

در حوزه فرآوری 
اظهارکرد: چندی 

پیش روسای 
۳۰ خانه معدن 

استان ها و سازمان 
نظام  مهندسی 

معدن که با بخش 
خصوصی مرتبط 
هستند را دعوت 

کردیم تا با بخش 
دولتی تبادل نظر 

داشته باشند
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گواهی  صــدور  درصــدی  افزایــش60.9 
امضای الکترونیکی، افزایش 1٤.7 جواز خدمات 
فنی ومهندســی و افزایش ۵7.1 صدور جواز 
تاســیس مرکز پژوهش های صنعتی ومعدنی 
از مهمترین نتایج عملکــرد 8 ماهه وزارت 

صنعت، معدن و تجارت بوده است.
طی هشــت ماهه امســال 17 هزار و 54 جواز 
تاســیس صنعتی صادر شد که با در نظر گرفتن 
رقم صدور جواز تاسیس صنعتی در مدت مشابه 
سال گذشته )14 هزار و 728 فقره( 15.8 درصد 
افزایش داشــته اســت.برای جوازهای تاسیس 
صنعتی طی هشت ماهه امسال پیش بینی اشتغال 
394 هزار و 921 نفری شده است که نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته )اشتغال پیش بینی شده 
345 هزار و 822 نفر( با افزایش 14.2 درصدی 
روبه رو بوده اســت.همچنین پروانه بهره برداری 
صنعتی صادره طی هشــت ماهه امسال 3 هزار 
و 960 فقــره بوده و با توجــه به صدور 3 هزار و 
811 فقره پروانه بهره برداری صنعتی طی هشت 
ماهه سال گذشــته افزایش 3.9 درصدی داشته 
اســت.در حوزه تجارت خارجی نیز طی هشــت 
ماهه امسال 4 هزار و 942 کارت بازرگانی و طی 
هشت ماهه پارسال 4 هزار و 777 کارت بازرگانی 
صادر شده بود که حاکی از افزایش 3.5 درصدی 

در این حوزه است.

افزایش 60.9 درصدی صدور گواهی 
امضای الکترونیکی

گواهی هــای امضای الکترونیکــی نیز در بخش 
تجــارت الکترونیــک افزایــش 60.9 درصدی 
طی هشــت ماهه امسال را شــاهد بود. در این 
حوزه در هشــت ماهه امســال یکصدهزار و 10 
گواهــی و در هشــت ماهه پارســال 62 هزار و 
169 گواهی امضای الکترونیکی صادر شــده بود.

امــا در حوزه نرم افزار نیز بــا اهتمامی که وجود 

داشت؛ با افزایش31.3 درصدی صدور پروانه های 
بهره بــرداری نرم افزار روبه رو بودیم. در این حوزه 
در هشت ماهه امسال 21 فقره و در هشت ماهه 
پارسال 16 فقره پروانه  بهره برداری نرم افزار صادر 
شد.از ســوی دیگر میزان اشــتغال پیش بینی 
شــده این پروانه های بهره  بــرداری نرم افزار طی 
هشت ماهه امسال 4 هزار و 774 نفر و طی هشت 
ماهه پارســال 592 نفر بوده که افزایش 706.4 

درصدی داشته است.

افزایش 1٤.7 صدور جواز خدمات 
فنی ومهندسی

صدور جواز خدمات فنی ومهندسی نیز در حوزه 
پژوهش، فنی ومهندســی و تحقیق و توسعه نیز 
افزایش14.7 درصدی داشــت. طی هشت ماهه 
امسال 218 و در هشت ماهه پارسال 190 جواز 
خدمات فنی و مهندسی صادر شده بود.همچنین 

با توجه به صدور 111 پروانه فنی ومهندســی در 
هشت ماهه امسال صدور این پروانه نیز افزایش 
0.9 درصدی داشت. در هشت ماهه پارسال 110 

پروانه فنی ومهندسی صادر شده بود.

افزایش ۵7.1 صدور جواز تاسیس
 مرکز پژوهش های صنعتی ومعدنی

همچنین صدور جواز تاسیس مرکز پژوهش های 
صنعتی ومعدنی طی هشت ماهه امسال با افزایش 
57.1 درصدی مواجه بود. در هشت ماهه امسال 
11 فقره و در هشــت ماهه پارسال 7 فقره جواز 
تاسیس مرکز پژوهش های صنعتی ومعدنی صادر 
شــده بود.در حوزه پژوهش، فنی و مهندســی و 
تحقیق و توسعه صدور پروانه تحقیق و توسعه نیز 
افزایش 26.4 درصدی داشــت. تعداد پروانه های 
صادره این بخش در هشــت ماهه امســال 115 
مورد و در هشت ماهه پارسال 91 فقره بوده است.

وزارت صمت طی گزارشی اعلام کرد؛ 

  افزايش توليد ۲۷ کالای منتخب 
صنعتی ومعدنی

افزایش5۷.1صدورجوازتاسیسمرکزپژوهشهایصنعتیومعدنی
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افزایش 10 درصدی طرح های تصویبی
 در هیات سرمایه گذاری خارجی

طی هشــت ماهه ســالجاری تعداد 55 طرح 
ســرمایه گذاری خارجی، صنعتــی، معدنی و 
تجــاری با مجمــوع ســرمایه گذاری 784.6 
میلیون دلار به تصویب هیات ســرمایه گذاری 
خارجی رســیده که از لحاظ تعداد نسبت به 
مدت مشابه پارسال 10 درصد افزایش داشته 
اســت. این در حالی اســت که در هشت ماهه 
97 تعــداد 50 طــرح بــا 837 میلیون دلار 
سرمایه گذاری به تصویب هیات سرمایه گذاری 

خارجی رسیده بود.

سهم 30.7 درصدی بخش صنعت ومعدن
 از تسهیلات بانک ها

همچنیــن تســهیلات پرداختــی بانک هــا 
و موسســات اعتباری طــی 7 ماهــه 98 بــه 
بخش های اقتصادی مبلغ 447.8 هزار میلیارد 
تومان است. تسهیلات بخش صنعت ومعدن به 
137.3 هزار میلیارد تومان رســیده است. در 
بخش بازرگانی نیــز 83.6 هزار میلیارد تومان 
تسهیلات پرداخت شده است. سهم تسهیلات 
بخش صنعت ،معدن و تجارت به ترتیب 30.7 
و 18.7 درصد بوده اســت.گفتنی اســت طی 
7 ماهه ســال گذشــته 351.8 هزار میلیارد 
تومان تســهیلات از سوی بانک ها و موسسات 
اعتباری به بخش های اقتصادی پرداخت شد. 
از این میــزان تســهیلات پرداختی به بخش 
صنعت و معــدن99.3 هزار میلیــارد تومان و 
تســهیلات پرداختی به بخش بازرگانی 49.6 
هزار میلیارد تومان بوده است. همچنین سهم 
تسهیلات بخش صنعت ومعدن از کل تسهیلات 
پرداختی در هفت ماهه پارسال 27.7 درصد و 

سهم بخش بازرگانی 13.8 درصد بوده است.

پرداخت نزدیک به 80 هزار میلیارد ریال
 تسهیلات  به ٤013 واحد 

پروژه های  اجــرای  همچنیــن در راســتای 
اقتصادمقاومتی و با اهتمام ویژه ای که به این 
مهم وجود داشت؛ از ابتدای سالجاری تا پایان 
آبــان ماه در مجموع مبلغی حــدود 79 هزار 
و 175 میلیــارد ریال تســهیلات به 4 هزار و 
13 واحــد در قالب پروژه رونق تولید پرداخت 
شــده اســت.این واحدها در واقع بنگاه های 
تولیدی کوچک ومتوسط و طرح های نیمه تمام 
با پیشــرفت کاری بالای 60 درصد بوده اند و 
تعداد واحدهــای ثبت نام کننده برای دریافت 
این تسهیلات در مجموع 10 هزار و 116 واحد 

بوده است.از ســوی دیگر در قالب تسهیلات 
برنامه تولیدواشــتغال ) تبصره 18( از ابتدای 
اسفند ماه 97 تا پایان آبان 98 تعداد یک هزار 
و 449 واحد به بانک های عامل معرفی شدند 
که از این تعداد 163 واحد تسهیلات خود را به 
ارزش 971.6 میلیارد تومان دریافت کرده اند. 
تعــداد کل ثبت نامی ها در این حوزه 4 هزار و 

381 مورد بوده است.
طی 8 ماهه سالجاری صادرات کالاهای غیرنفتی 
88.4 میلیــون تن با ارزش بیش از 27 میلیارد 
دلار بوده که نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
به لحاط وزنی 16.4 درصد افزایش داشته است.
همچنین میزان واردات به کشــور طی هشت 
ماهه امســال 22.1 میلیون تن به ارزش 28.4 
میلیــارد دلار بــوده که به لحاظ ارزشــی 4.9 
درصد کاهش را نشــان می دهد.میزان واردات 
طی هشت ماهه پارسال حدود 21.8 میلیون تن 
و به ارزش بیش از 29.8 میلیارد دلار بوده است. 
همچنین صادرات در هشت ماهه پارسال بیش 
از 75.8 میلیون تــن و به ارزش 30.3 میلیارد 

دلار بوده است.
از ســوی دیگر طی 8 ماهه امسال از میان 41 
محصول و کالای منتخب صنعتی ومعدنی 27 
محصول رشــد و 14 محصــول کاهش تولید 
داشته است.فولادخام با 16 میلیون تن تولید؛ 
رشد 6.2 درصدی داشته است. سیمان با تولید 
41.5 میلیون تن رشــد؛ تولید 10.3 درصدی 
را تجربه کــرده و کاتد مس بــا 175.8 هزار 
تن؛ 10.2 درصد افزایش تولید داشــته است.
در حوزه کالاهای خودرویی انواع وانت با تولید 
38.8 هزار دســتگاه افزایــش 7.3 درصدی و 
تراکتور با تولید 12 هزار و 262 دستگاه 17.1 
درصد افزایش تولید داشــت.همچنین افزایش 
تولید روغن ســاخته شــده نباتی 8.5 درصد، 
داروی انســانی 31.9 درصد، انــواع کاغذ 6.8 
درصــد، نئوپان 19.9 درصــد و فیبر 2 درصد 
بوده است.در زمینه تولید سموم دفع آفات نباتی 
افزایش تولید 31.4 درصدی و در زمینه تولید 
نخ سیستم پنبه ای و ترکیبی الیاف مصنوعی نیز 
افزایش 1.1 درصدی داشته ایم.همچنین تولید 
الیــاف و تاپس پلی اســتر 17.6 درصد افزایش 
تولید و تولید نخ پلی استر 21.9 درصد افزایش 
تولید داشته است. در زمینه چرم افزایش تولید 
2.8 و در حوزه الکتروموتور 16 درصد رشــد 
تولید داشته ایم. همچنین لوازم خانگی )شامل 
تلویزیون، یخچال، فریزر و ماشین لباسشویی( 
با یک میلیون و 619 هزار دستگاه 4.6 درصد 

رشد تولید داشته است.

افزایش ٤ درصدی تولید کنسانتره و گندله
 آهن شرکت های بزرگ 

بر اساس این گزارش میزان تولید کنسانتره و 
گندله شــرکت های بزرگ فرآوری سنگ آهن 
طی هشت ماهه 98 افزایش 4 درصدی یافت 
و از 31.5 میلیون تن عبور کرد. تولیدکنندگان 
بزرگ سنگ  آهن کشور از ابتدای فروردین تا 
پایــان آبان 31 میلیــون و 548 هزار و 829 
تن کنســانتره ســنگ آهن تولید کردند که 
در مقایســه با میزان تولید مدت مشابه سال 
گذشته )30 میلیون و 451 هزار و 141 تن( 
حاکی از رشــد حدود 4 درصدی است.از این 
میــزان شــرکت های »گل گهر«10میلیون و 
734 هزار و 129 تن، »چادرملو« 6 میلیون و 
456 هزار و 939 تن، »سنگ آهن مرکزی« 3 
میلیون و 307 هزار و 775 تن، »توسعه معادن 
و صنایع معدنی خاورمیانه« 3 میلیون و 499 
هــزار و 810 تن، »گهرزمیــن« 2 میلیون و 
995 هزار و 756  تن، »اپال پارسیان سنگان« 
2 میلیون و 2 هزار و 26 تن، »صنعتی ومعدنی 
توســعه ملی« یــک میلیــون و 528 هزار و 
759 تــن، »صبانور« 693 هــزار و 12 تن و 
»جلال آباد« 330 هزار و 623 تن کنســانتره 

سنگ آهن تولید کردند
.

تولید بیش از 3 میلیون تن دانه بندی
بنابراین گزارش 5 شرکت بزرگ معدنی طی 
8 ماهه سالجاری حدود 3 میلیون و 35 هزار 
و 724 تن سنگ آهن دانه بندی تولید کردند. 
این رقم نســبت به برنامه )4 میلیون و 944 
هــزار و 757 تن( 39 درصد کاهش نشــان 
می دهد. از این میزان شرکت های صبانور یک 
میلیون و 504 هزار و 942 تن، ســنگ آهن 
مرکزی 385 هزار و 55 هزار تن، فلات مرکزی 
584 هزار و 249 تن، چادرملو 314 هزار تن 
و 247 هزار و 477 تن ســنگ آهن ســنگان 

تولید کردند.

تولید بیش از 18 میلیون تن گندله
6 شــرکت بــزرگ گندله  ســاز )چادرملــو، 
گل گهــر، توســعه معادن و صنایــع  معدنی 
 خاورمیانه، اپال  پارسیان سنگان، صنایع معدنی 
فولادسنگان و صبانور( از ابتدای فروردین تا 
پایان آبان سالجاری حدود 18 میلیون و 86 
هزار و 599 تن گندله سنگ  آهن تولید کردند 
که در مقایســه با رقم مدت مشابه سال 97 
)18 میلیون و 28 هزار و 513 تن( 32 صدم 

درصد افزایش نشان می دهد.
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رحمتی نائب رئیس انجمن   سنگ ایران:

 ايران يک درصد از ذخاير  معدنی
 خود را استخراج می کند

نائب رئیس انجمن  سنگ ایران گفت: 
امروز ایــران از یک  درصد از ذخایر 
می کند؛  بهره بــرداری  خود  معدنی 
استانداردهای  اساس  بر  که  در حالی 
جهانی این میــزان باید حدود پنج 

درصد باشد.
مالک رحمتــی افزود: ایــران یک درصد 
جمعیــت جهان، یک درصد از مســاحت 
جهان و یک درصد از ذخایر معدنی جهان 
را در اختیــار دارد.وی خاطرنشــان کرد: 
چنانچه ایــران با اســتانداردهای جهانی 
از ذخایر معدنــی خود بهره بــرداری کند؛ 
چندین برابــر درآمدهای نفتی این بخش 
ارزآوری خواهد داشــت. آمارهای پیشین 
گویای آن است که میزان ذخایر شناسایی 
شــده کشــورمان حدود 60 میلیارد تن 
بوده که از این رقم حدود 40 میلیارد تن 
ذخیره قطعی و بقیه احتمالی است.رحمتی 
تاکیدکــرد: دولت یازدهــم از برنامه های 
کلیدی خود توســعه اکتشــافات معدنی 
را اجــرا کرد که گســتره ای بالغ بر 270 

هزار کیلومتر بود. بر اســاس آمار سازمان 
توسعه ونوسازی معادن وصنایع معدنی ایران 
)ایمیدرو( موجب شناســایی 42 تن طلا، 
22 میلیون تن بوکسیت، 103 میلیون تن 
باریت، 30 هزار تن آنتیموان، 65 هزار تن 
عناصر نادرخاکی، 345 میلیون تن زغال  
کک شــو، 200 میلیون تن زغال حرارتی 
و 500 میلیون تن سنگ  آهن شد و برای 
اکتشــاف تا نیمه ســال 96 بالغ بر 300 
میلیارد تومان صرف شد. وی تصریح  کرد: 
بر اســاس گزارش مرکز آمار ایران میزان 
ذخایر  معدنی کشورمان 25.7 میلیارد تن 
است که ســهم سنگ آهک با 17 میلیارد 
تن 67 درصد، سنگ آهن 2.5 میلیارد تن 
بــا 10 درصد و سنگ لاشــه 1.7 میلیارد 
تن بــا 6.6 درصد بالاترین میزان اســت. 
نائب  رئیس انجمن سنگ ایران یادآور شد: 
ذخایر معدنی ایران بر مبنای محاســبات 
سازمان زمین  شناسی آمریکا فلز محتوی 
)آهــن، مس، ســرب وروی، طلا، منگنز و 
کرومیت( 2.1 میلیارد تن است و بر اساس 

آن آهن محتوی 1.5 میلیارد تن با ســهم 
68 درصدی، فســفاته 410 میلیون تن با 
18 درصد، زغالســنگ 410 میلیون تن 
با 6 درصــد بالاترین میزان قرار دارند. در 
عین حال آهک، رس، سنگ  لاشه، بالاست، 
نمک و گچ در این بررسی محاسبه نشده 
ارزش  مجمــوع  گفــت:  اســت.رحمتی 
تولیدات صورت گرفته در بخش معدن در 
سال 96 حدود 1.3 میلیارد دلار بوده که 
نشاندهنده سهم 0.7 درصدی این بخش 
از تولیــد ناخالص داخلی )GDP( اســت.

وی تصریح کرد: ســازمان زمین شناســی 
آمریکا افزوده که در دوره 60 سال گذشته 
سهم بخش معدن از تولید  ناخالص داخلی 

بیشتر از یک درصد نبوده است.
نائب  رئیس انجمن سنگ افزود: سال گذشته 
ارزش صادرات بخش معدن وصنایع معدنی 
به رقم بیش از 9.2 میلیارد دلار رســید و 
در واقع این بخش 21 درصد از ارزش کل 
صادرات غیرنفتی را به خود اختصاص داد. 
وی یادآور شــد: میزان صــادرات زنجیره 
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ایران یک درصد 
جمعیت جهان، 

یک درصد از 
مساحت جهان 
و یک درصد از 

ذخایر معدنی 
جهان را در 
اختیار دارد. 

چنانچه ایران با 
استانداردهای 

جهانی از 
ذخایر معدنی 

خود بهره برداری 
کند؛ چندین 

برابر درآمدهای 
نفتی این بخش 
ارزآوری خواهد 

داشت

فولاد و تولیدات مربوطــه 8.9 میلیون تن و ارزش 4.1 
میلیارد دلار بود که به ترتیب ســه و 17 درصد وزن و 

ارزش صادرات غیرنفتی را در اختیار داشت.
آمارهای منتشــر شده گویای آن اســت که از 34 هزار 
میلیارد تومان ســود انباشــته شــرکت های بورســی؛ 
بیــش از 16 هــزار میلیــارد تومان متعلــق به بخش 

معدن وصنایع   معدنی است.

توازنی بین میزان تولید سنگ و صادرات وجود ندارد
ابوالقاسم شــفیعی رئیس انجمن سنگ ایران نیز ضمن 
نامتوازن دانســتن میزان تولید و صــادرات این بخش 
گفت: میزان استخراج سنگ سالیانه 12 تا 13 میلیون 
تن اســت؛ در حالی که ســهم ناچیزی راهی بازارهای 
صادراتی می شود و رقبا در این عرصه از کشورمان پیشی 

گرفته اند.
وی افزود: کارنامه صنعت ســنگ نشان می دهد که در 
گذشــته به دلیل ضعف فناوری در این صنعت؛ رویکرد 
صادراتی تمرکز بر صدور ســنگ به شــکل کوب )قله( 
داشت، اما امروز با افزایش نوسازی و تجهیزات واحدهای 
فرآوری در این عرصه وضعیت متفاوت است و سال 97 
بالغ بر 581 هزار تن سنگ کار شده )بریده شده( به 69 
کشور صادر شد که ارزش اعلامی آن 144 میلیون دلار 
ثبت شده و در مقایسه با سال 96 عملکردش دارای رشد 

14 درصدی است.
شــفیعی در همایش شــاخه کارآفرینان جوان صنعت 
سنگ در دانشــکده فنی دانشــگاه تهران افزود: امروز 
ظرفیت واحدهای تولید ســنگ تزئینی و ساختمانی به 
ارقــام 27 تا 30 میلیون تن رســیده اســت و با وجود 
بهره مندی از 800 کارخانه مجهز به ماشین آلات روز؛ در 
بازارهای صادراتی سهم چندانی نداریم.آمارهای سازمان 
توسعه ونوســازی معادن وصنایع معدنی ایران )ایمیدرو( 
گویای آن اســت که پارســال در زمینه صادرات انواع 
سنگ و محصولات مرتبط با کاهش 19 درصدی نسبت 
به ســال 96 به رقم 342.1 میلیون دلار دست یافتیم. 
در زمینه واردات هم با افــت 47.6 درصدی رقم 39.1 

میلیون دلار ثبت شد.
رئیس انجمن ســنگ معتقد اســت: ایــران چهارمین 
تولیدکننده سنگ جهان محسوب می شود، اما در بخش 
صادرات بین 20 کشــور جای گرفته است؛ در حالی که 

بسیاری از سنگ های ایران از نظر رنگ و کیفیت در دنیا 
مشــابه ندارد.وی یادآور شد: شمار واحدهای سنگ  بری 
کشــور بیش از 6 هزار واحد ثبت شده است، اما بالغ بر 

یک هزار و 200 تا 300 واحد فعال محسوب می  شوند.
شــفیعی خاطرنشــان کرد: میزان جمعیت کشورهای 
عضو اکو و CIS که به عنوان همســایگان و در موقعیت 
پیرامونــی ایران قــرار دارند؛ بالغ بــر 800 میلیون نفر 
اســت، اما از این بازار گســترده تاکنون سهم متناسبی 
را به دســت نیاورده ایم.وی ضمن انتقاد از وزارت علوم، 
تحقیقات و فناوری در بسترســازی بــرای ارتقاء علمی 
دانشــجویان در گرایش به رشــته معدن و تعریف یک 
شاخه به عنوان ســنگ های تزئینی و ساختمانی گفت: 
امروز در کشوری مانند ایتالیا برای این رشته برنامه ریزی 
لازم صورت گرفته است، اما در ایران با وجود همه گونه 
همکاری از سوی این انجمن از نظر تعریف سرفصل  های 
درسی و واحدهای مربوطه وزارتخانه یاد شده استقبالی 

نشان نداده است.

استقبال انجمن سنگ از پژوهش ها و ایده های نوآورانه
احمد شریفی دبیرکل انجمن ســنگ  ایران نیز در این 
همایش افزود: نباید مرتب از دولت در ارتباط با کمبود 
بوجه تحقیقات وپژوهش در دانشگاه ها گلایه کرد؛ چراکه 
امروز 20 درصد از حقــوق دولتی معادن برای فعالیت 
در زمینه پژوهش و تحقیقات مــورد پذیرش قرار دارد 
و پارســال میزان حقوق دولتی بالــغ بر دو هزار و 500 
میلیارد تومان بوده و امســال یک هزار و 500 میلیارد 
تومان است.وی خاطرنشان کرد: یک هزارم از میزان منابع 
پیش بینی شــده برای فعالیت های معدنی و تحقیقات و 
پژوهش های موردنظر صرف نشــده؛ این در حالی است 
که انجمن سنگ ایران از پژوهش ها و ایده های نوآورانه 

استقبال می  کند.
شریفی تاکیدکرد: بررسی آمارهای رسمی گویای آن است 
که حدود دو هزار معدن مطابق استانداردهای بین المللی 
داریم، اما در زمینه ارتقاء بهــره وری آنها گام های لازم 
برداشته نشده اســت. وی خطاب به دانشجویان حاضر 
در این همایش گفت: امروز انجمن  ســنگ ایران دستان 
شما را برای همکاری می فشرد و برای تحقیق وپژوهش 
در زمینه های مختلف با تخصیــص بودجه لازم؛ آماده 

همکاری است.
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دکتر اردشیر سعدمحمدی با اشاره به اینکه 
افزایش سرمایه شــرکت مس از محل سود 
انباشــته در مجمع  عمومی عادی در تیرماه 
ســالجاری مصوب شــد، گفت: پس از اخذ 
مجوزهــای لازم از هیات مدیره، ســازمان 
بورس و مراجع قانونی؛ پیشــنهاد افزایش 
30 درصدی ســرمایه از محل سود انباشته 

تصویب شد.
مدیرعامــل شــرکت ملــی صنایع مــس ایران 
خاطرنشــان  کرد: به  منظور عملیاتی  کردن افزایش 
2340 میلیــارد تومانی ســرمایه؛ مجمع عمومی 
فوق العاده با حضور سهامداران شرکت مس برگزار 
شد تا به  طور رسمی سرمایه  شرکت ملی صنایع 
مس ایران از مبلغ 7800 میلیارد تومان به 10140 
تصریح  برسد.دکترســعدمحمدی  تومان  میلیارد 
کرد: این افزایش سرمایه با هدف تامین بخشی از 
منابع مالی مورد نیاز برای تکمیل طرح های توسعه 

در دست اجرای شرکت به کار گرفته خواهد شد.
مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران با تاکید 
بر اینکه صنعت مس جزء صنایع پربازده محسوب 

می شــود و ســرمایه گذاری در طرح های توسعه 
موجب ســودآوری و ارزآوری برای کشور خواهد 
شد، گفت: هم اکنون شرکت ملی صنایع مس ایران 
آماده افتتاح و بهره برداری از بیش 3500 میلیارد 
تومان طرح توسعه ای اعم از طرح افزایش ظرفیت 
ذوب خاتون آبــاد از 80 هزار تن به 120 هزار تن، 
کارخانه  خاتون آبــاد،  اسیدســولفوریک  کارخانه 
اکسیژن و انبار کنسانتره تا پایان سالجاری است.

وی با اشــاره به اینکه محور توســعه در شــرکت 
ملی صنایــع مس ایران بر پایــه افزایش ظرفیت 
تولید کنسانتره مس تعریف و طراحی شده است، 
تاکیدکرد: علاوه بر این طرح  توســعه معدن مس 
درآلــو، کارخانه تغلیظ  دره زار و فاز ســه تغلیظ 
سونگون با سرعت در حال اجرایی شدن است که 
با بهره برداری از آنها ظرفیت کنسانتره شرکت ملی 

صنایع مس افزایش خوبی خواهد یافت.
بازدهی 105 درصدی سهام مس طی ده ماه

دکتر سعدمحمدی با بیان اینکه سهام مس طی 
13 سال گذشــته یعنی از بدو پذیرش در بورس 
تاکنون جزو ســهام های بنیــادی و پربازده بوده 

است، اظهارداشت: سهام مس از ابتدای سالجاری 
بازدهی 105 درصدی نصیب ســهامداران خود 
کرده است. وی در ادامه افزود: قیمت سهام مس 
در ابتدای ســالجاری 3815 ریال بود که در 25 
دیماه این رقم به 7673 ریال رسید و نشاندهنده 
این است که ســهم مس رشد قیمت بیش از دو 

برابری داشته است.
دکتر سعدمحمدی با تاکید بر اینکه سهام شرکت 
ملی صنایع مس ایران جزو سهام های شاخص  ساز 
در بورس اســت، اظهارداشــت: ارزش بازار سهام 
شرکت مس تا پیش از برگزاری مجمع فوق العاده 
به رقم بی سابقه و چشمگیر 598،494 میلیارد ریال 
رسید.مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران با 
اشــاره به برگزاری مجمع فوق العاده و افزایش 30 
درصدی ســرمایه این شــرکت بیان  کرد: سرمایه  
کنونی و ثبت شده شــرکت 7800 میلیارد تومان 
اســت که با 30 درصد افزایش سرمایه پیشنهادی 
2340 میلیارد تومان؛ ســرمایه شرکت به 10هزار 
و 140 میلیارد تومان خواهد رســید که بخشــی 
از آن در طرح های توســعه صرف خواهد شد.وی 

دکتر سعدمحمدی مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران اعلام کرد:

 بازدهی 9۲ درصدی سهام مس 
از ابتدای سالجاری تاکنون

بابرگزاریمجمعفوقالعاده؛»فملی«رسما1۰هزارمیلیاردتومانیشد
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ارزش بازار 
سهام شرکت 
مس تا پیش 

از برگزاری 
مجمع 

فوق العاده به 
رقم بی سابقه 

و چشمگیر 
 ۵9۸،۴9۴

میلیارد ریال 
رسید. سرمایه  

کنونی و 
ثبت شده 

شرکت 7۸۰۰ 
میلیارد تومان 

است که با ۳۰ 
درصد افزایش 

سرمایه 
پیشنهادی 

۲۳۴۰ میلیارد 
تومان؛ 

سرمایه 
شرکت به 
۱۰هزار و 

۱۴۰ میلیارد 
تومان خواهد 

رسید که 
بخشی از آن 
در طرح های 

توسعه صرف 
خواهد شد

همچنین افزود: شرکت ملی صنایع مس ایران طی 9 ماهه نخست 
ســالجاری 110 تومان ســود خالص  به ازای هر سهم ساخت که 

نسبت به مدت مشابه سال قبل رشد 128 درصدی داشته است.

رعایت بالاترین سطح الزامات زیست محیطی
 در توسعه سونگون

به گفته دکترسعدمحمدی توسعه معدن مس سونگون بر پایه در 
اختیار گرفتن 20 درصد از بازار صادراتی مس کشور های همسایه 
برنامه ریزی شــده است که انشــاءالله در فاز اول با تکمیل چرخه 
تولید و تولید 100 هزار تن محصول نهایی این هدف را طی چند 
ســال آینده محقق خواهیم کرد.وی با بیان اینکه تا 5 سال آینده 
2.5 میلیــون تن به بازار تقاضای مس دنیا اضافه می شــود، اعلام 
کرد: بر مبنای این تقاضا شــرکت مس برنامه ریزی کرده است تا با 
انجام طرح های توســعه؛ قسمتی از این تقاضای جهانی را پوشش 
و ظرفیــت تولید را به 500 هزار تن در ســال افزایش دهد.دکتر 
ســعدمحمدی با بیان اینکه به  رغم تحریم هــا تقاضای بازار مس 
دنیا برای محصولات شــرکت مس به دلیل کیفیت بالا زیاد است، 
اظهارداشــت: عیار مس جهانی در بهتریــن حالت 99،99 درصد 
است؛ در صورتی  که ما در ایران توانایی تولید عیار 99،999 درصد 
را داریم و این افتخاری برای صنعت و صنعتگران کشــور است که 
توانسته ایم این فضا را به یک شرایط اقتصادی و سودآور در منطقه 
تبدیــل کنیم.وی ادامه داد: برای تحقق این هدف و افزایش تولید 
نیاز به گسترش اکتشافات در استان داریم که در این زمینه نیازمند 
کمک و همراهی مســئولان هســتیم تا با رعایت بالاترین الزامات 
زیســت  محیطی مناطق اکتشافی را گســترش دهیم. مدیرعامل 
شرکت ملی صنایع مس ایران همچنین بیان کرد: تاکنون بر پایه 
اکتشافات انجام  شــده ذخایر خوبی کشف شده که در نتیجه این 
اکتشافات بالغ بر نیم قرن به عمر معدنکاری مس در منطقه اضافه 
شده است که امیدواریم با اکتشافات آینده عمر معادن مس افزایش 
چشمگیری داشته باشــد.وی اظهارکرد: مسائل زیست  محیطی بر 
اســاس آخرین تکنیک های روز و فنی در مجتمع مس ســونگون 
انجام می شود.دکتر سعدمحمدی با اشاره به عملیاتی  شدن فاز سوم 
مس سونگون و آغاز عملیات تکمیل چرخه تولید در مجتمع مس 
سونگون گفت: امیدواریم با بهره برداری از این طرح ها ظرف چهار 

سال آینده شاهد رشد اقتصادی مردم در منطقه باشیم.

آمادگی شرکت ملی مس برای بهسازی کارخانه قلعه زری
 خراسان جنوبی

دکترسعدمحمدی همچنین در جریان ســفر به خراسان جنوبی 
گفت: شــرکت ملی صنایع مس ایران آمادگی لازم برای توســعه 
کارخانه مس را دارد.وی با اشاره به سهم 33 درصدی شرکت ملی 
صنایع مس ایران در پروژه مس قلعه زری تاکید کرد: تصمیم گیری 
نهایی با سهامدار اصلی است که 67 درصد سهام را در اختیار دارد، 
امــا ما آمادگی لازم برای هرگونه همــکاری را داریم. به گفته وی 
پــروژه مس قلعه  زری به علت قدمت نیاز به نوســازی تجهیزات و 
بهسازی شــرایط دارد.دکتر سعدمحمدی خاطرنشان کرد: شرکت 
مس آمادگی خود را برای بهسازی شرایط موجود اعلام کرده است. 
برای میزان اعتباری که این بهسازی ها و تامین تجهیزات نیاز دارد؛ 
سقف خاصی تعیین نشده و به هر میزان که لازم باشد؛ می توانیم 

سرمایه گذاری انجام دهیم.

شرکت مس در مسیر رشد و توسعه قرار دارد
مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس همچنین در جمع سهامداران 
این شــرکت در مجمع فوق العاده گفت: خوشــحالیم که هرچند 
قیمت جهانی مس نســبت به  مدت مشابه ســال قبل 400 دلار 
به  ازای هر تن کاهش داشــته، اما میزان فروش شرکت در 9 ماهه 
نخست امسال نســبت به  مدت مشابه سال قبل 128 درصد رشد 
داشته است. وی افزود: همچنین میزان EPS شرکت که در تعدیل 
دوم اعلام کردیم؛ 111 تومان اعلام شــده بود که موفق شدیم در 
9  ماهه امســال این میزان را محقق و نسبت به سال گذشته 128 
درصد سود محقق کنیم.دکتر ســعدمحمدی بیان  کرد: امیدواریم 
طی ماه های پایانی سال به  گونه ای عمل کنیم که رکوردهای خوبی 
در تاریخ شرکت مس ثبت کنیم. در همین خصوص میزان فروش 
شــرکت مس در 9  ماهه نخست سالجاری 16020 میلیارد تومان 
بود که نســبت به مدت مشابه سال گذشــته 135 درصد افزایش 
یافته است.مدیرعامل شــرکت ملی صنایع مس ایران عنوان کرد: 
این میزان فروش در شرایطی محقق شد که برخی از شرکت های 
بزرگ مثل کودلکو در 9  ماهه نخست 2019 با کاهش 18 درصدی 
فروش و کاهش 7 درصدی تولید روبه رو شدند.دکتر سعدمحمدی 
ادامه داد: همچنین میزان فروش شــرکت ملی صنایع مس ایران 
در 9  ماهه نخست سالجاری 16020 میلیارد تومان بود که نسبت 
به مدت مشابه ســال گذشــته 135 درصد افزایش داشته است.

مدیرعامل شــرکت ملی صنایع مس با بیــان اینکه افزایش حجم 
تولید شــرکت و نرخ ارز بر این ســودآوری مؤثر بوده است، گفت: 
تولید کاتد شــرکت مس در این بازه زمانی 190 هزار تن بوده که 
21 درصد بالاتر از برنامه و 6 درصد بالاتر از تولید 179 هزار تن در 

مدت مشابه سال گذشته است.
دکتر ســعدمحمدی با اشــاره به بازدهی 2632 درصدی ســهام 
شــرکت مس طی 14 ســال گذشــته گفت: از ابتدای سالجاری 
تاکنون سهام شرکت ملی صنایع مس ایران بازدهی 105 درصدی 
با وجود کاهش 5 درصدی قیمت جهانی مس نصیب ســهامداران 
خود کرده اســت. همچنین میانگین سالیانه بازدهی سهام شرکت 
از بدو پذیــرش در بورس حدود 188 درصد بوده اســت که رقم 
چشمگیری نسبت به بازارهای مشابه محسوب می شود.وی به رشد 
دو برابری ارزش بازار مس در بورس از ابتدای سالجاری اشاره کرد 
و اظهارداشــت: ارزش بازار مس در بورس در ابتدای سالجاری 30 
هزار میلیارد تومان بود که در تاریخ 25 دی ماه سالجاری به حدود 
60 هزار میلیارد تومان رســید.دکتر سعدمحمدی با عنوان اینکه 
طی 4 سال آینده 2،5 میلیون تن به تقاضای مس محتوی معدنی 
افزوده خواهد شد، گفت: هدف ما علاوه بر در اختیار گرفتن بخشی 
از این تقاضای جهانی؛ قرار گرفتن در فهرســت 10 شــرکت برتر 
تولید مس اســت که این اتفاق با توجه به طرح های توسعه ای که 
تعریف کرده ایم؛ در دسترس اســت.مدیرعامل شرکت مس ادامه 
داد: ما در حــدود 4،15 درصد ذخایر مس جهانی را داریم و تنها 
1،5 درصــد از تولید مس جهان را در اختیــار داریم که با توجه 
به این میزان ذخایر عدد چشــمگیری نیست.وی اضافه کرد: با در 
نظر گرفتن حجم اکتشافات جدید و افزایش ذخایر باید طرح های 
توسعه را به سرعت دنبال کنیم تا از رقابت در بازارهای جهانی مس 
عقب نمانیم.گفتنی است در پایان این مجمع با تصویب سهامداران؛ 
سرمایه شــرکت مس با افزایش 30 درصدی از هفت  هزار و 800 

میلیارد تومان؛ به 10 هزار 140 میلیارد تومان افزایش یافت.
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طرح احیاء، فعال سازی و توسعه معادن کوچک مقیاس کشور با 
هدف بهره مندی از ظرفیت های معادن کوچک، افزایش تولید 
موادمعدنی، ثروت  آفرینی ملی و اشتغالزایی در کشور به ویژه 

مناطق کمتر برخوردار از اواخر سال 96 آغاز شد.
 از همان زمــان وزیر وقت صنعت، معــدن و تجارت؛ رئیس 
هیات عامل ســازمان توسعه  و نوسازی معادن  و صنایع معدنی 
ایران را به  عنوان مجری این طرح برگزید. متعاقب آن اجرای 
طرح از سوی ایمیدرو به عهده شرکت تهیه وتولید موادمعدنی 

ایران قرار گرفت.

بهره مندی از ظرفیت بخش خصوصی
یکــی از اهداف مهم این طرح شبکه ســازی گســترده میان 
ســرمایه گذاران و دارندگان مجوزهای معدنی است که در این 
مسیر بهره گیری از ظرفیت های بالای بخش خصوصی یکی از 

اولویت های دولت و مجری این طرح محسوب می شود.
در این میان بهره مندی از توان و ظرفیت تشــکل های بخش 
معــدن و صنایع معدنــی به  عنــوان نماینده فعــالان بخش 
خصوصی معدن کشور یکی از ارکان اصلی این طرح است. این 
موضوع سبب پایدار ماندن طرح و ایجاد ضمانت برای اجرای 

آن خواهد بود. 
بنابرایــن از همان آغــاز راه نمایندگان خانه معــدن ایران و 
کمیسیون معدن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی، صنایع، معادن 
و کشاورزی ایران در شورای هماهنگی طرح حضوری مستمر 
داشته و همواره در تمامی تصمیم گیری های کلان و خرد طرح 

مشارکت داشته اند.
در راســتای نقش آفرینی هرچه بیشــتر بخــش خصوصی و 
تشــکل ها؛ همواره در جلســات اســتانی طرح از نمایندگان 
تشــکل ها و خانه معدن اســتان ها به  عنوان نماینده فعالان 
معدنی آن اســتان دعوت شــده تا بتوانند همگام با مسئولان 
ســازمان صنعت، معدن و تجارت استان ذیربط و نمایندگان 

مجری طرح در تصمیم گیری ها و تصمیم ســازی های مربوطه 
نقش پررنگ تری داشته باشند.

از ابتدای ســالجاری با برگزاری جلسات مستمر با انجمن های 
تخصصی و خانه معدن اســتان ها؛ معــادن کوچک مقیاس به 
تفکیک اســتان یا تفکیک نوع ماده  معدنــی موضوع فعالیت 

انجمن بررسی می شود.
 این تشــکل ها می توانند پیشــنهاد های خود را مشــتمل بر 
اطلاعات معادن موردنظر برای احیاء و فعال سازی به دبیرخانه 

طرح ارسال کنند.

استفاده از مطالعات صورت  گرفته توسط تشکل ها
یکی از ورودی های طرح احیاء، فعال ســازی و توسعه معادن 
کوچک   مقیاس؛ مطالعات صورت  گرفته از ســوی انجمن های 
تخصصی همچون انجمن ســنگ آهن، انجمن ســنگ ایران و 
غیره بوده که در همین راســتا همکارهای بسیار مثبتی برای 
احیاء معادن کوچک سنگ آهن، مس و غیره انجام شده است. 
طرح جامع معادن ســنگ تزئینی کشور نیز که چندی پیش 
توســط رئیس هیات عامل سازمان توسعه و نوسازی معادن و 
صنایع معدنی به شرکت تهیه وتولید موادمعدنی ایران ابلاغ شد؛ 

یکی از مصادیق این همکاری و هم افزایی است.

برنامه احیاء و فعال سازی 1۵0 معدن تا پایان سالجاری
شــرکت تهیه وتولید موادمعدنی ایران به  عنوان مجری طرح 
احیاء، فعال سازی و توسعه معادن کوچک مقیاس همواره برای 
ایجاد هم آوایی و هم نوایی میان دولت و بخش خصوصی فعال 
در معادن و صنایع  معدنی کشور تلاش کرده است تا بتواند به 
هدف برنامه سال 98 مبنی بر احیاء و فعال سازی 150 معدن 

کوچک  مقیاس در 31 استان دست یابد.
 در این میان تاکنون 1163 معدن شناســایی، 354 پروژه در 

حال اقدام بوده و 105 معدن احیا شده اند.

سیدرضا عظیمی
مدیر اجرایی و دبیر شورای هماهنگی طرح احیاء و فعال سازی و توسعه معادن کوچک مقیاس

 بخش خصوصی
 بازيگر اصلی طرح 
احياء و فعال سازی 
معادن کوچک مقياس
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جمهوری  اســلامی  ایران از جمله کشــورهای مطرح در سطح جهان 
به لحــاظ برخورداری از منابع و ذخایر سرشــار نفتی وگازی اســت. 
منابــع مزبور به عنــوان مهمترین حامل ها در ســبد انرژی جهانی از 
زیرساخت های اساسی و از مهمترین محورهای توسعه صنایع متعدد 
در هر کشوری به شــمار آمده و از جایگاه راهبردی خاصی برخوردار 
هســتند. در واقع انرژی به همراه ســایر عوامل تولید همچون زمین، 
نیروی کار و سرمایه از عناصر اساسی و بنیادین رشد صنعت و اقتصاد 
اســت؛ بنابراین برنامه ریــزی اصولی و کلان برای دسترســی به این 
منابع بسیار ضروری و اجتناب  ناپذیر است. در همین راستا اکتشاف و 
شناسایی ذخایر نفتی  وگازی، استحصال منابع و انتقال ذخایر به صنایع 
مختلف از جمله مهمترین اقدامات در این حوزه است.در حوزه صنعت 
آب نیز بر اســاس محدودیت های دسترســی موجود با توجه به اقلیم 
گرم وخشــک کشور، تنش های آبی متعدد و کمبود بارندگی، مدیریت 
و مصرف منابع آبی محدود به شــدت مدنظر مسئولان کشور در همه 
ادوار بوده اســت. در همین راستا بهره گیری از منابع  آبی موجود و در 
دســترس و انتقال آن به حوزه های گرم وخشک و نیز صنایع آب بر؛ از 
جمله راهبردهای بنیادین آبادانی و توسعه پایدار کشور است.با توجه 
به توضیحات اشــاره شده؛ لزوم توجه و ضرورت بهره مندی از لوله های 
فولادی در اقطار مختلف به عنوان مهمترین کالا برای انتقال نفت، گاز 

و آب کاملا واضح و مبرهن است. 
در این میان ســندیکای تولیدکنندگان لوله وپروفیل فولادی با بیش 
از140 بنگاه تولیدی بزرگ و کوچک و با ظرفیت بیش از 18 میلیون 
تن طی ســال ها تاسیس شده که توانایی تولید انواع لوله های فولادی 
جهت احداث هزاران کیلومتر خطوط انتقال نفت، گاز و آب در راستای 
اجرای پروژه های مختلف عمرانی کشــور از جمله دســتاوردهای این 
بخش عظیم در صنعت بوده اســت.این توانمندی برگرفته از ساخت 
تجهیزات و ماشــین  آلات مختلف توســط صنعتگران داخلی بوده که 
گاها برای توســعه با انتقال دانش فنی و فناوری  های مورد نیاز؛ سبب 
بومی  شدن ســاخت و تولید انواع لوله های فولادی شده است. در واقع 
کشور را سال ها از واردات هر نوع لوله فولادی خطوط انتقال نفت وگاز 

شــیرین وترش و آب بی نیــاز و خودکفــا و از خــروج میلیاردها دلار 
جلوگیری کرده است.

بنابراین فناوری روز ســاخت انواع لوله در میان تولیدکنندگان داخلی 
این محصول اســتراتژیک در کشور سال هاست وجود دارد، اما موضوع 
مهم و اساسی در این میان تامین مهمترین ماده اولیه مورد نیاز تولید 
این لوله  ها یعنی انواع ورق های فولادی است که همواره چالش اساسی 
در تولید انواع لوله های فولادی بوده اســت.در همین راســتا در حوزه 
ســاخت ورق  های مورد نیاز تولید لوله های خطــوط انتقال گاز و آب 
بروش اسپیرال؛ فولادمبارکه به عنوان یک سرمایه ملی از قدیمی ترین 
شــرکت های تامین کننده این نوع ورق های فولادی بوده اســت که با 
توجه بــه تقاضای بالا؛ تولیدکنندگان لولــه در اقطار مختلف اکثرا با 
کمبود ورق در این بخش مواجه بوده  اند که در صورت اجرایی شــدن 
خــط لوله 1500 کیلومتری انتقال آب از دریای عمان به اســتان های 
شرقی کشور که به تازگی مصوب شده است؛ قطعا نیاز تولیدکنندگان 
داخلی لوله های قطور فولادی به ورق های مورد نیاز بیشتر خواهد شد 
که البته باید تمهیدات لازم در خصوص تامین این ورق  ها از هم  اکنون 
اندیشیده شود.در حوزه تولید لوله های فولادی خطوط انتقال نفت نیز 
تا قبل از راه اندازی طرح تولید ورق های API  محیط ترش در شرکت 
فولاد اکســین؛ ورق  های مورد نیاز از خارج کشــور تامین می شد که 
با توجه به مســائل مرتبط با تحریم  هــا و عدم امکان واردات ورق های 
مرتبط؛ نیاز طرح راهبردی خط لوله 1100 کیلومتری انتقال نفت  گوره 
به جاســک به این نوع از ورق های فولادی و ضرورت اجرای سریع این 
طرح؛ فولاداکسین با اتکا به توان داخلی و برخورداری از دانش فنی روز 
موفق به تولید این نوع ورق اســتراتژیک شد که با توجه به برنامه های 
افزایش توان تولید مرتبط، قادر به پاســخگویی به تقاضای بخشی از 
نیاز این نوع ورق ها در کشــور است.ضمن اینکه با راه اندازی و تکمیل 
طرح شهید خرازی )خط نورد گرم 2( شرکت فولادمبارکه؛ به ظرفیت 
تولید ورق های مورد نیاز ســاخت لوله های فولادی نفت وگاز در کشور 
اضافه شده است که ضمن خودکفایی کامل در تولید این نوع ورق ها؛ 

از خروج مبالغ قابل    توجهی ارز از کشور جلوگیری خواهد شد.

امیرحسین کاوه 
دبیر سندیکای تولیدکنندگان لوله وپروفیل فولادی 

تامين ورق خط لوله 
۱5۰۰ کيلومتری انتقال 

 آب از دريای عمان
 به استان های شرقی
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علیرغم برخی انتقادات نســبت به ورود معدنی ها به تولیــد محصول  نهایی، اما به 
اعتقاد برخی کارشناسان در صورتی که معدنی ها به سازوکار تجارت محصول نهایی 
مسلط باشند؛ می توانند در این عرصه بسیار موفق تر باشند. اکنون مشاهده می کنیم 
که بســیاری از فعالان معدنی تمایل به تولید محصــول  نهایی دارند، اما آنچه حائز 
اهمیت است؛ شناخت این بازار و تسلط به فرآیند های این حوزه می باشد.با توجه به 
وضع عوارض صادراتی بر روی موادمعدنی؛ بسیاری از تجاری که در زمینه صادرات 
سنگ آهن فعالیت داشتند و مقصد صادراتی آنها کشور چین بود؛ به تولید محصول 
 نهایی روی آوردند و فعالیت خود را در این بازار آغاز کردند. این شــرکت ها در ابتدا 
باید با ادبیات تجارت بین  الملل آشــنا شوند و مهارت های لازم را کسب کنند. برای 
مثال کشور چین به دلیل آلودگی هوا و در راستای کنترل آلاینده ها از میزان تولید 
شمش خود کاسته است و مازاد نیازش را از واردات شمش تامین  می کند. این کشور 
از هم اکنون کشــتی های مورد نیاز خود را در راستای تامین محصول مورد نیازش 
رزرو کرده اســت. بر همین اساس شــرکت های معدنی که با چین فعالیت تجاری 
دارند؛ در حال حاضر می توانند با قیمت های بســیار مناسبی صادرات انجام دهد که 
البته این موضوع پایدار نخواهد بود؛ زیرا یک ماه دیگر که از میزان آلایندگی هوای 
این کشور کاسته شود، مجدد تولیداتش را افزایش می دهد و چه بسا صادرات خود 
ر ا آغاز کند.در محصولات فولاد ادبیات و ماشــین آلات به تبع آن محصول متفاوت 

است؛ در نتیجه دارای شرایط تجارت متفاوتی نیز خواهد بود.

برندسازی شمش چادرملو
در حال حاضر مقاصد صادراتی شــمش فولادی عمدتا کشــورهای جنوب  شرق  
آســیا هستند. البته کشــورهای حوزه خلیج فارس نیازهایی دارند، اما با توجه به 
جمعیت کشور حجم نیازشان کمتر اســت. خوشبختانه شرکت صنعتی ومعدنی 
چادرملو در تمامی این بازارها شــمش خود را صادر کرده و به نتایج خوبی دست 
یافته و در حال حاضر برندســازی بر روی محصول شــمش ما آغاز شــده است.

شرکت چادرملو همچنین به دلیل اهمیت به بحث کیفیت محصولات خود تاکنون 
هیچگونه مرجوعی در زمینه محصولاتش نداشته است. این بدین معناست که در 
این مجموعه تاکنون اجازه ندادیم محصول شــمش ما از اســتاندارد خارج شود. 
تحویل به موقع محصول به مشتری نیز از دیگر شاخص های مهم در این مجموعه 
است.شرکت معدنی وصنعتی چادرملو یک شرکت مشتری مدار است و محصول را 
معمولا بر اساس نیاز مشتری تولید و در اختیارش قرار می دهد. امیدواریم که برند 

ما به آرامی در بازارهای جهانی مطرح شود. مطمئن هستیم که طی سال آینده به 
عنوان یکی از برندهای شناخته شده در بازارهای بین المللی خواهیم بود.

بازگشت ارز چادرملو به بانک  مرکزی فراتر از تعهداتش
پروسه نحوه تحویل ارز با توجه به وجود نوسانات ارزی در بازار بسیار مهم است. 
ممکن است مشتری ما بخواهد ارزی به ما پرداخت کند که منشا این ارز برای 
ما بسیار پراهمیت است چراکه ارز کشورها از نظر قیمت و ارزش دارای تفاوت 
اســت و این موضوع در تجارت بسیار اهمیت دارد.ما توانستیم یورو را در اروپا 
تامیــن کنیم و با توجه به اینکه برخی از شــرکت ها در اروپا نمی توانند منابع 
ارزی ما را تامین کنند؛ نخســتین عرضه ارز نیمایــی را اخیرا انجام دادیم که 

بانک مرکزی از این موضوع بسیار استقبال کرد.

ایجاد مکانیزم تهاتر
بانک  مرکزی بیشتر به دنبال تامین نیازهای ارزی کشور )غذا و دارو( است. اکنون باید 
بیشــتر به سمت معاملات تهاتری برویم. متاسفانه مکانیزم تهاتر به صورت کامل در 
کشــور ایجاد نشده و بانک مرکزی باید به سمت معاملات تهاتری برود. این سازوکار 
باید در کشــور ایجاد شود؛ چراکه یکی از مشکلات ما در همین حوزه است .با توجه 
به شــرایط تحریم بانک مرکزی؛ ملاحظات ما برای تعامل با بازارهای جهانی باید در 
نظر گرفته شــود که این موضوع برای ما بسیار اهمیت دارد. در واقع حفظ بازارهای 
صادراتی در چنین شرایطی از اهمیت خاصی برخوردار است .نباید فراموش کرد که 
برای تامین تجهیزات طرح های توســعه باید ارز لازم را در اختیار داشته باشیم و اگر 
صادرات انجام ندهیم و درآمد ارزی هم نداشته باشیم؛ قطعا توسعه ای اتفاق نمی  افتد.

نرخ گذاری منطقی
در همین راســتا شــرکت چادرملو برای پرهیز از خام فروشی اقدام به تکمیل 
زنجیره تولید خود کرده، اما بخشی از تولیدات ما به صورت سنگ آهن دانه بندی 
شده است که از گذشته به یک شرکت تولیدکننده فولاد داخلی فروخته می شد. 
اگر محصول ما را با درصــدی پایین تر از قیمت اصلی خریداری و یا نتوانند با 
ما تســویه کنند؛ قطعا ما تمایلی برای تولید این محصول نخواهیم داشــت. ما 
معتقدیم اگر نرخ گذاری منطقی برای محصولات فولادی انجام شود؛ هم فروش 

داخلی سودآورخواهد بود و هم صادرات مازاد بر مصرف داخلی.

محمد کیوان  آرا
مدیر بازرگانی شرکت معدنی وصنعتی چادرملو

  شمش چادرملو
 جزء برندهای 

بازارهای بين المللی 
می شود
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ایــران بــه عنــوان بزرگ تریــن تولیدکننــده 
آهن اســفنجی بر پایه گاز دنیا به  شــمار می رود 
و از تکنولوژی هــای متنوعــی بــرای تولید این 
محصول در کشور استفاده شده است. در همین 
 )MME( راستا شرکت مهندســی معادن وفلزات
با بهره گیری از تجربه کارشناســان و مهندسان 
خــود در زمینه راهبری، تعمیــرات و نگهداری 
پروژه هــای  در   HDRI/DRI/HBI کارخانجــات 
گوناگون در ایــران و دیگر کشــورها؛ موفق به 
توسعه و ثبت تکنولوژی جدید PERED در سال 
2006 در کشــور آلمان، ایران و ســایر کشورها 
شــد. با راه  اندازی اولین پروژه این طرح در سال 
1396 در شــادگان و نیــز دومین، ســومین و 
چهارمین پروژه در میانه، نی ریز و بافت؛ شــکوه 
و اقتدار این طرح ایرانی نمایان شــد.تکنولوژی 
PERED را می توان روشی بهینه سازی شده برای 
تولید آهن اسفنجی دانست که بهره گیری از این 
روش جدید برای تولید آهن اســفنجی نسبت به 
روش های ســابق مزیت هایی را به  دنبال داشته 
اســت. با توجه به اینکه آخرین تکنولوژی ارائه 
شــده در زمینه احیاء مســتقیم است؛ بسیاری 
از مشکلات و معایب ســایر تکنولوژی ها را رفع 
کــرده و قابلیت های تکنولوژی های پیشــین را 
افزایــش داده و در نهایت باعــث بهبود فرآیند 
احیاء شده اســت.در این تکنولوژی بومی امکان 
تولید محصولات متنوعی همچون آهن اسفنجی 
)Direct Reduced Iron(، بریکت گرم آهن اسفنجی 
)HBI( و یا )HDRI( و یا ترکیبی از آنها مطابق با 
نیاز مشــتری وجود دارد. برای تولید محصولات 
در تکنولوژی PERED هم می توان از گاز طبیعی 
همچون پروژه های اســتانی ایران و یا گاز سنتز 
ماننــد پــروژه CSTM چین اســتفاده کرد. این 
تکنولوژی می تواند واحدهایی با ظرفیت ســالانه 
حدود 300 هزار تا 2 میلیون تن آهن اســفنجی 

احداث کند.
در حال حاضر از آنجا که تکنولوژی جدید توسط 
متخصصان ایرانی ابداع شــده و به ثبت رسیده 
اســت؛ واحدهای داخلی از پرداخت هزینه های 
حق عضویت معــاف خواهند بود و ایران می تواند 
هر گونه تغییر، افزایش ظرفیت و اصلاح را بدون 
نیاز به اجازه از خارج از کشور اعمال کند. علاوه 
بــر این امکان صدور ایــن تکنولوژی به خارج از 
ایران نیز مهیا شــده اســت؛ همانطور که پروژه 
احیاء مستقیم PERED در کشور چین با محصول 

HBI در حال اجراست.

مزایای تولید آهن   اسفنجی با روش 
PERED در مقایسه با روش های دیگر :

الف- تخصیــص ســرمایه گذاری اولیــه کمتر و 
ضمنا افزایش سهم ســرمایه گذاری داخلی توام با 

)PERED( بومی سازی تکنولوژی احیاء
ب- بهبود شاخص های زیست محیطی )کاهش دما 
و درصد پایین گازهای آلاینده در گازهای خروجی 

به اتمسفر(.
ج- بهبود شــاخص های انرژی و مصارف )کاهش 
مصــرف آب، گاز و بــرق بــه ازاء هر تــن تولید 

آهن اسفنجی(.
د- اســتفاده از کمپرسورهای ســانتریفیوژ برای 
اولین  بار در پروژه های احیاء مستقیم ایران به روش 
پرد  به جای کمپرسورهای جابه جایی مثبت که به 
صورت تمام اتوماتیک عمل کــرده و آزادی عمل 
بیشتری را ایجاد می کند و هزینه های مصارف برق 

و ... و نیز سرمایه گذاری را کاهش می دهد.
ه- قابلیت قبول بازه وســیع تر موادخــام با آنالیز ، 
ترکیبــات و اندازه های متفــاوت به  عنوان خوراک 

اولیه کارخانه آهن  اسفنجی.
تعمیــرات  و  نگهــداری  هزینــه  کاهــش  و-  
)نیروی انســانی، ابــزار آلات و کاهــش تجهیزات 
دوار، نصــب معکوس ریکوپراتــور و حذف یکی از 

کلوخه شکن ها و ...(.
ز- بازدهی و کارایی بالاتر و سهولت بهره برداری و 

محصول همگن با استفاده از گندله های ایرانی
به صورت خلاصه می توان گفت با توجه به اهمیت 
کاهش مصــارف انرژی و به ویــژه آب؛ تکنولوژی 
ِپرِد نقطه قوتی برای صنعت فولاد ایران محســوب 

می  شــود. کاهش ســرمایه  گذاری اولیه،  بالابردن 
بهــره وری،  عدم نیاز بــه اخذ مجــوز از صاحبان 
تکنولوژی خارجی و امکان صدور تکنولوژی، بهبود 
هزینه  های  کاهش  زیســت محیطی،  شاخص های 
نگهداری و  افزایش ســاخت داخل از جمله نکات 
برجسته این تکنولوژی به شمار می رود.نتایج حاصله 
 PERED از پلنت های اجرا شــده توسط تکنولوژی
حاکی از آن است که نه تنها از لحاظ تکنولوژیکی 
این طرح قابل رقابت با ســایر تکنولوژی هاســت؛ 
بلکــه از لحاظ عملکردی از رقبا پیشــی گرفته و 
فضای جدیدی را برای صادرات تکنولوژی به سایر 
کشــورها ایجاد کرده اســت.PERED دستاوردی 
اســت که با کیفیت مناسب آهن  اسفنجی تولیدی 
در اولین ســاعت  های راه اندازی، عدم ایجاد خوشه 
در راه انــدازی اولیه، عملکرد بهینه و آســان این 
تکنولــوژی و میزان مصارف پایین تر از شــاخص 

طراحی؛ همه را به تحسین وادار کرده است.

نگاهی به پروژه های پرد PERED در ایران
هر 4 پروژه اســتانی احیاء آهن  اســفنجی به روش 
پرد در حال حاضر به بهره  برداری رســیده اســت. 
شــادگان، میانه، نی ریز و بافت؛ طرح هایی هستند 
که در آنها از تکنولوژی جدید PERED برای تولید 
آهن اسفنجی استفاده می شود. همچنین پروژه پرد 
CSTM در کشور چین نیز در دست اجراست. لازم 
به ذکر است که مهندسی و خرید در پروژه پرد در 
کشور چین پایان یافته و در مرحله نصب است.در 
حال حاضر با راه  اندازی چهار واحد احیاء مستقیم 
استانی به روش PERED ، رفرنس های خوبی برای 
این تکنولوژی به وجود آمده اســت؛ لذا با توجه به 
نتایج بســیار خوب حاصل شده و بومی بودن این 
 MME تکنولوژی؛ بازارهای جدیدی برای شــرکت
در داخل و خارج از کشور ایجاد شده است. مقامات 
ارشد کشور نیز در راســتای سیاست  های اقتصاد 
مقاومتــی و حمایــت از کالای ایرانی و به موجب 
قانون حداکثری استفاده از توان تولیدی و خدماتی 
در تامین نیازهای کشــور؛ تاکیدهای لازم برای به 
کارگیــری فناوری PERED جهــت طرح های آتی 

کشور را کرده اند.

برنامه  های آتی
با توجه به راه اندازی موفقیت آمیز پرد در پلنت های 
800.000 تنی و توانایی متخصصان این شــرکت؛ 
مطالعــات و طراحی ها بــرای پلنت های مگامدول 

شروع شده و در حال تکمیل است.

مزایای تولید آهن   اسفنجی با روش پرد
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پوریانی مدیرعامل شرکت گهرزمین:

گهرزمین از مرز ۲۰ میلیون تن 
استخراج سنگ آهن عبور کرد

چهارمین شــورای مدیران شــرکت 
معدنی وصنعتــی گل گهــر با حضور 
مدیرعامــل، معاونــان و  مدیران این 

شرکت برگزار شد.
در این نشســت گزارش عملکــرد 9 ماهه 
شــرکت، گزارش عملکرد مدیریت انرژی و 
گزارشی از برگزاری اولین جشنواره فرهنگی 
- ورزشی گل گهر توسط مدیران ذیربط به 

حضار ارائه شد.
شــرکت  مدیرعامل  پوریانــی  علی اکبــر 
گهرزمین در این نشســت با اشاره به اینکه 
نیروی انســانی مهمترین عامــل پیروزی و 
موفقیــت در هر زمینه  ای اســت و هر فرد 
برای انجام فعالیت به دو بال دانش و انگیزه 
نیــاز دارد، گفت: با تلاش و پشــتکار تیم 

امور معدن شــرکت و با هدف گذاری تولید 
حداکثری و با استفاده از سیستم های نوین 
در مجموعــه عملیات معدنکاری که ضمن 
انجام تحقیق و بررسی های میدانی به دست 
آمد؛ توانســتیم با عبور از مرز 20 میلیون 
تنی استخراج سنگ آهن به موفقیتی دست 
یابیم که در منطقه معدنی گل گهر و حتی 

کشور بی نظیر بوده است.
پوریانی در ادامه افزود: با وجود مشــکلاتی 
همچون تحریم ها و در دســترس نبودن به 
موقع قطعات ماشین آلات معدنی توانستیم 
با هــدف تحقق شــعار »رونــق تولید« و 
»حمایت از تولید داخلی« و با تکیه بر توان 
مهندســان ایران زمین و با حمایت اعضای 
هیات مدیره و تلاش همکاران؛ سیستم های 

کارآمد بومی سازی شده را در روند عملیات 
استخراج معدن راه اندازی کنیم.

مدیرعامــل گهرزمین خاطرنشــان کرد: با 
هدف گذاری تولید حداکثری طی سال های 
آتی همــراه با تامین ســنگ آهن خوراک 
خطوط فرآوری شرکت و دغدغه نیاز سایر 
واحدهایی که در راستای ارزش افزوده گام 
برداشته اند؛ زمینه را برای اشتغالزایی بیشتر 

فراهم خواهیم کرد.
وی همچنیــن گفــت: امیدواریم حمایت 
ریاســت هیات عامل ایمیدرو و کارشناسان 
این ســازمان در مسیر رسیدن به استخراج 
30 میلیون تن و ایجاد بستری برای افزودن 
بیش از ده هزار فرصت شغلی مستقیم به ما 

یاری رسانند.
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 تولید فولاد ایران
  ٥/3 درصد افزایش یافت؛ 

تولید جهانی 2/7 درصد
انجمن جهانی فولاد گزارش داد: رشد تولید 
فولاد خــام ایران همچنان دو برابر رشــد 
جهانی است. بر این اساس تولید فولاد خام 
طی 11 ماه نخست سال 2019 میلادی به ۵.3 
درصد رسید؛ در حالی که تولید جهانی این 

محصول شاهد رشد 2.7 درصدی بود.
بــه  و  ایمیــدرو  گــزارش  بــه 
فــولاد جهانــی  انجمــن  از   نقــل 
طــی    )World Steel Association(
11ماهه نخست سالجاری میلادی ایران 23 
میلیون و 6٤8 هزار تــن فولادخام تولید 
کرد که در مقایســه با تولید سال گذشته 
)22 میلیــون و ٤۵2 هزار تن(؛ ۵.3 درصد 
رشد نشان می  دهد.تولید فولادخام ایران در 
نوامبر 2019 میلادی با کاهش 2.6 درصدی 
به 2 میلیون و 130 هزار تن رسید؛ در حالی 
که این رقم در مدت مشابه سال گذشته 2 
میلیون و 187 هزار تن بود.تولید 6٤ کشور 
فولادساز جهان نیز از ابتدای ژانویه تا پایان 
اکتبر سالجاری میلادی یک میلیارد و 68٤ 
میلیون و 19٤هزار تن ثبت شــد که حاکی 
از رشد 2.7 درصدی نسبت به مدت مشابه 
سال گذشــته است. همچنین میزان تولید 
نوامبر 2019 میلادی  فولادسازان جهان در 
با یک درصد افت نســبت به مدت مشابه 
سال گذشــته به 1٤7 میلیون و 791 هزار 
نوامبر سال گذشته  این رقم در  تن رسید. 
1٤9میلیون و 3۵6 هزار تن ثبت شد. طی 
11ماهه نخست سال 2019 میلادی به ترتیب 
چین با تولید 90٤ میلیون و 177 هزار تن، 
هند با 101 میلیــون و 9۵٤ هزار تن، ژاپن 
با 91 میلیون و ۵27 هــزار تن، آمریکا با 
80 میلیون و 61۵ هــزار تن و کره  جنوبی 
با 66 میلیون و 32 هزار تن ۵ کشــور برتر 

فولادساز جهان بودند.

قاسمی مدیرعامل نورد آریان فولاد اعلام کرد:

صادرات 10 میلیون تن مواد اولیه 
فولادی مورد نیاز داخل

فولاد  آریان  نــورد  مدیرعامل 
درست  عرضه  اســت:  معتقد 
صنعت های  نیاز  مورد  مواداولیه 
فولاد؛ موجب ایجاد اشــتغال و 
افزایــش ارز  ش افزوده صادرات 

خواهد شد.
بهمن قاســمی با بیان اینکه مشکل 
اصلی ایــن صنعت کمبود مواداولیه 
اســت، گفت:  ســالانه حــدود 10 
میلیون تــن مواداولیه مــورد نیاز 
داخل صادر می شــود؛ این در حالی 
اســت که بــه شــرکت های داخل 
کشــور قطــره چکانی مــاده اولیه 
عرضه می شــود.وی ادامــه داد:  در 
حال حاضر مواداولیه عرضه شــده 
بالاتــر از قیمت بازار اســت. برای 
مثال قیمت پایه شــمش در بازار 3 
هزار و 100 تومان است؛ در صورتی 
کــه امروز در بورس بــا نرخ 3 هزار 
این  تومان عرضه می شــود.  و800 
مواداولیه می تواند به تولیدکنندگان 
عرضه شــود تا آنها اقدام به تولید و 
صــادرات کنند کــه در این صورت 
به ایجــاد اشــتغال و ارزش افزوده 
بیشتری دســت پیدا خواهیم کرد.

مدیرعامــل نورد آریان فولاد با بیان 
اینکه برای رفع مشکلات این صنعت 
بایــد بر روی اشــباع بــازار داخلی 
تمرکز کرد، گفت: برای اینکه عطش 
بــازار داخل را حفــظ کنند؛ عرضه 
مواداولیه کمتر از میزان تقاضا انجام 
می شــود. برای مثال 100 هزار تن 
مواداولیه مورد نیاز اســت؛ در حالی 
که 8 تا10 هزار تن عرضه می شود. 
وی تصریــح کــرد: دود این تفاوت 
قیمت ها به چشم مصرف کنندگانی 
می رود که مواداولیه 3 هزار تومانی 
را با ارزش افــزوده و رقابت با قیمت 
5 هزار تومان خریــداری می کنند.

قاسمی در گفت وگو با ایلنا با اشاره 
به تاثیر تحریم هــا در تولیدات این 
صنعت گفــت:  با توجه به تحریم ها؛ 
تامین قطعات و لوازم  یدکی با مشکل 
مواجــه شــده اســت و نمی توانیم 
محصــولات دارای کلاس بالاتــر را 
از کشــورهای دارای تکنولوژی های 
برتــر خریداری کنیم. 6 ماه اســت 
که هیچ راهی نمی توانیم پیدا کنیم 
تا مواداولیه مــورد نیازمان را حتی 
از هند خریداری کنیــم؛ زیرا تمام 
راه های تجاری هند نیز بســته شده 
با  است.مدیرعامل نورد آریان فولاد 
بیان اینکه افزایش قیمت بنزین تاثیر 
20 تا 30 درصدی را در تورم  خواهد 
داشت، ادامه داد: اولین تاثیر آن در 
نمایان  پرســنل کارخانه  رفت وآمد 
شده که با مشــکل مواجه شده اند 
و تقاضــای حقوق بیشــتری دارند.

وی در خصــوص وضعیت صادرات 
نورد آریان فولاد گفت: این شرکت 
امســال 20 تا 30 میلیــون دلار و 
سال گذشته 30 تا 40 میلیون دلار 

صادرات داشته است.
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ارزانی مدیرعامل فولادهرمزگان:

 53 درصد 
محصولات فولاد هرمزگان 

صادراتی است

مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان گفت: ۵3 درصد تولید 
فولاد هرمزگان صادراتی و ٤7 درصد داخلی است.

فرزاد ارزانی با بیان اینکه تا پایان سالجاری از مرز 5 هزار و 
200 میلیارد تومان درآمد عبور خواهیم کرد،  افزود: برنامه 
برای افزایش ســرمایه را از بدو را ه اندازی شرکت داشتیم 
که با هماهنگی فولادمبارکه این اتفاق افتاده اســت. قصد 
داریم سود را در شرکت نگه داریم  و در بحث بهبود کیفیت 
و ســرمایه گذاری برای فولاد هرمزگان صرف کرده و آن را 
به نقطه بهتری برســانیم.مدیرعامل فولادهرمزگان با بیان 
اینکه بومی سازی کار بسیار خوبی است و بدین صورت بین 
مصرف کننده و تولیدکننده ارتباط خوبی ایجاد شده است، 
اظهارکرد: 35 میلیون تن ظرفیت فولاد نصب شده داریم 
و برای 20 میلیون تنی که باید اضافه شــود تا به ظرفیت 
55 میلیون تن برســیم؛ باید برنامه ریزی صنعتی صورت 
گیرد. بنابراین باید بــه گونه  ای اقدام کرد که از صنعت به 
ســمت دانش فنی برویم و تکراری صــورت نگیرد.ارزانی 
مطرح  کرد: 53 درصد محصولات فولاد هرمزگان صادراتی 
است و مابقی مصرف داخل می  شود. در سالجاری علیرغم 
مشــکلات موجود، در صادرات رشد 19 درصدی داشتیم. 
البتــه در صنایع داخلی نیز کمبودی متوجه بازار نشــده 
است.وی ادامه داد:  افزایش ســرمایه با هدف تامین مالی 
پروژه های تعریف شده در سطح شرکت شامل 1.5 میلیون 
تن به 2 میلیون تــن صورت خواهد گرفت.ارزانی افزود: با 
ســهمیه بندی دولت تامین در حال انجام است؛ اما شرایط 
تامین ســخت اســت. دولت با ورود به موضوع مواداولیه 
تاحدودی به این موضوع سامان داد و به شرکت های بزرگ 

تولیدی کمک کرد.

تشکینی مدیرکل امور اقتصادی و سیاست های تجاری 
عنوان کرد:

سهم پایین بخش صنعت ومعدن 
از صندوق توسعه ملی

مدیرکل دفتر امور اقتصادی و سیاست های تجاری وزارت صنعت، 
معدن و تجارت گفت: از ابتدای تاسیس صندوق توسعه ملی تا پایان 
سال گذشته از ٤1.18 میلیارد دلار طرح  اعلام وصول شده؛ 39.73 
میلیارد دلار مسدودشده، 28.26 میلیارد دلار گشایش  شده و 19.2 

میلیارد دلار پرداخت قطعی صورت گرفته است.
دکتر تشکینی گفت: مجموع اعتبارات ارزی مسدودشده در قالب عاملیت 
ارزی به بخش های مختلف اقتصادی 39.73 میلیارد دلار است که بالاترین 
تسهیلات به میزان 16.77 میلیارد دلار )با سهم 42.4 درصدی( به بخش 
بالادســتی نفت وگاز تعلق دارد.وی اظهارکرد: پــس از آن نیروگاه با 4.7 
میلیارد دلار )ســهم 11.9 درصدی(، پالایشگاه با 4.5 میلیارد دلار )سهم 
11.3 درصد( و پتروشــیمی با 3.7 میلیارد دلار )ســهم 9.3 درصدی( در 

رتبه های بعدی قرار دارند.
دکتر تشــکینی افزود: بخش صنعت ومعــدن 3.2 میلیارد دلار، فولاد 3.1 
میلیارد دلار و ســیمان، کاشی و سنگ 358 میلیون دلار اعلام مسدودی 
شــده دارند.مدیرکل دفتــر امور اقتصادی و سیاســت های تجاری وزارت 
صنعت، معدن و تجارت افزود: مجموع اعتبارات ارزی مســدود شــده در 
اجرای تکالیف خارج از روال اساسنامه معادل 28.1 میلیارد دلار است که 
برای مهار و تنظیم آب ها، توسعه اراضی کشاورزی خوزستان و ایلام، توسعه 
اجــرای بندهای )د( و )و( تبصــره 4 قانون بودجه 97 و ... تخصیص یافته 
است.وی ادامه داد: از 28.1 میلیارد دلار مسدودی بر اساس تکالیف خارج 
از اساسنامه 27.78 میلیارد دلار )معادل 98 درصد( پرداخت شده؛ این در 
حالی است که در قالب عاملیت ارزی از 39.73 میلیارد دلار مبلغ مسدودی 
صرفا 219.2 میلیارد دلار )معادل 48 درصد( پرداخت قطعی صورت گرفته 
است.دکتر تشــکینی در پایان خاطرنشان کرد: از مجموع تسهیلات ارزی 
68.8 میلیــارد دلاری )39.73 میلیارد دلار در قالب عاملیت ارزی و 28.1 
میلیارد دلار در اجرای تکالیف خارج از اساسنامه( سهم بسیار پایینی برای 

بخش صنعت ومعدن مسدود شده است.
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